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Pane řediteli, jsme na prahu nového roku, což
nám dává možnost bilancovat ten uplynulý.
Jaký byl z pohledu společnosti LOM PRAHA
státní podnik?

Rok 2023 byl úspěšný. Nejenže jsme potřetí
v řadě hospodařili s kladnými výsledky, ale po-
dařilo se nám uskutečnit všechny projekty,
které jsme si na počátku minulého roku na -
plánovali. Jsem velmi rád, že zcela plníme zá-
vazky vůči Armádě České republiky, rozvíjeli
jsme vrtulníkovou platformu H-1, věnovali
jsme se dalším zákazníkům z pohledu oprav
motorů. Zde nemám na mysli pouze motory
do Mi, ale i do L-39. Těší mne, že minulý rok
pro nás znamenal posun i v nových portfoliích
jako je  F-35, případně Embraer, aktivně jsme
se zapojili do nových procesů, komunikujeme
s potenciálními zákazníky. 

Takže minulý rok považuji za zdařilý a pro-
gresivní s tím, že znamenal další rozvoj schop-
ností a dovedností státního podniku. 

Zastavme se u některých důležitých událostí.
Tou první je přezbrojení AČR.

Přezbrojení Armády České republiky nás
ovlivňuje v první řadě. Státní podnik byl zalo-
žen právě proto, abychom naplňovali její po-
žadavky, konkrétně zabezpečovali životní cy-
klus letecké techniky, tedy nejenom vrtulníků.

Dnes je na pořadu dne přechod z východní
platformy na západní, hlubší součinnost
s AČR, ale také s civilním sektorem a zapojení
do průmyslové spolupráce v modernizačních
projektech armády. Jdeme ruku v ruce, jak se
mění AČR, tak se transformujeme i my. 

Svou roli máte v Koncepci Armády ČR do roku
2035. V jakém směru?

Zabezpečení servisu letecké techniky a její
životnosti. Jak je naplánovaná Koncepce AČR,
tak se bude vyvíjet činnost státního podniku.
Souvisí to s předcházející otázkou, techniku,
kterou nakoupí armáda, tak my jako její part-
ner zabezpečíme její udržování, popřípadě
modernizaci. 

Dále bych uvedl platformu H-1…
To už je tak říkajíc hotová věc, která jde svoji

cestou. Vybudovali jsme objekt, který už fun-
guje. Je tam připraven simulátor, který byl cer-
tifikován. Je spuštěn i výcvik. Státní podnik má
vyškolený personál a dnes probíhá konkrétní
spolupráce s AČR na letecké základně v Ná-
měšti nad Oslavou, kdy se společně učíme
techniku obsluhovat, respektive ji uvádět
v život. Platforma H-1 je navíc spojena s tím,
že se do České republiky dopravuje stále další
zboží od různých měřicích přístrojů až po ná-

hradní díly a další spotřební zboží, které se vy-
užívá v jejím rámci. Armádě v tomto případě
pomáháme s proclíváním, katalogizací a pře -
dá váním zboží. H-1 stojí na těchto pilířích a zá-
roveň sledujeme, kde všude ve světě se
uplatní tato platforma, protože v tom vidíme
do budoucna příležitost sdílet servis a údržbu
v dalších zemích, které  ji v našem okolí budou
využívat.

Chtěl bych na jednom příkladu ukázat, jak
s růstem portfolia rostou nároky na naše za-
městnance, které musíme dál školit a to z dů-
vodu navýšení rozsahu průmyslové spolu-
práce s firmou Bell. Nedávno jsme podepsali
šestý projekt, který se věnuje údržbě a opra-
vám kompozitních dílů primární konstrukce.
To znamená, že nabýváme nové schopnosti,
které chceme dál rozšiřovat. Máme proto
se společností Bell domluvena další školení,
která by právě měla připravit naše mechaniky
na vyšší stupně údržby…

Dalším významným posunem v portfoliu slu-
žeb LOM PRAHA s.p. je průmyslová spolu-
práce v rámci projektu F-35, který od vlády do-
stal zelenou…

Dlouhodobě zastávám názor, že cokoliv
se pořídí do Vzdušných sil Armády České re-
publiky, tam bychom měli v menším či větším
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rozsahu být a přihlásit se o naši roli. Nám se to
už fakticky podařilo v tom smyslu, že jsme do-
mluveni na dvou konkrétních průmyslových
dohodách. Ta první se věnuje výcviku, kdy
Lockheed by měl přizpůsobit naše osnovy tak,
abychom mohli s novými letouny L-39NG pro-
vádět základní výcvik pro piloty s potenciálem
pro F-35. A druhá se bude týkat naší dceřiné
společnosti a mě velmi těší, že tam jsme do-
mluvili údržbu, provoz, ale i modernizace a up-
grade samotného simulátoru, který by měl být
umístěn v České republice.

To vše by nebylo možné bez rozvoje společ-
nosti. Které jsou hlavní priority?

Přesně tak, lidé jsou pro nás klíčoví. Zamě-
řujeme se na nábor nových zaměstnanců,
neboť potřebujeme řešit generační výměnu,
předávat získané know-how a spolu s tím mít
větší zastupitelnost. V této souvislosti jsme
změnili formu, kterou se prezentujeme nave-
nek, abychom byli víc „sexy“, zároveň se za-
měřujeme na školy, zúčastňujeme se různých
akcí včetně modelářských. Na nich chceme za-
ujmout fandy nejen jako takové, ale současně
je motivovat, zda by nechtěli pracovat ve stát-
ním podniku. A přes rodiče inspirovat děti, což
je důležité, neboť rodiče nemalou mírou ovliv-
ňují jejich rozhodování o budoucí profesi. 

Ve školách podporujeme osnovy s větším
zaměřením na letecký obor. Já osobně se to
snažím promítnout do činnosti Asociace letec-
kého a kosmického průmyslu, kde jsem čle-
nem představenstva a mám na starost vzdělá-
vání. Je to jedna z cest, jak získat mladé lidi
a zatraktivnit obor, aby se nestávalo, což se
dnes děje, že studují určitý směr a pak působí
v jiných pracovních pozicích, které nemají s je-
jich vzděláním souvislost. Je to cíl, kterého by-
chom chtěli dosáhnout. 

Pokud jde o pracovní prostředí, tak se zamě-
řujeme na jeho zkvalitňování, o nákup nových
strojů obecně, o modernizaci zázemí, které vy-
užíváme u nás právě pro servis, údržbu nebo
výcvik. Naší dlouhodobou ambicí je být kvalit-
ním a stabilním zaměstnavatelem, v němž
jsou naši zaměstnanci spokojeni.

Lidem se snažíme podle možností poskyto-
vat benefity a každým rokem je zlepšovat tak,
aby cítili, že si jich vážíme, že je ve státním
podniku potřebujeme. Koncem minulého roku
jsme podepsali novou kolektivní smlouvu, do
níž jsme zahrnuli růstový potenciál. Týká
se nejenom mzdových prostředků, ale i dal-
ších benefitů. Pokud se bude dařit podniku
jako doteď, v což věřím, tak jsem jako jeho ře-
ditel připraven benefity navyšovat i v průběhu
roku. Zároveň bych rád využil této příležitosti
a poděkoval všem zaměstnancům za jejich
práci, protože management bez nich by byl
k ničemu, tou tažnou silou jsou právě oni.

Ekonomiku jsem si nechal na závěr bilanco-
vání v duchu přísloví To nejlepší až nakonec?

Ekonomika je samozřejmě důležitá, není to
jen o tom, abychom zaplatili lidi a vše, co je
spojeno s naší činností. Těší mne, jak už jsem
uvedl, že třetí rok po sobě se nám daří být
v černých číslech. Důležité je, že se znovu LOM
PRAHA s.p. restartoval, což má svůj odraz
v tom, co děláme a v jeho rozvoji. Nebylo udr-
žitelné vystačit pouze s tím, co zde bylo při
mém nástupu do funkce, ale rozvíjet získané
znalosti a know-how, mít nové zakázky a širší
portfolio, jeho diverzifikaci včetně zákazníků.
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Hovořil jsem o tom pro CzechIndustry v minu-
lém i předminulém roce. To je cesta, která do-
káže státní podnik nejen udržet, ale rozvíjet.
Nemůžeme se spoléhat na jednoho zákazníka,
proto děláme kroky na rozšíření našeho port-
folia. Zároveň přitom nesmíme zapomínat, že
prioritním zákazníkem vždy bude Česká repub-
lika, její armáda a další složky integrovaného
záchranného systému.

Důležitým momentem pro celý obranný
sektor je  uzákonění 2 % HDP výdajů na ob-
ranu, což ovlivní i státní podnik například v ob-
lasti leteckého výcviku. Jak armáda přezbro-
juje, tak se navyšují právě požadavky na le-
tecký výcvik a my na to operativně reagujeme,
ať už navýšením personálu, nákupem nebo
rozšiřováním letecké techniky, kterou pro vý-
cvik využíváme. Samozřejmě se jedná i o sa-
motné portfolio servisu a údržby. 

Válka na Ukrajině má vliv na vaši činnost
v dobrém i zlém. Je tomu tak?

Jsou zde dva pohledy – lidský a profesní.
Ten lidský říká, že válka probíhá téměř za na-
šimi humny, čímž se významně změnilo k hor-
šímu bezpečnostní prostředí, v němž žijeme.
Z profesního hlediska je to příležitost podpořit
naše partnery a naplnit nové obchodní příleži-
tosti. Po tom, co se stalo na Ukrajině a co tam
stále probíhá, jsme zacílili na naše partnery
v NATO, respektive v Evropské unii. Nabídli
jsme jim pomoc při udržení jejich schopností,
které jsou stejně jako u nás vázány na vý-
chodní platformu vrtulníků. Ale to není jediné,
co v rámci zahraniční spolupráce nabízíme.
Dále je to výcvik, ale v současné době se nám
objevují i civilní zakázky z nevojenských port-
folií, jako je využití strojního obrábění, galva-
novny, kdy se na nás již zahraniční partneři ob-
racejí, abychom jim vypomohli s kapacitami,
které samozřejmě v tomto prostředí nadále
chybí.

Koneckonců jeden z cílů státního podniku je
podpora veřejného zájmu. Tedy zajištění větší
bezpečnosti nejen České republiky, ale i všech
našich partnerů v alianci a v rámci Evropské
unie. 

Významně pomáhá v naplňování schopností,
v modernizaci a průmyslové spolupráci i dce-
řiná společnost státního podniku firma
VR Group… 

Ta v minulém roce vykázala rekordní tržby
za celou svou existenci a zapojuje se nejenom
do simulačních technologií letecké techniky, ale
je významně angažována v současné době
do programu CV90, kdy nabídne, vyvine a vy-
robí celý komplexní simulační systém pro tuto
platformu. Nabízí se i další spolupráce se Slo-
venskou akademií (STA) a budování jejich simu-
lačních center. To všechno samozřejmě pri-
márně platí i pro českou armádu. A mne osobně
těší, že v poslední době jdeme ruku v ruce a na-
bízíme společně portfolio nejenom české ar-
mádě, ale i do zahraničí. Jsem velmi rád, že
naše skupina může nabídnout i balíček služeb,
který pak samozřejmě působí kompaktnějším
a zajímavějším způsobem na naše zákazníky.

Na veletrzích doma i v zahraničí jste vidět.
Jakou strategii volíte, aby tomu tak bylo?

Podle mne, když nejste vidět, tak si vás nikdo
nevšimne nebo jen okrajově. Když ho zaujmete,
tak se na nás obrací s důvěrou… Takže jsme na
sociálních sítích, v odborných médiích a na řadě
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akcí včetně veletrhů. Chci a ve všech příspěvcích
to tak děláme, aby se jako červená niť táhlo to,
že státní podnik je zde pro podporu bezpečnosti
a schopností, které přispívají k obraně České re-
publiky. Je důležité, aby nás tak odborná, ale
i laická veřejnost vnímala. Naše účast na če-
ských i světových výstavách a veletrzích nám
hodně pomáhá. V minulém roce jsme byli
účastníky dvou velkých veletrhů, jednoho v Pa-
říži a druhého v Dubaji. Ekonomická, v tomto
případě veletržní diplomacie, je i ve zbrojním
průmyslu důležitá. Je nutné se prezentovat za-
hraničním zákazníkům a v místě zájmového te-
ritoria prezentovat, co všechno umíme. LOM
PRAHA s.p. je na veletrzích skutečně vidět.
Za důležité považuji i podporu, která přichází
ze strany státu – respektive ze strany minis-
terstva obrany, ministerstva průmyslu a ob-
chodu nebo ministerstva zahraničí – pro nás
má velký význam. Být viděn jako jeden ze sil-
ných hráčů na poli leteckého průmyslu se zá-
sadním zastoupením čes kého státu, je velice
důležité. Tomu všemu napomáhá i to, že
jsme v poslední době vždy vidět v českém
národním stánku na domácích i zahraničních
akcích. A to má samozřejmě velkou váhu.“ 

Letos očekáváte první letouny z AERO VODO-
CHODY. Jedná se o největší investici společ-
nosti. V čem je její výhodnost? 

V roce 2022 jsme byli na prahu téměř kri-
tické situace, kdy jsme se museli rozhodnout,
jak dále budeme řešit výcvik pilotů. Nemohli
jsme čekat a doufat, že to nějak dopadne.
Takže jsme rozhodli, že nakoupíme čtyři 
L-39NG. Jsem rád, že se tak stalo, protože
dnes máme vizi, jak dál pokračovat. Ve
smlouvě jsou v opci další čtyři. Díky nim se
stáváme zajímavějším partnerem pro naše
stávající, ale i budoucí zákazníky. 

Centrum leteckého výcviku letos oslaví dva-
cáté narozeniny. Zní to možná paradoxně, ale
s věkem jeho význam roste. Je tomu tak?

Určitě. Osobně zastávám názor, že se v něm
uchovává národní schopnost. Jsme zemí,

která má národní výcvik a současně vyrábí le-
touny určené k tomu účelu. Centrum vidím
jako národní stříbro, co se týče znalostí
a vzhledem k současné bezpečnostní situaci
posilování jeho významu. Roste počet složek,
které je třeba procvičit, je tady požadavek AČR
související s větším počtem pilotů. Za dvacet
let má CLV jednoznačné místo pod sluncem
nejen v národním, ale i mezinárodním pojetí.
Cvičili jsme tady piloty řady zemí. To jsou pro-
gresivní kroky, které se v CLV dělají. Jsem rád,
že se jedná o ´zajímavé zboží´, obnovujeme
L-39, což je příležitost do budoucna … takže je
jasně vidět, že CLV má před sebou potenciál
dalšího růstu. 

V letošním roce oslaví LOM Praha 35. naroze-
niny. V jakém duchu?

Děkuji za tu otázku. Letos to jsou druhé
oslavy. Výročí si připomene tím, že ukážeme,
co vše umíme a jaké jsou naše schopnosti.
Pro mne je důležité, že LOM PRAHA s.p. pře-
konal těžké období a nyní je na vzestupné tra-
jektorii, což je samo o sobě tou nejlepší osla-
vou.  

Spolupráce s odbornými školami pokračuje
a dále se rozvíjí, jak konkrétně?

Náš zájem je, abychom měli praktické kon-
takty a ne jen dohodu na papíře. Podle toho
také ke spolupráci se středními a vysokými
školami přistupujeme. Zde bych vypíchl spo-
lupráci s Univerzitou Pardubice pro studenty
z afrických zemí, kdy oni zabezpečují teorii
a my praxi. Součinnost se středními školami
je z naší strany ve formě stáží, praxí nebo ex-
kursí. Logicky spolupracujeme s Univerzitou
obrany, kdy mezi námi existuje určitá partici-
pace. 

Novinkou je, že k nám jezdí Dánové, Nizo-
zemci a nyní i Američané z technických škol.
Zatím se jedná o jednodenní odborné stáže,
kdy jim ukážeme, jak probíhají generální
opravy a servis pístových motorů, ale i vrtul-
níků v našich závodech. Nejedná se přitom
o skupiny v jednotkách účastníků, ale o sku-

piny o šedesáti až sedmdesáti osob. Z Dánska
jsme uvítali již tři takové skupiny, v květnu při-
vítáme skupinu z americké technické univer-
zity, pak mají následovat další až o dvaceti čle-
nech. 

Tento zájem nás těší, navíc je to argument
pro české studenty, kterým nabízíme celoži-
votní růst a perspektivu. Pro nás je to další vi-
zitka do světa, když například na veletrzích ob-
ranného a bezpečnostního průmyslu můžeme
říci, že ta či ona prestižní univerzita k nám vy-
slala své studenty na stáž. Je potěšitelné, že
jsme byli zařazeni a vybráni, abychom mohli
ukazovat naše know-how v oblasti leteckého
opravárenství. Přispívá to i k pozitivnímu vní-
mání České republiky. 

I za nynější mezinárodní situace nezapomí-
náte na udržitelnost. Co jste v tomto směru
udělali a co plánujete?

Jsme společensky odpovědná firma a udr-
žitelnost je součástí našeho programu. Mnohé
bylo uděláno, další včetně nefinančního repor-
tingu připravujeme. 

Abych byl konkrétní. V rámci dotačních pro-
gramů jsme například na střeše sídla společ-
nosti instalovali fotovoltaické panely, po-
stupně probíhá modernizace našich budov
v řádu desítek milionů korun, jejich vybavení
novými kotli na štěpku a dalším zařízením, což
přispěje k úsporám energie. Zapojili jsme se
dále například i do výsadby stromů v rámci ak-
tivit vojenských lesů a tak dále. �
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Přetrvává mezi majiteli firem tendence my-
slet si, že děti to po nich automaticky převez-
mou?

Je to tak. Proto často nevěnují pozornost
důležitějším otázkám. Chtějí to děti, jsou na to
připravené? A je podnik ve stavu, aby ho
mohly převzít a práce je bavila? Často se uka-
zuje, že právě z toho důvodu byla příprava ne-
dostatečná, což vede k většině následných
komplikací. Proto všem bez ohledu na okol-
nosti doporučuji, aby si vytvořili tři možné bu-
doucí scénáře: podnik prodám, podnik pře-
vezmou děti a budou jej řídit, podnik zůstane
v rodině, ale exekutivy se potomci účastnit ne-
budou. Na tyto plány je vhodné se zaměřit,
jen co se firma zaběhla. Pokud budujete pod-
nik, abyste zabezpečili rodinu, uděláte tak to
nejlepší.

Kolik času zabere business na takový přerod
nachystat?

Optimální je horizont pěti až deseti let, je to
dost prostoru na případné úpravy. Přesto
u nás není výjimkou, že se tím začnou majitelé
zabývat až na sklonku důchodového věku.
Jsou přesvědčení, že předání jim zabere pár
měsíců a vše se uskuteční hladce. Případ to
bývá hlavně menších a středních firem. Aby
se to podařilo, museli byste mít už vychova-
ného motivovaného a kompetentního ná-
stupce, který společnosti dokonale rozumí.
A museli byste mu dát maximum prostoru,
aby se jí mohl ujmout. To ale spíše bývá vý-
jimka.

Dá se něco udělat v situaci, kdy je tak říkajíc
pět minut po dvanácté? 

V zásadě bych nespoléhal na strategii „však
ono to nějak dopadne“. Je lepší to řešit i se
zpožděním a profesionálně, než nechat tako-
vou šlamastiku „vyhnít“. Čas je v tomto mo-
mentu něco, co hraje proti vám. Jak dny ubí-
hají, nejistota a rizika narůstají. Je to nároč-
nější pro majitele i potenciální nástupce.
Nemá to daleko ke krizovému řízení. I proto
bych se v takové situaci obrátil na specialisty
v oblasti executive interim managementu.
Majitelům v takto vypjatých momentech
mohou značně ulevit a firmu udržet nad
vodou, než bude jasné, co s ní. Otálení ani
unáhlenost nepatří mezi správný postup.

A co když potomek nemá o firmu zájem? Lze
to nějak vyřešit, aniž by muselo dojít na pro-
dej?

Prodej je vždycky nejzazší možnost. Ale je
potřeba si uvědomit, že může být výhodnější
pro všechny strany, pokud ostatní selže. Na
druhou stranu bych s prodejem nepospíchal.
Pokud chcete za svůj odkaz dostat dobře za-
placeno, potřebujete společnost stejně uvést
do pořádku, čímž navýšíte její hodnotu. Maji-
telé a nástupci pak často změní názor a pod-

nikání se dále drží v rodině. Jen zdravějším
způsobem. 

Přiblížil byste to?
Pořád dokola narážíme na to, že majitel

a CEO je tatáž osoba a management je sotva
definovaný. To je problém hlavně menších
hráčů. Proto se kvůli eliminaci rizika nejprve
zaměřujeme na oddělení vlastnické a exeku-
tivní role. Majitel má více prostoru na strate-
gické řízení, už se nemusí zabývat každoden-
ními výkonnými aktivitami. Může se realizovat
v leadershipu apod. Běžná exekutiva má taky
šanci na to, že se jí někdo bude věnovat do de-
tailu a najde prostor pro zefektivnění a snížení
nákladů, které na ni bylo nutné vynakládat
v minulosti. Tak odbouráme nebezpečí, které
plyne z nezastupitelnosti, když se obě funkce
kumulují u jediného člověka. V praxi to vy-
padá tak, že dočasně do firmy dosadíme na-
šeho odborníka, který zastává roli CEO a ve-
škeré exekutivní povinnosti jsou v jeho dikci.
Majitel si dále zachovává plnohodnotné roz-
hodovací právo a čerpá všech benefitů, které
k tomu patří.

A co nastává pak?
Dále můžeme firmu ozdravit, optimalizovat

její chod a nastartovat další růst. A souběžně
s tím dokážeme pro nám svěřený podnik hle-
dat vhodného člověka, který by se ředitel-
ského křesla ujal natrvalo. Tak zůstane firma
v rodině, nebude ji potřeba prodat, bude při-
nášet užitek a bude mít pevné základy, díky
nimž obstojí v konkurenci.

Prodej může přinést rychlé peníze, ale dlou-
hodobý rozvoj jich může v důsledku přinést
mnohem víc, a ještě k tomu dokáže přispět ke
zdravějšímu podnikatelskému prostředí v tu-
zemsku. Když chcete zaopatřit rodinu, dlouho-
dobá perspektiva se vždy ukazuje jako lepší
a udržitelnější volba.

Jak poznat, že jsou děti připravené ujmout se
rodinného businessu? 

Směrodatné jsou jejich vlastní zájmy. Může
se stát, že dají přednost umění, sportu, ji-
nému oboru, budou chtít žít a pracovat v za-
hraničí. Nechte je jít si za sny. Není vylou-
čeno, že pak domů přinesou nové nápady
a know-how. Ale nepodléhejte iluzi. Musíte
být připravení i na to, že to nevyjde. Hezké
vztahy s dětmi jsou jeden ze zásadních před-
pokladů úspěšné mezigenerační výměny.
Takže když firmu vnímají v mládí jako sou-
peře, se kterým je potřeba bojovat o pozor-
nost rodičů, většinou si k podnikání vypěstují
odpor a nic s tím neuděláte. Netlačte je do
firmy, neprospěje to nikomu. 

Někdy se stane, že potomek by otěže pře-
vzal rád, ale jeho osobnost na to ještě dost
nevyzrála. Nebo si majitel není jistý, jak to
posoudit. V obou případech může executive
interim management napovědět. Získáte
čas. Mladý adept může díky tomu svým tem-
pem do role CEO dorůst, nebo včas obdržíte
zpětnou vazbu, že je potřeba šéfa hledat
jinde. 

A pak je tu špatná motivace, která většinou
vyústí fatálně pro firmu a někdy také rodinu:
snaha zavděčit se a dostát závazku za každou
cenu, schovat se v dobře známém prostředí
před krutostí světa, firmu využívat jen jako do-
plněk pro svůj sebeobraz. V tomto případě
bych se soustředil na profesionalizaci mana-
gementu a další kroky, které umožní podniku
zdravě fungovat i bez rodinných příslušníků
v exekutivě. 

Je nutné, aby se na mezigenerační výměnu
nějak připravil i majitel sám?

Podnikatelé se často považují za ztělesnění
firmy. Když čtvrt století něco budujete, stane
se to součástí vašeho životního stylu. Odvo-
zujete od toho svou hodnotu i sebevědomí.
A teď si představte, že máte odejít ze záře re-
flektorů. Ego na vás začne chrlit, že už jste
staří a váš život začíná postrádat jakoukoli uži-
tečnou perspektivu. Svědomí vám naservíruje
seznam všeho, co se vám v dalších oblastech
života nepovedlo. Právě proto je dobré připra-
vovat se i v dobách, kdy se na horizontu pod-
zim života ještě ani neobjevuje, a postarat se
o to, aby byly ostatní životní sféry v přijatel-
ném stavu a v rovnováze. Pak mívá předání
mnohem hladší ráz.

Měl byste pro podnikatele do roku 2024 ně-
jaké poselství?

Firma je tak silná, jak pevné je vaše fyzické
a duševní zdraví. Věnujte čas svým blízkým.
To je něco, co za vás nikdo jiný nezvládne.
A pamatujte, že podnikání nemá být řehole.
Mělo by vám sloužit, ne naopak. S tímto pří-
stupem bude váš vztah k firmě mnohem zdra-
vější. �
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Mezigenerační výměna: 
Dlouhodobá perspektiva je lepší a udržitelnější volba
Společnost JPF Czech se věnuje zejména executive interim managementu. Řada podnikatelů se na ni ale
obrací s prosbou o pomoc při předávání firmy v rámci rodiny. V rozhovoru se ptáme zakladatele JPF Czech
Ing. Jiřího Jemelky, MBA, proč s mezigenerační výměnou bojují až dvě třetiny společností a jak to změnit.

Ing. Jiří Jemelka, MBA, zakladatel JPF Czech 
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Lákání zahraničních investorů a inves-
tiční pobídky byly jednou z cest, jak
opět rozjet ekonomiku země. S tím byla

spojena výstavba objektů, především na ze-
lené louce, které měly splňovat požadavky
investorů – výrobní nebo skladovací pro-
story s odpovídajícím vybavením a potřeb-
ným zázemím pro zaměstnance. Dnes je ale
výstavba na zelené louce minulostí, poža-
davky investorů zpřísnily a znalostní ekono-
mika jim dává novou podobu. Jak, o tom ho-
voříme s Ing. Markétou Šimáčkovou, MBA,
provozní a obchodní ředitelkou společnosti
Urbanity. 

Moderní sklady, průmyslové haly, průmy -
slové objekty, ale podle Vás zřejmě nejsou sy-
nonymem Vašich průmyslových kampusů.
V čem se liší?

Naše společnost se zabývá výstavbou prů-
myslových kampusů nové generace. Proč se
jim tak říká? To je velmi jednoduché. Součástí
nejsou pouze průmyslové nemovitosti, ale
také veškeré přidružené zázemí a služby, které
naleznete přímo v kampusu a které mu dodá-
vají jedinečnost. 

Tyto kampusy nestavíme na zelené louce,
ale na brownfieldech a navazujeme tím na
historické dědictví příměstských výrobních
areálů, které revitalizujeme udržitelným a spo-
lečensky odpovědným způsobem.

Tím, že tvoříme tyto atraktivní kampusy, po-
máháme našim nájemcům, aby byli v dané lo-

kalitě preferovanými zaměstnavateli. Takže se-
kundárně řešíme také jejich personální otázky,
jelikož počet agenturních zaměstnanců v na-
šich kampusech se blíží nule. Pokud firma při-
chází do regionu nově, nemusí zaměstnance
složitě přesvědčovat. Naším prostřednictvím
jim nabízí pracovní místo v prostředí, které
jinde nenajdou.  

Je tedy možné říci, že vytváříte fungující ko-
munity?

Určitě. Základem je prvotřídní funkčnost
průmyslových hal, kvalita pracovního prostředí
a propracovaný design celého kampusu
v symbióze s efektivním naplňováním ESG
strategie.

Naše kampusy jsou začleněny do města
a nachází se v docházkové vzdálenosti do jeho
centra. Jejich součástí jsou služby jako takové,
například dětská skupina, lékař, kavárna, ob-
chod s potravinami, či ubytování hotelového
typu.  Naše kampusy mají výbornou dopravní
obslužnost – zastávku MHD naleznete přímo
před hlavním vjezdem, areály jsou v dochozí
vzdálenosti do centra města namísto dálnič-
ních exitů s napojením na cyklostezku. Klíčová
dostupnost pracovní síly je důležitá, protože
lidé nemusí cestovat daleko za prací. Služby na
místě jim zase šetří čas. Například dítě v před-
školním věku si při cestě do zaměstnání ne-
cháte v dětské skupině a po skončení práce si
jej můžete opět na stejném místě vyzvednout,
což přispívá k celkové pracovní efektivitě. 

Přichází nový standard výstavby průmyslových projektů
Krabice podél dálnic se staly synonymem průmyslových areálů a logistických center. Ty začaly růst
v České republice v posledních 20 letech jak houby po dešti. Po privatizaci a restrukturalizaci
průmyslu a dalších odvětví, byla ukončena výroba v řadě závodů a s tím spojený růst nezaměstnanosti
vyžadoval řešení. 
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Markéta Šimáčková
V Urbanity působí od roku 2020 na pozici
COO a současně je zodpovědná za Business
Development. Je absolventkou Vysoké školy
ekonomické v Praze, kde také získala titul
MBA se zaměřením na komerční nemovitosti
a jejich oceňování. Působila jako generální
manažer a jednatel nemovitostní skupiny
TORINO-PRAGA Invest. Zkušenosti má
kromě dalších i z mezinárodní společnosti
Cushman & Wakefield.

Urbanity Campus Bruntál
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Veškeré produkty se snažíme dělat na míru
z řady pohledů.

Spolupracujeme s místní samosprávou,
snažíme se co nejvíce vycházet vstříc jejich po-
třebám a požadavkům. Firmy, které kampusy
využívají, jsou našimi dlouhodobými partnery,
jelikož s nimi uzavíráme smlouvy na 10 až 15
let. Společně tak řešíme jejich potřeby z dlou-
hodobého pohledu. 

Důraz klademe také na architektonickou
stránku kampusu, jelikož nám iritují šedé kra-
bice, které vidíme podél našich dálnic a pře-
jeme si, aby i průmysl měl svoji unikátní archi-
tekturu. 

Chceme, aby nás obyvatelé regionů, do
nichž přicházíme, vnímali také jako dlouho-
dobé partnery, protože budou vědět, že přiná-
šíme nové služby a estetické řešení, které za-
padá do místního prostředí.  

Jsou služby v kampusu dostupné i pro širší ve-
řejnost než jen pro zaměstnance firem, které
u vás budou v nájmu?

Ano, jsou přístupné široké komunitě, což
plně zapadá do naší vize. V tachovském kam-
pusu bude většina služeb umístěna v multi-
funkční budově, která je hned při vjezdu do
areálu. Jsme integrální součástí města, takže
dojít si na oběd do restaurace v kampusu nebo
zacvičit si do fitka je stejné, jako by šli ve městě
kamkoliv jinam.

Které hlavní důvody vás vedly jít touto cestou?
Je to váš koncept nebo vycházíte ze zkuše-
ností odjinud?

Žijeme v převratné době, kdy je kladen důraz
na digitalizaci a udržitelnost. Nedílnou součástí
jsou inovace. Stavět kampusy, které harmo-
nicky zapadají do měst a mají vysokou přida-
nou hodnotu, je naše vize a cíl. 

To, co je v západních zemích normou, inves-
toři stále více požadují také u nás. Například
v západních zemích je naprosto běžné, že prů-
myslová výstavba má architekturu. Zákazníci
a partneři klientů se daleko více zajímají o pod-
mínky, v nichž daný produkt vzniká. Hlavním
aspektem, který v poslední době ovlivňuje je-
jich rozhodování, je ale především udržitelnost.
Tyto společnosti se rozhodují pro nás z toho

důvodu, že jim umíme nabídnout požadovaný
standard. 

Stavíte na zelené louce nebo využíváte
i brownfieldy?

Na tuto otázku už jsem v podstatě odpově-
děla. Naše projekty se staví na brownfieldech
v bývalých průmyslových zónách. V Tachově
máme také unikát, kdy jsme zrekonstruovali 2
budovy z roku 1967 za plného provozu ná-
jemců. Když dnes do kampusu přijedete, tak
nepoznáte, že se jedná o budovy, které jsou
skoro 60 let staré. Velkou výhodou těchto his-
torických průmyslových areálů je, že se tam
nachází velkokapacitní přípojky, takže nenará-
žíme na problém limitů z hlediska médií. Na
druhou stranu musíme být velmi ohleduplní,
aby výstavba co nejméně negativně zasaho-
vala do života obyvatel města a činnosti našich
nájemců. 

Splňují původní budovy po rekonstrukci para-
metry energetické účinnosti, které dnes ná-
jemci požadují?

U stávajících budov jsme snížili energetic-
kou náročnost o více než 80 procent. Což je
u výrobní firmy, kde energie a média tvoří vý-
znamnou nákladovou položku, podstatná
úspora. Je to i jeden z důvodů, proč firmy, které
v původních objektech fungovaly, v nich se-
trvaly dodnes. Tyto šedesát let staré budovy
jsou dnes v energetické třídě A – mimořádně
úsporné. Přitom při rekonstrukci výrobních ob-
jektů je dosažení takové klasifikace daleko ná-
ročnější než u výstavby nové průmyslové haly. 

Vaše kampusy jsou v Tachově, Bruntále a Ko-
runním Dvoře. Představte nám je.

Budu velmi stručná. Každý by sám o sobě
vydal na obsáhlý rozhovor.

Urbanity Campus Tachov je prvním areálem
v České republice, který získal prestižní certifikaci
BREEAM Communities pro udržitelné části měst
a veřejné prostory s hodnocením ,,Excellent“
a v roce 2023 vyhrál řadu ocenění. Jeho roz-
loha je přes 200 000 metrů čtverečních. Nájem-
cům a komunitám nabízí také vyjma již zmíně-
ných služeb například možnost privátní 5G sítě,
solární energii v kombinaci s bate riovým úlo-

žištěm či individuální řešení pro zpětné využití
odpadního tepla z výroby. Těmito službami dis-
ponuje také další náš kampus.

Urbanity Campus Bruntál se nachází 300
metrů do centra města a nabídne více než
55 000 metrů čtverečních průmyslových pro-
stor v kombinaci s přidruženými službami.
Tento kampus bychom měli začít budovat
tento rok. 

Jako poslední bych ráda zmínila také Urba-
nity Korunní Dvůr, který byl naším prvním
projektem v portfoliu. Na místě bývalého krá-
lovského pivovaru v srdci Vinohrad se dnes
nachází reprezentativní kancelářské prostory
nabízející nadstandardní jednotky již od 40
metrů čtverečních. Klientům je k dispozici
soukromá terasa ve vnitrobloku či sdílená za-
sedací místnost, podzemní parkování a vlastní
recepce.

Připravujete výstavbu dalších kampusů?
Díváme se po zajímavých příležitostech

v dalších městech, Prahu či Brno nevyjímaje.
Máme některé projekty, kde jsme v přípravné
projektové fázi a zveřejníme je v pravý čas. Po
akvizicích se ale díváme také mimo Českou re-
publiku. 

Pokud byste dostali nabídku například z Olo-
mouce, která by byla spojena s bytovou vý-
stavbou?

Určitě bychom se jí nebránili. Je to zajímavá
lokalita. Naše projekty jsou komplexní, takže
pro nás není problém kombinovat průmyslo-
vou a rezidenční výstavbu. Příkladem může být
náš kampus v Tachově, kde je také součástí vý-
stavba bytových viladomů s mateřskou školou.
Infrastrukturu města se snažíme rozvíjet. Naše
kampusy jsou pro firmy atraktivní a současně
zvyšují životní úroveň obyvatelstva, protože
přinášejí kvalifikovanější pracovní místa, rozši-
řují sociální zázemí například v podobě mateř-
ských škol, a také se snaží udržet mladou ge-
neraci ve svém regionu. Spoluprací se střed-
ními školami se snažíme pozitivně působit i ve
školství a tím zajistit ve výhledu dostatek kva-
litních a odborně připravených zaměstnanců.
Studenti mají ve škole možnost být propojeni
s konkrétní výrobou a cíleně se připravovat na
své budoucí povolání. Vidíme v tom i jednu
z cest, jak podporovat high-tech ekonomiku.  

V Tachově chcete v blízkosti kampusu postavit
i rezidenční část. Patří to k vašim původním
záměrům?

Je to nedílná součást komplexnosti našich
kampusů. Tento záměr jsme měli již od po-
čátku projektu. Součástí je již zmíněná plno-
hodnotná mateřská škola. Pro zaměstnavatele
to bude také příležitost, jak svým pracovníkům
zajistit dostupné bydlení v blízkosti zaměstnání,
například jako součást zaměstnaneckých bene-
fitů a obyvatelé města budou mít k dispozici
vyšší kapacitu předškolního vzdělávání, které
může mít další synergický efekt a tím je mož-
nost uplatnění druhého rodiče v zaměstnaní.
Rezidenční část tedy bude přístupná široké ve-
řejnosti.

Vysoký standard a prvotřídní kvalitu práce vy-
žadujete i od vašich dodavatelů a subdodava-
telů. Nemáte s tím problém?

Pečlivě si je vybíráme. S těmi, kteří se
osvědčí, děláme rádi a opakovaně. Samo-
zřejmě se mnohdy jedná o dodavatele v po-
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době velkých firem, ale pokud to jde, tak se
spolu s nimi snažíme využívat i lokální firmy.
V Tachově jsme například spolupracovali i se
SPŠ, kde nám místní studenti oboru truhlář za-
kázkově vyráběli hmyzí hotel a budky pro ptac-
tvo, které jsme v kampusu umisťovali.  

Vzpomenula jste elektrizaci před mnoha
lety. Tehdy se sázelo na velké zdroje. Dnes
jdeme opačnou cestou – k lokalizaci a tím
k energetické nezávislosti. Kampus v Ta-
chově je toho příkladem. Můžete to více
konkretizovat?

K energetické nezávislosti v Tachově při-
spěje uchovávání přebytků zelené elektřiny
v nově spuštěném bateriovém úložišti s celko-
vou kapacitou 1,4 MWh. To je napojené na
střešní solární elektrárnu o výkonu 5 MWp,
která je největší svého druhu v Česku. Vyro-
bená energie pokryje až 40 % roční spotřeby
výrobního areálu. Tuto kapacitu úložiště plánu-
jeme v příštích letech významně rozšířit.

Již dnes je možné vyrobenou zelenou ener-
gii z této střešní elektrárny efektivně využít
přímo v areálu. Úložiště je napojeno na tak-
zvaný komunitní energoblok, takže s jeho ka-
pacitou mohou pracovat všechny provozy prů-
myslové zóny včetně dobíjecích stanic pro
elektromobily.

Při hospodaření s tepelnou energií naši kli-
enti využívají odpadní teplo z výrobních tech-
nologií, které je napojené na rekuperační vý-
měníky. 

Hospodaření s vodou je také na pokročilé
úrovni, kdy jsou využity poldry, vsakovací prů-
lehy či retenční nádrže a v budoucnu bude ve-
škerá pitná voda pokryta z vlastních vrtů. 

Pro řízení jednotlivých technologií je po-
stupně rozšiřován systém chytrého energetic-
kého managementu založený na online opti-
malizaci energetických toků.

Díváme se ale také do budoucnosti. Máme
zpracovanou vodíkovou strategii a věřím, že za
pár let půjdeme cestou aplikace technologií na
jeho výrobu. Sbíráme data ohledně větru, testu-
jeme potenciální zařízení na jeho využití. V rámci
kampusů zvažujeme možnost aplikace menších
větrných elektráren například do proluk. 

Součástí projektu v Tachově je také datacen-
trum, jelikož lokalita disponuje dostatečnými
záložními zdroji a několika nezávislými dato-
vými přípojkami.  

Jak vnímáte průmyslové prostředí v naší zemi,
co je třeba především z pohledu společnosti
jako je vaše změnit?

Potřebujeme více projektů, které jsou udrži-
telné, mají více zeleně, budou obsahovat při-
družené služby a budou nabízet komfortní pro-
středí. V České republice probíhala průmyslová
výstavba celkem bezhlavě a tak v průmyslo-
vých areálech dnes vidíme minimum zeleně.
Takové projekty by v našem případě neobstály. 

To, co požadovali před deseti lety klienti
v kancelářích, klienti požadují dnes v průmys-
lovém prostředí. Tedy interiéry vyššího stan-
dardu, který se přiblíží těm v administrativních
budovách. My například nabízíme našim klien-
tům již předdefinované architektonické návrhy
vestavků kanceláří a oni si jen vyberou, který
design se jim více líbí. 

Když byste srovnala URBANITY s podobnými
firmami na západ od našich hranic, čemu se
od nich můžeme učit a naopak co oni od nás?

Myslím si, že mezi naší vizí a projekty v zá-
padním světě není velký rozdíl. Jde o to, aby-
chom se učili jeden od druhého a navzájem se
inspirovali a využívali nabyté zkušenosti.
V evro pském prostoru, míním tím EU, jsme
stále více propojeni nejen legislativně, ale
i technologicky, což nám dává velkou šanci
prosadit se také na trzích za našimi hranicemi.   

Štěstí přeje připraveným, jak se chystáte na
nové výzvy, které klepou na dveře?

Výzev, na něž musíme být připraveni nebo
se připravujeme, je řada. Souvisejí zejména
s digitalizací a udržitelností s cílem transformo-
vat českou ekonomiku do vědomostní sféry,
což je třeba podporovat. Příležitost pro nás vi-
díme v přechodu malého a středního podni-
kání na vyšší úroveň a snahu firem robotizovat
a automatizovat. To si vyžádá požadavky na
odpovídající zázemí.

Za unijní legislativu uvedu jeden příklad za
všechny – elektromobilitu. Do roku 2025 by
podle ní měla být v hromadných garážích na
každých 20 parkovacích míst alespoň jedna na-

bíječka pro elektromobily. Firmy se proto do-
tazují, jak jsou objekty připraveny na parkování
a nabíjení elektromobilů. Řada velkých mezi-
národních společností má naplánováno do tří
až pěti let kompletně přejít na elektrický vozový
park. Přístup k nabíječkám je pro ně součástí
cílů ESG. Podobně jako u dalších udržitelných
aspektů provozu očekávají i zde součinnost
vlastníka budovy a jejich zajištění považují za
samozřejmost. Pokud jde o nás, tak jsme na to
mysleli s dostatečným předstihem a dnes se
nemusíme zabývat stavební přípravou, která
do budoucna umožní počet nabíjecích stanic
rozšiřovat.

Udržitelný přístup a ekologický provoz shr-
nutý v ESG strategii je velké téma. Vy jste na
ně vsadili od počátku, což přináší své plody. Ve
formě řady ocenění, ale především je to skvělá
vizitka, která vám otvírá dveře do světa těch,
kterým není lhostejná budoucnost naší pla-
nety. Můžete to více konkretizovat?

Udržitelnost je pro nás nedílnou součástí na-
šich projektů a vyžaduje komplexní a sofistiko-

vaná řešení. Výrobní kampusy Urbanity splňují
nejen nároční ESG kritéria, ale podléhají pre-
stižní mezinárodní certifikaci BREEAM Com-
munities určené pro udržitelné čtvrti. Že jsme
při budování kampusů na správné cestě, uka-
zuje nezávislé hodnocení Vysoké školy ekono-
mické, kde jsme se v žebříčku ESG ratingu za
rok 2023 umístili mezi TOP 10.

Základem bylo vytvoření ESG strategie,
která umožnila zavést měřitelná kritéria do
fungování celé skupiny a stanovit cíle pro
další období. Primárně se věnujeme dopa-
dům na změnu klimatu a jejich zmírňování.
Data pravidelně vyhodnocujeme například
z pohledu energetické hospodárnosti budov
včetně účinnosti použitých technologií či
skladbu a životnost použitých materiálů, na-
kládání s odpady s ohledem na jejich redukci
a míru recyklovatelnosti. Zabýváme se také
hospodařením s pitnou, dešťovou i odpadní
vodou a pozornost věnujeme rovněž krajino-
tvorné výsadbě, ozelenění a biodiverzitě. Do
budoucna plánujeme reporting výrazně rozši-
řovat.

Kromě mezinárodního ocenění BREEAM
Communities získal Urbanity Campus Tachov
první místo v soutěži Best of Reality v kategorii
Průmyslové a logistické areály, v soutěži Estate
Awards 2023 dvě první místa v kategoriích
Udržitelnost a ekologie a Industriální/Logistický
projekt roku.   

Klademe velký důraz na budování udržitel-
ných výrobních kampusů, které využívají recy-
klovaných stavebních materiálů, snižují svou
energetickou náročnost a stojí na technologiích
vyrábějících energii z obnovitelných zdrojů. Jak
již v rozhovorech zmiňoval náš spoluzakladatel
a CEO, Roland Hofman:

„Nemovitostní trh se podílí téměř ze 40 %
na celkové roční produkci uhlíkových emisí,
z čehož 70 % připadá na provoz nemovitostí
a 30 % na jejich výstavbu. Zlepšení v oblasti
udržitelného developmentu mají proto velký
význam pro společnost a jsou pro nás výzvou.
O to víc nás těší, že nezávislí experti prověřili
a ocenili naši ESG strategii a stali jsme se
vůbec první firmou z oblasti real estate, která
bodovala v žebříčku ESG rating.“ �
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Nová studie Moore Global ukazuje, že
umělá inteligence (AI) se stává klíčovou
součástí růstové strategie mnoha spo-

lečností. Tři čtvrtiny velkých a středních firem
po celém světě v posledních čtyřech letech
zvýšilo své investice do umělé inteligence,
čímž potvrzuje rostoucí zájem o tuto technolo-
gii v byznysu. Hlavní přínosy AI zahrnují zvý-
šení produktivity a zlepšení zákaznické zkuše-
nosti, přičemž pouze 22 % firem vnímá AI jako
prostředek ke snížení počtu zaměstnanců
nebo mzdových nákladů. Studie také nazna-
čuje, že většina vedoucích pracovníků pova-
žuje AI za klíčovou investici s pozitivním dopa-
dem na budoucí finanční výkonnost a udržitel-
nost jejich společností.

Většina velkých a středních firem po celém
světě považuje umělou inteligenci (neboli AI)
za příležitost k růstu, a to navzdory probíhají-
cím diskusím o dopadu této technologie na
lidstvo. Zatímco se ve veřejném prostoru
vedou existenciální spory, vedoucí představi-
telé podniků pokračují v investicích do umělé
inteligence. Trh s umělou inteligencí měl
v roce 2021 hodnotu přibližně 100 miliard do-
larů, ale ta by se podle odhadů mohla do roku
2030 zvýšit na zhruba 2 biliony dolarů.

Společnost Moore Global zjišťovala v této
souvislosti postoj top manažerů k umělé inte-
ligenci. Analýza názorů na AI potvrdila, že
zájem o využití umělé inteligence v byznysu je
vysoký  – 77 % firem za poslední čtyři roky zvý-
šilo investice do AI nebo její využití. To zna-
mená, že naprostá většina podniků se zabývá
umělou inteligencí a zkoumá, jak by tato tech-
nologie mohla zlepšit jejich podnikání. 

Společnosti s nejméně 250 zaměstnanci,
které hlásí nejrychlejší zavádění AI, zazname-
naly v období od roku 2019 do současnosti
průměrný nárůst tržeb o 15 % – což je více než
dvojnásobek oproti firmám, kde se investice
do této technologie nebo její využívání v po-
sledních čtyřech letech zastavily.

Oslovené firmy investovaly do technologie
AI v roce 2022 v průměru 1,5 milionu dolarů –

v případě automobilového a leteckého sektoru
se částka zvýšila na 3,2 milionu dolarů.

Klíčová zjištění studie společnosti MOORE

•   Pouze 4 % podniků neočekává, že by se role
umělé inteligence v blízké budoucnosti roz-
šířila nebo sehrála v jejich podnikání něja-
kou roli.

•   56 % vedoucích pracovníků podniků tvrdí,
že umělá inteligence představuje pro jejich
organizaci příležitost – oproti 23 %, kteří v ní
vidí hrozbu.

•   65 % respondentů očekává, že v příštích
třech letech a také v dalších letech bude vy-
užití umělé inteligence v jejich organizaci
narůstat.

•   Nejčastěji vnímaným přínosem AI je zvý-
šení produktivity, které uvedlo 48 % osob
s rozhodovací pravomocí. Dalším nejčastěji
uváděným přínosem bylo zlepšení zákaz-
nické zkušenosti.

•   Pouze 22 % respondentů vnímá AI jako pro-
středek ke snížení počtu zaměstnanců nebo
mzdových nákladů.

•   Pouhá 2 % respondentů tvrdí, že AI pro je-
jich činnost nepředstavuje žádný přínos.

Přínos pro byznys

Za hlavní přínos využití umělé inteligence
označilo 48 % respondentů zvýšení produkti-
vity. Z odvětvového hlediska má sektor ener-
getiky největší podíl respondentů, kteří uvádějí
potenciální zvýšení produktivity díky investi-
cím do AI, a to o 57 %.

Další nejčastější odpovědí bylo, že AI pomáhá
zlepšit zákaznickou zkušenost, což je názor, který
sdílí 43 % respondentů. V maloobchodě a vzdě-
lávání byl podíl této možnosti ještě vyšší – téměř
50 %. Tato odvětví stále hledají technologická
řešení, která jim umožní koordinovat procesy
a poskytovat vysokou úroveň služeb.

„Jedním z opakujících se narativů o umělé
inteligenci je, že povede ke změnám na trhu

práce a v budoucnu učiní některé profese nad-
bytečnými – zejména ty, kde převládají opaku-
jící se úkoly. Nicméně pouze 22 % vedoucích
pracovníků podniků v studii Moore Global
uvádí jako důvod, proč se obracejí k umělé in-
teligenci, snížení počtu zaměstnanců a mzdo-
vých nákladů. To naznačuje, že tato technolo-
gie není v současné době vnímána jako pro-
středek k zásadnímu snižování počtu pracov-
níků,“ říká Martin Buranský, partner Moore
Advisory CZ.

Zatímco pro některé podniky může umělá
inteligence představovat nástroj ke zvýšení
produktivity, pro jiné může představovat prob-
lém. V některých odvětvích se proto budou
muset změnit modely podnikání. Nicméně
většina respondentů – 56 % – tvrdí, že umělá
inteligence představuje pro jejich organizaci
příležitost, což výrazně převyšuje 23% podíl
těch, kteří se obávají, že představuje hrozbu. 

Budoucnost spojená s AI

Pokud jde o budoucnost, tak většina vedou-
cích pracovníků firem předpokládá, že AI bude
stále důležitější. Největší část dotázaných –
65 % – očekává, že v příštích třech letech a ná-
sledně v dalších letech bude využití AI v jejich
organizaci narůstat. Dalších 24 % firem je pře-
svědčeno, že využití AI bude v příštích třech le-
tech nadále růst, ale nakonec ztratí na dyna-
mice. Výzkum ukázal také na malou skupinu
skeptičtějších šéfů: čtyři procenta respondentů
uvedla, že neočekávají, že by umělá inteli-
gence v příštích třech letech rostla nebo že by
v tomto období hrála v jejich organizaci něja-
kou roli.

„Naprostá většina vedoucích pracovníků
považuje umělou inteligenci za zásadní inves-
tici, která může mít významný dopad na jejich
firmy. Implantaci AI do jejich podnikání pova-
žují za důležité s ohledem lepší budoucí fi-
nanční výkonnost a zároveň udržitelnost jejich
společností do budoucna,“ uzavírá Martin Bu-
ranský, partner Moore Advisory CZ. �

Přínosy umělé inteligence pro byznys rostou 
a spolu s tím také investice do ní
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Představte si, že přijdete domů a pří-
chodová cesta je osvícená. Ráno
vstáváte a žaluzie se automaticky

zvednou. Topení se sepne vždy tak, jak je
potřeba. Už nikdy nebudete řešit problém
s tím, jestli jste zapomněli zhasnout nebo
vypnout některé spotřebiče. O vše bude
postaráno za vás. Systém xComfort od
společnosti Eaton právě vše toto umí a na-
bízí flexibilní řešení, ať už jde o stávající byt
či dům a nebo se teprve chystáte ke
stavbě. Celé řešení je bezdrátové a proto
již není potřeba sekat do stěn, pokládat
trubky, tahat kabely k vypínačům, omítat
a malovat, a to nemluvě o způsobeném
nepořádku.

Chytře a udržitelně

Systémy pro chytrý domov vám umožňují
ovládat na dálku provoz celého domu
nebo bytu. Regulace vytápění, ovládání
osvětlení a žaluzii, klimatizace, garážová
vrata, bazén. Kromě pomoci s organizací
domácnosti tyto systémy již nyní umožňují
také značné úspory energií. Do budoucna
se počítá s tím, že tyto chytré systémy
budou mít na starost řízení spotřeby ener-
gie a její maximální optimalizaci, aby do-

mácnosti mohly nejen ušetřit, ale také žít
v souladu s principy udržitelnosti.

Řešení individuálních potřeb ve
stávající domácnosti
Instalace systému xComfort do vašeho do-
mova zanese pořádek. Nabízí buď kom-
plexní řešení pro celou domácnost, nebo
naopak vyřeší individuální přání a potřeby.
Pro ty, kteří zapomínají zhasínat při od-
chodu z domova, přináší snadné řešení.
S chytrým odchodovým tlačítkem cen-
trálně zhasnete všechna světla v domě, vy-
pnete vybrané spotřebiče a v klidu odchá-
zíte do práce či za zábavou s pocitem, že
váš dům je v bezpečí. 

Potřebujete další vypínač a nechcete ne-
pořádek v domě? Přáli byste si centrální vy-
pínač pro světla, zásuvky nebo rolety? Nebo
vypínač v blízkosti vany? Všechna tato vaše
přání splní náš systém Go Wireless. Pokud
se vám večer nechce vstávat z křesla a ovlá-
dat osvětlení nebo byste chtěli mít možnost
si definovat světelné scény k vytvoření ne-
obvyklé atmosféry a nálady, pak je pro vás
ideální řešení xComfort Bridge. Jde o jed-
noduchou a uživatelsky přívětivou ovládací
jednotku pro chytré osvětlení. Stačí pouze

nainstalovat jednu z našich Go Wireless sad
pro spínání či stmívání. Instalace bezdráto-
vých sad Go Wireless je jednoduchá, flexi-
bilní a bez nepořádku. Pro komfortní ovlá-
dání si vytvoříte tematické scény jako např.
Příchod, Odchod, Sledování televize, Večeře
a další.

Komplexní řešení pro váš nový domov

Pokud teprve stavíte dům či modernizujete
byt nebo chalupu a přemýšlíte, jak regulovat
topení, ovládat světla a žaluzie, pak zvolte
ověřený bezdrátový systém xComfort.
Umožní vám rozmístění vypínačů až po in-
stalaci nábytku v dokončeném bytu, domě
nebo chalupě.  V kombinaci xComfort se
Smart Managerem budete mít vše pod pal-
cem v jedné aplikaci. 

Návrh a realizaci chytré elektroinstalace
svěřte odborníkovi. Neváhejte se obrátit na
certifikovaného partnera společnosti EATON
v oboru chytrých elektroinstalací xComfort,
který vám vysvětlí, jaké výhody systém na-
bízí, připraví návrh řešení, vše namontuje
a nakonfiguruje systém tak, aby nejlépe vy-
hovoval potřebám vašeho domova. Vyhle-
dejte odborníka ve vašem okolí a zjistěte, jak
si zpříjemnit život s instalací xComfort. �

Snadné a chytré ovládání vašeho domova 
V dnešním zrychleném světě se na vás ze všech stran řítí požadavky a informace a tak je skvělé, když
můžete nechat některé starosti na někom jiném. A právě proto jsou zde systémy pro chytrý domov,
které vám pomohou s organizací vaší domácnosti. 
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13.–14.5.24
HradecKrálové
Kongresové centrum Aldis 26. ročník konference zaměřené 

na digitalizaci veřejné správy
a rozvoj e-governmentu

Témata ISSS 2024

  Stav a budoucnost eGovernmentu v ČR
  Financování eGov projektů veřejné správy
  Využití umělé inteligence ve  službách veřejné správy 
   Rozhodování na základě dat - Data driven eGovernment, 

robotizace, interoperabilita 
  Cloud ve veřejné správě
   Kybernetická bezpečnost veřejnoprávních korporací 

(legislativa, 
krizové řízení, bezpečnostní řešení)

  Otevřená data a jak je efektivně a prakticky využít
  Otevřená řešení veřejné správy
  Digitální identita
  Spisové služby a digitální archivy

  Smart city a Smart region
  Portálová řešení pro veřejnost i veřejnou správu
  Vnitřní digitalizace úřadů
  Datová centra a recovery pro veřejnou správu
  Digitalizce zdravotnictví
  Geoinformatika a prostorové informace
  Digitalizace v oblasti turismu a propagace destinací

Další informace týkající se upřesněných okruhů témat 
a koncepce jednotlivých odborných bloků budou postupně 
zveřejňovány na www.isss.cz .

Registrujte se na 
www.isss.cz/registrace

pořadatel spolupořadatel spolupracují
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1. Hybridní (poloautomatický) 
přepínač sítí

Uživatel má možnost si přepínat mezi jím
určenou prioritní a sekundární (záložní) sítí
a to dle svého uvážení kdykoli ručně. V pří-
padě jeho nepřítomnosti a současně vý-
padku napájení má zájem, aby se mu po
obnově napájení automaticky přepnul pro-
voz na jím preferovanou prioritní síť (i když
bylo původně přepnutí nastaveno na se-
kundární síť). A přesně podle tohoto zadání
hybridní přepínač funguje.

Principielně je poloautomatický přepí-
nač založen na tom, že jeho silový základ
netvoří žádné stykače, ale spolehlivější
jističe 1P+N nebo 3P+N, které tak či onak
musí v elektroinstalaci pro každou síť být.
Na jističe pak navazují podpěťové vypí-
nací spouště, jejichž křížovým zapojením
se vyloučilo nebezpečí vzájemného spo-
jení sítí. U prioritního jističe je pak jen jed-
nomodulový nahazovač. Když si odmys-
líme v sestavě jističe, tak přepínač „za-
bírá“ na DIN liště (mimo jističů) pouze tři
moduly.

Reakce takového poloautomatického pře-
pínače jsou následující: 

a) uživatel má ručně sepnutou prioritní
síť (jistič pro sekundární síť je ve vy-
pnutém stavu) – po výpadku napájení
dojde k vypnutí jističe pro prioritní síť
a po obnově napájení nahazovač
sepne jistič pro prioritní síť.

b) uživatel má ručně sepnutou sekun-
dární síť (jistič pro prioritní síť je ve vy-
pnutém stavu) – po výpadku napájení
dojde k vypnutí jističe pro sekundární
síť a po obnově  napájení nahazovač
sepne jistič pro prioritní síť

Výhodou pro uživatele je to, že i v jeho
nepřítomnosti se automaticky obnoví ta
síť, která je pro něj prioritní. V případě po-
žadavku lze také pomocí časového relé vy-
tvořit předem určené zpoždění pro sepnutí
jističe prioritní sítě (proti nežádoucím rych-
lým reakcím jako jsou výpadky elektric-
kého proudu při bouřce, atd.).

Uživatel může být o stavech informován
také pomocí navazujícího univerzálního
signalizátoru.

2. Speciální bezpečnostní ruční
přepínač sítí 
Byl záměrně koncipován především jako
bezpečný ruční přepínač v tom smyslu, že
po výpadku napájení dojde automaticky
k vypnutí obou sítí. Na uživateli je pak roz-
hodnutí, kterou síť po obnoveném napá-
jení ručně sepne.

Uživatel může být o vypnutí ihned infor-
mován prostřednictvím univerzálního sig-
nalizátoru.

Podobně jako výše uvedený poloauto-
matický přepínač je založen na tom, že
jeho silový základ netvoří žádné stykače,
ale spolehlivější jističe 1P+N nebo 3P+N,
které tak či tak musí v elektroinstalaci
pro každou síť být. Na jističe pak nava-
zují podpěťové spouště, jejichž křížovým
zapojením se vyloučilo nebezpečí vzá-
jemného spojení sítí. Když si odmyslíme
v sestavě jističe, tak přepínač „zabírá“
na DIN liště pouze dva moduly. 

Výhodou pro uživatele je to, že se v pří-
padě výpadků bezpečně vypnou jističe pro
obě sítě.

3. Automatický přepínač sítí

Uživatel má k dispozici bezobslužný auto-
matický přepínač. Při instalaci si jen určí,
která síť je pro něj prioritní. Po výpadku
této prioritní sítě se automaticky přepne
na záložní síť. Po náběhu hlavní sítě zase
automaticky vypne záložní síť a sepne
provoz přes dříve specifikovanou prioritní
síť.

a) pro ilustraci krátké video:
https://www. youtube. com/
watch?v=OqW2G3BNpd4

b) další informace najdete v katalogu
společnosti na straně 172:
https://www.bonega.cz/elektro/
download/katalog.pdf

Podobně jako výše uvedené přepínače
je i automatický přepínač založen na tom,
že jeho silový základ netvoří žádné stykače,
ale spolehlivější jističe 1P+N nebo 3P+N,
které tak či tak musí v elektroinstalaci pro
každou síť být. Na jističe pak navazují pod-
pěťové spouště, jejichž křížovým zapoje-
ním se vyloučilo nebezpečí vzájemného
spojení sítí. Dále jsou v sestavě nahazo-
vače, relé a jištění obou ovládacích
okruhů. Sestava „zabírá“ na DIN liště 18
modulů. BONEGA je dodává jak na DIN
liště, tak i přímo v rozváděčích (případně
s kontrolkami).

V případě požadavku lze také pomocí ča-
sového relé vytvořit předem určené zpož-
dění (proti nežádoucím rychlým reakcím
jako jsou výpadky elektrického proudu při
bouřce, atd.). 

Přednosti řešení přepínání přes jističe a ne
přes stykače:
■ využije se stávající jištění, čímž kombi-

nace nezabere v rozváděči tolik místa
■ každá větev (zdroj, síť) může mít jiné

jmenovité proudy, čímž se řešení při-
způsobuje různým zátěžím (proto jde
také o zakázkovou výrobu)

■ lze využít pro jednofázové i vícefázové
provedení přístrojů

V případě potřeby může být uživatel in-
formován o tom, co se děje pomocí nava-
zujícího univerzálního signalizátoru.

Výhodou pro uživatele je to, že se vše
odehrává automaticky. 

Cena je jednotná pro různé hodnoty jis-
tičů 3P+N (od 1A do 63A).

Kde je například potřeba spolehlivého pře-
pínání sítí: 

• přepínání z ostrovního systému FVE na
distribuční síť a obráceně 

• při výpadku se tepelné čerpadlo pře-
pne na přímotopy 

• přepínání ze sítě na záložní zdroje 
• okamžité přepnutí čerpadla v poruše

na náhradní 
• přepínání dopředného a zpětného

chodu 
• přepínání hvězda trojúhelník �

BONEGA přináší bezpečné a spolehlivé řešení 
pro přepínání sítí
Jsou uživatelé, kteří upřednostňují buď ruční, nebo automatické přepínače sítí. Přitom existuje třetí
skupina, která by uvítala další možnost – něco mezi ručním přepínáním a automatikou. Specialisté
společnosti BONEGA, která je známá řadou inovativních řešení, jim vyšli vstříc. Firma uvedla na trh
další zajímavý výrobek, a to hybridní (poloautomatický) přepínač sítí.
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Více na: www.bonega.cz, 
navrh-rozvadece.cz, signalizator.cz,

chytrevodomery.cz, www.bonega.cz/elektro.

Kontakt: Dipl. ing. Roman Hudeček, 
email: roman.hudecek@bonega.cz, 

tel: (+420) 518 335 216, mobil: (+420) 603 542 347 
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Aby sluneční elektrárna bezpečně fungo-
vala, musí splňovat řadu požadavků
a technických norem. Zařízení a služby

pro fotovoltaiku, které jsou nejen vysoce kva-
litní a spolehlivé, ale i úsporné, obsahuje na-
bídka společnosti BONEGA, z níž jsme vybrali. 

A. Výroba rozváděčů pro fotovoltaické
elektrárny (FVE) a pro dobíjecí stanice
Předností společnosti jsou dostatečné zásoby
všech komponent ve vysoké kvalitě a spolehli-
vosti, vstřícné ceny, ale také veškerý servis přes
odpovídající výrobní dokumentaci až po sa-
motný výrobní štítek a tříletou záruku či jen sa-
motné dodávky všech komponentů. 

1. Rozváděče pro FVE – AC
Součástí jsou kvalitní jističe s 10 kA vypínací
schopností, přepěťové ochrany (svodiče) 3P
+NPE třída I+II (dřívější značení B+C). 

2. Rozváděče pro FVE – DC
Součástí jsou kvalitní přepěťové ochrany (svo-
diče) 3P třída I+II (dřívější značení B+C), kde je
mimo jiné celkový vybíjecí proud 12,5 kA.

3. Rozváděče pro dobíjecí stanice AC
Součástí jsou jističe s 10 kA vypínací schop-
ností a s odpínáním „N“ vodiče 3P+N,  kvalitní
4P proudové chrániče typ „A“ nebo připravo-
vaný typ „B“.

Záměrně jsou rozváděče AC, DC i pro nabí-
jecí stanice z bezpečnostních důvodů vyrá-
běny v samostatných rozváděčových skříních
s krytím IP 65, neboť sloučením do jedné roz-
váděčové skříně vzniká VELKÉ riziko nedosta-
tečných vzdušných vzdáleností a povrchových
cest. Sestavy jsou vhodné pro všechny vý-
znamné provozovatele sítí jako je ČEZ, E-ON,
PRE, EGD.

B. Sestava automatického přepínače sítí
založená ne na stykačích, 
ale na jističích
U FVE vzniká často potřeba přepínat vyrobe-
nou energii z jedné sítě na druhou a to v drtivé
většině případů při maximální zátěži (za plného
slunečního svitu), aby bylo dosaženo maximál-
ního efektu FV panelů.

Zjednodušeně lze popsat fungování tak, že
je pro uživatele například prioritní prodej el.
energie do přenosové sítě. V případě odpojení
od „prodejní sítě“ (dálkově přes HDO) se auto-
maticky systém přepne do druhé sítě, napří-
klad pro dobíjení akumulátoru. Po obnovení
možnosti prodeje do přenosové sítě se systém
automaticky přepne do této priority. V jiných
aplikacích si zákazník de facto určí, co je pro
něj prioritní síť a co podružná a systém auto-
matického přepínání pak podle toho funguje.

Existuje v současnosti mnoho systémů.
Vývojový tým BONEGA zvolil z důvodu do-

sažení velmi vysoké spolehlivosti pro auto-
matické přepínání dvou sítí místo stykačů
jističe (navíc pro bezpečnější provoz s odpí-
náním „N“ vodiče). Ty jsou svou konstrukcí
(vynašeče, zhášecí komora, atd.) přímo
předurčeny na vypínání i zapínání pod
plnou výkonovou zátěží. Jmenovité
proudové hodnoty a charakteristiky jističů
3P+N lze snadno pro jednotlivé sítě volit
podle potřeb zákazníka. Navíc sestavu lze
jednoduše v budoucnu přizpůsobit novým
výkonům jen rychlou výměnou jističe. Ovlá-
dací obvody jsou pro jistotu odjištěny 2A jis-
tičem.

C. Sestava ručního přepínače sítí založená
ne na stykačích nebo na vypínačích, 
ale na jističích
Stejně jako u předchozí automatické sestavy je
i tato ruční sestava záměrně konstrukčně po-
stavena na jističích, které jsou mnohem více
předurčeny na vypínání i zapínání pod plnou
zátěží. Funkčnost je zabezpečena pomocí pod-
pěťových spouští tak, aby se ani při ručním
ovládání nemohly dvě sítě potkat.

D. Výroba dokumentace k rozváděči DC
včetně dodání výrobního štítku
Významným přínosem pro řešení FVE je také
naše online aplikace. Ta byla nedávno rozší-
řena mimo rozváděčů AC, také pro rozváděče
DC do U max. 1500 V. Především jde však o apli -
kaci, kde je možné pro výrobu jednoho rozvá-
děče kombinovat aktuálně přes 56 000 ks pří-
strojů od různých výrobců a vše vkládat do
dnes více jak 2400 skříní. Principiálně funguje
aplikace tak, že po zadání přístrojů automaticky
vypočítá nejhorší možné zatížení fází a navrhne
uživateli skříně, které jsou schopné odvést
vzniklé teplo, aniž by narůstala nežádoucí tep-
lota v rozváděči. Poté uživatel vloží přístroje do
„pomyslného rozváděče“ a tím si vytváří de
facto „fotografii“ čelního pohledu. Po zadání
administrativních údajů aplikace vygeneruje
veškerou potřebnou dokumentaci do pdf
a automaticky je zašle jako přílohy na určený
email.

Veškerá dokumentace je poskytována jak
v češtině, tak i ve slovenštině.

QR kód umožňuje výše uvedenou dokumen-
taci načíst přímo z výrobního štítku do mobilu
či PC. Vše je totiž uloženo na unikátní webové
stránce pro každý rozváděč zvlášť.

Pokud z nějakých důvodů nechcete doku-
mentaci vytvářet ve webové aplikaci sami, ne-
váhejte společnost kontaktovat. Její specialisté
zpracují celou výrobní dokumentaci za vás.

E. Náhrada stykačů v AC rozváděčích

Mezi novinky minulého roku patří AC rozvá-
děč pro FVE, ze kterého jsou zcela vyřazeny

silové stykače. Jedná se o část rozváděče,
která zabezpečuje dálkové odpojení FVE od
distribuční sítě a naopak (dálkově přes
HDO).  

Jde o reakci na opakující se požadavky trhu
(jak je uvedeno výše v bodu B), že používané
stykače (bez rozdílu jejich výrobce) jsou
VELMI nespolehlivé. Vývojový tým BONEGA
přišel s řešením nahradit tyto stykače speci-
álně zkonstruovanými nahazovači jističů. Pří-
nosem je nejen zásadní zvýšení spolehlivosti,
ale také významná úspora el. energie, neboť
spotřeba probíhá jen po krátkou dobu při
změně pozice jističe (vypnuto/zapnuto) a sou-
časně tato kombinace zabere méně místa na
DIN liště. �
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Myslete na správnou ochranu sluneční elektrárny
Solární sektor v roce 2023 v Česku opět výrazně přidal na rychlosti. Do sítě bylo připojeno celkem 
82 799 solárních elektráren, jejichž celkový výkon dosahuje 970 megawatt-peak (MWp). Celkový výkon
všech solárních elektráren v Česku v roce 2023 dosáhl téměř 3,5 GW. Celkem dnes dodává elektřinu již
víc než 170 tisíc fotovoltaických elektráren, z toho víc než 150 tisíc na střechách rodinných domů. 
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Společnost BENEFITFLOORS dodává
jako CERTIFIKOVANÝ APLIKÁTOR
podlahové systémy Remmers Crete,

které tvoří bezesparé podlahy s výjimeč-
nou kvalitou hlavně pro POTRAVINÁŘSKÉ
PROVOZY všech odvětví, mezi něž patří
tyto provozy:

�  GASTROPROVOZY, KUCHYNĚ, VÝVA-
ŘOVNY, PŘÍPRAVNY JÍDEL, SKLADO-
VÁNÍ POTRAVIN

�  KUCHYNĚ Lázně Klimkovice, Zdravotní
škola Brno, Kuchyně SOŠ Nymburk,
ČSOB Praha, Žďas Ždár nad Sázavou,
Nemocnice Blansko 

�  MASO, RYBY, DRŮBEŽ – Jatky Váša
Mimoň, K + K Klíčany, Maso W+W, Uze-
niny Pejskar 

�  PITÍ A NÁPOJE – PIVOVARY, VINAŘSTVÍ,
SODOVKÁRNY, MOŠTÁRNY – Vinařství
Tesařík, Konopný kopec, Konečný, 
Hruška, Pivovar Radas a Radegast

Spojení BENEFITFLOORS a Remmers Crete = Detail 
dělá Kvalitu a Funkčnost podlah  
O podlahových systémech a jejich kvalitě už bylo napsáno hodně. 

16
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�  MLÉKO A ZPRACOVÁNÍ MLÉKA – Po-
labské Poděbrady, Polná, Milpack Ro-
sice, Kunín OV 

�  PEKÁRNY A VÝROBNY PEČIVA – Mako-
vec Rousínov, Křižák Klobouky u Brna,
Svoboda Zlín, Semag Havířov

�  OSTATNÍ – Čerozfrucht Předměřice,
HOPI Praha, Fish Market Úsilné, Hamé
Babice, Marlenka FM, Beskyd Fryčovice,
FN Olomouc
Charakteristikou podlahového systému

Remmers Crete je jeho vysoká odolnost
a především snášenlivost podlahy na
kombinaci chemického, teplotního a me-
chanického zatížení, které ze systému
Crete dělají bezpečnou jistotu pro každého
uživatele. 

Avšak nejen prvotřídní materiál, ale i vy-
soká kvalita aplikace a dodržování daných
postupů včetně doporučení výrobce, vy-
tváří z tohoto podlahového systému sku-
tečnou bezproblémovou podlahu. Jaká
jsou ona doporučení? Co všechno musí
aplikační firma na stavbě zajistit? Proč se
podlahový systém aplikuje pouze s certifi-
kovanými aplikačními firmami? Co se
vlastně skrývá pod podlahou? Na tyto
otázky bych rád odpověděl v tomto článku,
aby si investor dovedl představit, co
vše aplikace PODLAHOVÝCH SYSTÉMŮ
REMMERS CRETE obnáší a proč máme je-
jich aplikaci plně pod kontrolou, COŽ JE
NAŠÍ PRIORITOU. 

Kondice na stavbě  

Kvalitu pokládky, tedy výsledný vzhled povr-
chu podlahy a její funkčnost mimo jiné určují
klimatické podmínky stavby. 

Remmers Crete je materiál, který relativně
velmi dobře tyto podmínky na stavbě snáší.

Ideální teplota na stavbě by se měla pohybo-
vat mezi 15 °C až 25 °C. Materiál sice lze apli-
kovat už od 5 °C, ale to není zcela vhodné,
neboť za nízkých teplot a průvanu a při ne-
pravidelných teplotách čerstvý materiál
houstne a jeho pokládka je velmi náročná.
Může se to projevit na vzhledu povrchu. Pod- >

Vítejte ve světě našich podlah bez kompromisů!  
NAŠÍM CÍLEM je v první řadě KVALITA, kterou máme definovanou těmito body:

� kvalita řemesla „NAŠE RUCE“ (lidský potenciál zaměstnanců u nás dlouhodobě pracujících), kdy jsme si vědomi pojmu „ŘEMESLO“
A CHCEME JEJ DĚLAT A DĚLÁME (za což hovoří naše reference)

� kvalita navržených postupů, systémových řešení a používaných materiálů vycházejí z našich zkušeností od roku 1993
a dlouhodobého ověření spolupracujících partnerů, kdy naše dodavatele jen s cílem ceny neměníme (bez toho to nejde) a vždy je pro
nás prioritou používat to NEJ, jako je například dodavatel materiálů firma REMMERS od roku 1993

� kvalita komunikace se zákazníkem (plácnutí ruky je u nás nade vše) 
•  vše komunikujeme před rozhodnutím a realizací 

� kvalita a dodržení termínů – dodáváme vždy tak, jak jsme slíbili (za což hovoří naše reference)
•  nedodáváme něco, co je nesplnitelné nebo s rizikem  

� kvalita osobního přístupu malé rodinné firmy
•  Igor Homa – jednatel, vše co se týká technologií, materiálů a obchodu
•  Martin Homa – ŠÉF NAŠICH RUKOU, vše co je spojeno s realizací, jakosti pokládky a lidí 
•  Ivana Homová – asistentka jednatele, aby vše proběhlo dle plánu a vše fungovalo jak má

� kvalita platební morálky – dodržujeme termíny splatnosti našich dodavatelů 
� kvalita komunikace s našimi dodavateli – konzultujeme s odborníky, netváříme se, že VŠE umíme 
� kvalita odměňování – naši zaměstnanci jsou placení za produkt 

www.benefitfloors.cz

Vzorová skladba podlahy
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laha bude funkční a provozu schopná. Po-
vrch však bude „ potrhaný, porézní “ a ne
dobře uhlazený. 

Podkladní beton nový nebo stávající musí
být na povrchu pohledově suchý (u stávají-
cího betonu stačí většinou vysušení hořáky)
a mít vyhovující pevnostní parametry (min.
25 MPa v tlaku a 1,5 MPa v odtrhu) a nesmí
na něm být patrná žádná vlhká místa. 

Množství zbytkové vlhkosti v betonu není
pro systémy Remmers Crete rozhodující. Ma-
teriál je totiž paropropustný a zároveň i vodo-
těsný, což znamená, že propouští molekulu
páry, ale ne molekulu vody (tekutiny). Ideální
pro neizolované podklady a „mladé“ betony
(7 dní starý beton). Pokud je podlaha vysta-
vena pouze zemní vlhkosti, bude určitě pod-
lahový systém Remmers Crete bezpečně fun-
govat. Vysoká relativní vzdušná vlhkost je ví-
tána, neboť pomáhá urychlení vytvrzení při
vyhovujících teplotách. Při nižších vlhkostech
pod 50 % je nutno počítat s prodlouženou
dobou vytvrzení. Jediné omezení, které vy-
soká vzdušná vlhkost tvoří, je při nízkých tep-
lotách, kdy vznikne rosný bod. Aplikace pod-
lahových vrstev musí probíhat vždy při min.
3 °C nad rosným bodem.

Kondice materiálu

Materiál je nutné minimálně jeden den skla-
dovat na stavbě, případně v temperovaném
skladě, aby jednotlivé party byly prohřáty na
aplikační teplotu. V ideálním případě má být
teplota materiálu velmi blízká teplotě pro-
středí a podkladního betonu na stavbě. Ma-
teriál musí být skladován v suchu. Pokud
jsou tyto podmínky splněny, je výsledný po-
vrch podlahy a funkčnost daleko kvalitnější.

Co se skrývá pod podlahou 

Podlahový systém Remmers Crete se apli-
kuje na kvalitní podkladní beton. Podklad
musí být pevný a nosný. Ideální je u nových
staveb strojně zpracovaná a hlazená beto-

nová deska s prutovou nebo rozptýlenou vý-
ztuží s vodním součinitelem do 0,50 (poměr
voda/cement) o pevnostní třídě min. C 25/30,
pevnost v tahu povrchových vrstev (od-
trhová pevnost) min. 1,5 MPa. Deska musí
vyhovět statickému zatížení uvažovaného
provozu. Pro zajištění ideálního odtoku vody
v mokrých provozech, kde povrch stěrky je
strukturovaný (protiskluzný), doporučujeme
spád podlahy od 2 % do max. 4 %. Minimální
hodnoty spádů betonů jsou individuální
a měly by vycházet z toho, jaký je požadavek
na spád povrchu podlahy při pokládce ko-
nečné vrstvy podlahy Remmers Crete. 

Je nutné brát v úvahu, že konečná vrstva
podlahy spádování podkladních betonů nijak
nezmění ani nezlepší, ale pouze tyto spády ko-
píruje. Spády podlah pod 2 % nezajistí ideální
odtok vody z povrchu podlahy. Kopírování ro-
vinnosti podkladních betonů stěrkou Rem-
mers Crete platí také pro podlahy bez spádu
nebo se spádem do 1 %. Rovinnost betonu by
měla mít maximálně možnou odchylku dle
NORMY DIN, nebo případně dle ČSN, pří-
padně dle zvláštních požadavků investora. 

U spádovaných podlah se sklonem nad 1 %
se nesmí vyskytovat oblasti s protispádem. 

Podkladní betony jsou ve většině případů
ošetřené SMRŠŤOVACÍMI SPÁRAMI, které se
v podlahovém systému přiznávají. 

Podkladní beton se obrokuje (otryská) nebo
přebrousí a odstraní se tak cementový šlem.
Poté se do betonu vyřežou systémové kotevní
drážky o rozměru 2 x tloušťka podlahového
systému. Drážky se řežou kolem dokola kaž-
dého pracovního záběru a kolem každého
konstr. prvku v podlaze jako jsou odvodnění,
prahy dveří a vrat, konstrukce nákladních
ramp, revizní šachty apod.

Odvodnění podlahy

Další velmi důležitý detail. Aby podlaha byla
dlouhodobě funkční bez provádění oprav
a havarijních stavů, je nutno dbát kvality také
použitím odvodňovacích prvků podlahy. Vy-

varovat se „garážovým“ výrobcům vpustí
a použít skutečně kvalitní produkty od reno-
movaných firem, které používají kvalitní nere-
zovou ocel a výrobu podřizují hygienickému
designu a také VŠE MAJÍ ODZKOUŠENÉ
A OVĚŘENÉ PRAXÍ.  Límec vpusti musí být
vyplněn, anebo tvořen uzavřeným a pevným
profilem. Kolem armatury (límce) odvodnění
(VPUSŤ / ŽLAB) se provede kotvící drážka
a podbroušení podkladu (tzv. zámek) pro na-
pojení hrany, která zajišťuje zesílení materiálu
v oblasti styku s vpustí / žlabem a vytváří hráz
proti průsaku vody a tekutin. Vzhledem k této
skutečnosti se nepoužívají trvale pružné
tmely, ale podlaha je napojena přímo na límec
a tak PODLAHOVÝ SYSTÉM Remmers Crete
umožňuje vhodnější přímé napojení vzhle-
dem k jeho nízkému modulu pružnosti.  

Aplikace pouze certifikovanou 
aplikační firmou  
To je jedna z podmínek dobré a kvalitní po-
kládky bez kompromisů. Naše firma má dlou-
hodobé zkušenosti s materiály firmy Rem-
mers, díky kterým máme aplikace pod kon-
trolou a víme, že budou splněny veškeré
FUNKČNÍ PROVOZNÍ požadavky INVES-
TORA NA PODLAHU. Vzájemné zkušenosti
zhotovitele a výrobce materiálů se také vy-
užívají při návrhu a diskusi s investory o nej-
vhodnějším systému pro jejich provoz.

Mnoho úspěšných realizací dokazuje, 
že aplikace bez kompromisů se vyplácí
Dlouhodobá funkčnost podlah a spokojenost
zákazníků je tou největší odměnou nejen pro
nás jako APLIKÁTORA, ale také pro VÝ-
ROBCE. Děkujeme tímto našim zákazníkům
za jejich projevenou přízeň. Pokud se právě
rozhodujete i Vy, jaká podlaha by byla pro Vás
tou nejlepší, není problém vidět některou
z našich referencí. A rádi pro Vás připravíme
návrh šitý na míru pro Váš provoz. �

Igor Homa

18
4I2023

>

04_23_16_18_Spojení BENEFITFLOORS_CI_SABLONA  14/01/24  11:36  Stránka 18



04_23_19_INZ_ECO_CANNABIS_CI_SABLONA  14/01/24  12:05  Stránka 19



Profika: u našich robotických buněk 
si zákazníci pochvalují hlavně úpravy na míru 
Tomu, kdo se déle pohybuje v oboru strojírenství, nebude název Profika cizí. Společnost se již od roku
1992, kdy byla jako ryze česká firma založena, soustředí na dovoz a servis nejkvalitnějších obráběcích
strojů. Kromě expanze na slovenský trh a navázání exkluzivní spolupráce s jihokorejskými značkami
Hyundai Wia a Hanwha Precision Machinery se firma rozvíjí i dále. Už v roce 2016 naplno vstoupila do
oboru robotizace a automatizace, nicméně i dříve nárazově spolupracovala na větších
automatizovaných projektech. Nyní má na kontě již tři in-house vyvinuté robotické buňky, a několik na
míru vytvořených plně robotizovaných výrobních celků. I na takových projektech Profika získávala
ceněné podměty zákazníků právě pro vývoj jejích univerzálních buněk.

Robotizace se vyplatí 
i malým firmám

Kvůli robotizaci provozu Profiku oslovují
především malé a střední firmy. Je tedy
mýtus, že se automatizace vyplatí jen vel-
kým společnostem se statisícovými séri-
emi. Zákazníci požadující robotické buňky
jsou aktivní hlavně v oboru automotive
a obecně jde i o další průmysl zaměřený
na výrobu přesných dílů. Finální produkt
pak Češi najdou třeba v novém autě či
v sekačce. „Naši spolupráci většinou od-
startuje kontakt ze strany šéftechnologa či
vedoucího výroby, kteří hledají možnosti
zefektivnění výroby nebo bojují s nedo-
statkem kvalifikované obsluhy. Ovšem
u menších firem a dílen jsou to nezřídka
přímo majitelé či jednatelé, kteří se napří-
klad dozvěděli o nově vypsané dotaci
a chtějí ji využít,“ vysvětluje Jakub Kauf-
man, který v Profice za sekci robotizace
zodpovídá.

20
4I2023 Jakub Kaufman a in-house vyvinutá robotická buňka 

Robostack Linear
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Profika se vším poradí

Málokdy se stane, že má firma o automatizaci
zcela jasnou představu. „Typickým průběhem
je zájem o zlepšení efektivity, ale malé pově-
domí o tom, jak to udělat a jak specifikovat po-
žadavky na samotnou robotizaci. Právě s tím
dokáže Profika pomoci. Zákazník má dokona-
lou znalost svého produktu a technologie vý-
roby, my jim pomůžeme vyrábět efektivněji,
a to s eliminací možnosti vzniku chyby lidským
faktorem. Ukazujeme firmám, co robotizovat
jako první, jaké jsou možnosti. Vybereme
vhodný typ technologie, zajistíme pak vše přes
školení obsluhy až po servis. Klienta prová-
díme v každém kroku, vše vysvětlujeme tak,
aby měl proces pod kontrolou,“ uvádí Kauf-
man. Na jednodušší řešení pro robotizaci lze
dosáhnout už od milionu korun, což již za-
hrnuje i robota.

Robotizace ušetří kroky ve výrobě
a zvládne i kontrolu jakosti výrobku
Robotizace primárně vždy nahrazuje hlavně
monotónní práci, která je v dlouhých směnách
pro člověka psychicky extrémně náročná.
Třeba zakládání dílů do stroje, což je třeba dělat
každých 20 vteřin – zde lidského pracovníka
stroj doslova osvobozuje. Roboti se osvědčují

i tam, kde jsou požadavky na dokonalou přes-
nost a opakovatelnost, takže by zde člověk
mohl snadno vnést chybu. 

„Umí toho ale daleko více. Díky robotizaci
lze během produkce vynechat některé kroky
a vše tím dále zrychlit. Například u některých
dílů jsou obrovské požadavky na čistotu. Za-
tímco lidský pracovník je musí při ručním zpra-
cování opakovaně umývat, stroj zvládne celou
výrobu bez jakéhokoliv znečištění, takže nut-
nost dodatečného čištění odpadá. O čem se
příliš nehovoří, je schopnost robotizace kontro-
lovat vyrobené díly na výstupu. Nejenže je stroj
zvládne dávkovat do balení, umí i kontrolovat
jejich jakost. Najde nečistoty i třeba jen v po-
době otisků prstů, odhalí příliš drsný povrch
a další nesrovnalosti. To je znovu velká
pomoc,“ říká Kaufman.

Obavy jsou zbytečné

Ve strojírenství je řada procesů, které lze auto-
matizovat a zefektivnit. Přesto zde u některých
lidí panují obavy. „V prvé řadě jde o mýtus malé
sériovosti. Firmy se domnívají, že se robotizace
nevyplatí, pokud neprodukují alespoň milionu
kusů ročně, což je nesmysl, hlavně kvůli jedno-
duchosti změny výroby nebo použití mobilní
buňky u jiného stroje či pracoviště. Navíc jsou
naše robotické buňky velmi variabilní a lze je

snadno nastavit na produkci jiného typu vý-
robku,“ vysvětluje Kaufman. Klienti se obávají
toho, že se nenaučí se stroji pracovat, popřípadě
mají strach z jejich pomalosti. Zaměstnanci jsou
při zavádění robotizace nervózní ohledně udr-
žení jejich práce – většinou se však z monotón-
ního pracoviště přesunou k zajímavější činnosti.
Pokud se naučí robota ovládat, jejich pozice na
pracovním trhu bude výrazně lepší.

Profika dodnes vyvinula tři robotické buňky,
které je schopna upravit přesně podle poža-
davků klientů a adaptovat na konkrétní provoz
i specifickou výrobu. Po RoboStack a Robo -
Stack Linear přišla i buňka RoboStack Easy,
která je určená pro ty, kteří s robotizací začínají
a chtějí si ji osahat bez nutnosti slevy z poža-
davků na plně profesionální řešení robotizace. 

RoboStack – Univerzální buňka s karuselo-
vým věžovým zásobníkem a vodotěsně oddě-
lenými pracovními segmenty, kde je možné
v překrytém čase práce robota hotové obrobky
sušit, mýt, konzervovat a podobně.

RoboStack Linear – Buňka s oboustranně
výsuvnými zásuvkami s vysokou nosností
a možností kontinuální automatizace výrob-
ního procesu, a to bez nutnosti zastavení v pří-
padě zakládání nových polotovarů.

RoboStack Easy – Profesionální mobilní ro-
botická buňka s jednoduchým rastrem pro zá-
sobu kusů. Vyniká jednoduchostí implemen-
tace a je vhodná i pro menší provozy s nižší sé-
riovostí. Vhodná také pro prvotní implementaci
robotizace do vaší výroby vzhledem k jedno-
duchosti ovládání a možností rychlé změny ve-
likosti a počtu výrobků v rastru. �

21
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O efektivitě i návratnosti investice do robotických buněk
nejlépe vypovídá praxe. „U našeho zákazníka, firmy,
která se zabývá mimo jiné i výrobou spotřebního ma-

teriálu pro plazmové a laserové dělení materiálu, jsme instalo-
vali  univerzální robotickou buňku s manuálním paletkovým vý-
suvným zásobníkem. Celou buňku jsme vytvořili přesně na
míru jeho konkrétním požadavkům – klient potřebuje zpracová-
vat celé palety malých dílů. A to tak, aby bylo možné využít stá-
vající manipulační a mycí palety bez nutnosti složitého přemis-
ťování stovky dílů. Dalším faktorem byl prostor, do kterého bylo
nutné automatizaci ,vtěsnat‘. I v tomto případě jsme těžili
z toho, že jsou vývoj i výroba buněk plně v režii Profiky,“ uvádí
Jakub Kaufman. 

Robotická buňka zde konkrétně pomáhá tím, že vkládá a vy-
kládá díly z paletky do obráběcího prostoru a zpět. Tím nahrazuje
monotónní práci v taktu 20 sekund, která byla pro obsluhu ex-
trémně náročná. Navíc bylo díky navýšení efektivity možné při-
dat do procesu i laserový popis dílů, čímž zákazníkovi odpadla
následná dvojí manipulace a doplňkové mytí kusů. Další, téměř

klasická výhoda, která vznikne při nasazení takového typu auto-
matizace, je navýšení délky směny o čas, který dokáže jet výroba
v plně automatizovaném procesu. V tomto případě to byly téměř
4 hodiny. Po tento drahocenný bonusový čas, kdy už je lidská
obsluha pryč, robotická buňka a stroj stále zpracovávají připra-
vené díly. 

Navýšení efektivity

Kaufman odhaduje, že zlepšením efektivity výroby a s tím spoje-
nými další faktory klient navýšil objem výroby o cca 25-35 pro-
cent.  „Pro nás je nejlepší ukazatel spokojenosti nákup dalšího
stroje, automatizace nebo třeba i důvěra v podobě poptání pora-
denství v oblasti technologie. V tomto případě od nás zákazník
poptává další stroj, konkrétně dlouhotočný CNC soustruh
Hanwha a s ním spojenou automatizaci s integrovaným proces-
ním měřením a zpětnými nástrojovými korekcemi. Čehož si vá-
žíme a zároveň to považujeme za nejlepší možný feedback,“ uza-
vírá představitel společnosti Profika.

Dobrá praxe: zavedení robotické buňky od Profiky 
zvýšilo zákazníkovi výrobu až o 35 %

Více o robotických buňkách najdete na 

www.profika.cz/cnc-kategorie-stroje/
robotizace 
www.profika.cz

Pro zájem o nezávaznou konzultaci 
kontaktujte přímo Jakuba Kaufmana.
Jakub.kaufman@profika.cz

RoboStack Easy je
nejnovějším přírůstkem,
je určený pro ty, 
kteří si robotizaci chtějí
vyzkoušet 
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O tři desetiletí později začala éra vedoucí
ke strojům – pomocníkům, jak je
známe dnes. Může za to automatizace

výroby. Ta se stala kvalitativně novou etapou
technického rozvoje v 50. letech minulého sto-
letí. Velikost změn, které přinášela v produkti-
vitě práce, bylo možné srovnat s vývojem, jenž
přinesl přechod od ruční výroby ke strojovému
průmyslu koncem 18. a počátkem 19. století.
Jeden příklad za všechny. „Automatická linka
na obrábění bloků instalovaná anglickou fir-
mou Austin je o 16 % levnější než dosavadní
zařízení, vyrobí o 20 % více výrobků, zaujímá
o 22 % méně výrobní plochy, spotřebuje
o 28 % méně elektrické energie a snižuje ná-
klady na obrábění jednoho bloku válců
o 52 %,“ píše se v jednom článku publikova-
ném v našem tisku v roce 1957. Autor dále
uvádí, že spolu s tím dochází k velkým úspo-
rám mzdových nákladů, ale i poklesu nákladů
na suroviny, materiál, energii, k snížení počtu
zmetků a zvýšení kvality výrobků. 

Cesta k automatizované továrně by ovšem
nebyla možná bez rozvoje dalších vědních
oborů.

V roce 1948 vychází kniha Norberta Wienera:
Kybernetika neboli řízení v živých organismech
a strojích, která se považuje za mezník vzniku
nové vědní disciplíny – kybernetiky. Jejím hlav-
ním přínosem je akcentování významu teorie
informace pro teorii řízení a tvorba systémů se
schopností adaptovat se a učit se. To bylo do-
provázeno rychlým rozvojem počítačů, které
umožnily již v 80. letech realizovat mnohé
z koncepcí kybernetiky. 

Zkoumání možností navrhnout systémy na-
podobující intelektuální systémy činnosti člo-
věka vedlo ke vzniku nové vědní disciplíny,
která byla později nazvána „umělou inteli-
gencí“. 

Začátkem 80. let nastává výzkum neurono-
vých sítí a s tím vznikaly podněty pro stavbu
neuronových počítačů. Vyvíjejí se počítačové
programy, tzv. expertní systémy, simulující roz-
hodovací činnost expertů při řešení složitých
a intelektuálně náročných problémů. 

Předchůdci robotů

Mnoho prvotních projektů v oblasti umělé in-
teligence se zabývalo problematikou robotiky.
Řešení problému vnímání robotem dalo vznik-
nout velkým samostatným oblastem výzkumu,
jako je počítačové vidění, rozpoznání a porozu-
mění přirozenému jazyku, zpracování taktní
(hmatové) informace a plánování činnosti ro-
bota. Vytváření modelů prostředí se stalo před-
chůdcem formování tzv. virtuální reality. 

Pokud jde o samotné roboty, tak jejich před-
chůdcem byly manipulátory, po roce 1950 již
programovatelné. Se zdokonalováním auto-
matizačních prostředků, rozvojem počítačů
a metod umělé inteligence se začaly původní
manipulátory přetvářet v zařízení, která jsou
schopna nejen manipulovat s předměty, ale
i tyto předměty rozpoznávat. A to na základě
optické, taktilní nebo akustické informace a na
bázi daných programů plnit stanovené cíle. 

Za první experiment vytvořit robota se po-
važuje spojení manipulátoru vybaveného čidly
s počítačem, uskutečněné na Massachusetts
Institute of Technology (MIT) v letech 1960
a 1961. Širší výzkum robotů byl zahájen v USA
na univerzitách ve Stanfordu a MIT v Bostonu
a poté v Edinburghu ve Velké Británii a dalších
státech. 

Vědecký a technický pokrok ve světě měl
svůj odraz také v českých zemích. Úkoly vzta-
hující se k problémům automatizace byly ře-
šeny především v Ústavu teorie informace
a automatizace (ÚTIA), ale i v dalších ústavech
ČSAV a na vysokých školách. V rámci pláno-
vání státního výzkumu bylo stanoveno deset
oblastí základního výzkumu. Šestou z nich byl
výzkum metod komplexní automatizace, auto-
matického řízení a kontroly. V letech 1971–1985
bylo stanoveno osm tzv. státních programů zá-
kladního výzkumu. Třetí z těchto programů měl
název Teoretické základy techniky a v rámci
technické kybernetiky a informatiky se zabýval
také výzkumem automatizační techniky. 

Navzdory nedostatkům v řízení a financo-
vání vědy v bývalém Československu se na
řadě pracovišť výzkumu a vývoje dosahovalo
pozoruhodných výsledků. Mnohé z nich došly

Robot není hrozba, ale pomocník a partner člověka
Karel Čapek napsal drama R.U.R. před více než sto lety. Postava umělého člověka, kterou v něm ztvárnil,
dostala jméno robot. Autor v příběhu varuje pod vlivem první světové války před případnými negativními
vlivy techniky na lidstvo. Přitom nevěřil, že by se roboty staly skutkem. Historie mu nedala za pravdu. 
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mezinárodního uznání. Průmyslové využití ro-
botů nastalo především při montáži, pro bo-
dové svařování a stříkání karoserií v automo-
bilovém průmyslu.

Bez minulosti by nebylo současnosti
a budoucnosti robotizace
„Z překrásných kamenů minulosti postavme
schody budoucnosti,“ to jsou slova klasika,
která pro roboty a jejich uplatnění platí dvojná-
sob. Příkladem je společnost KUKA. Její histo-
rie sahá do roku 1898, kdy byla založena v ně-
meckém Augsburgu. Od té doby je firma lí-
drem v oblasti nových podnětů a inovací. Dnes
je KUKA jedním z předních dodavatelů robotů
a inteligentních automatizačních řešení ve
světě.

S jejím jménem je robotizace spojena od
roku 1956, kdy uvádí na trh první automatickou
svařovací linku pro chladničky a pračky a do-
dává první automatickou výrobní linku pro
mnohabodové svařování firmě Volkswagen
AG. Od té doby se jako černá niť vinou její his-
torií řešení v oblasti automatizace a robotizace.
Za všechny uveďme rok 1971, kdy KUKA nasa-
zuje roboty do linek.  Výsledkem je roboticky
ovládaná automatická svařovací linka, první
v Evropě, vyrobená pro společnost Daimler-
Benz. O dva roky později se vývojem celosvě-
tově prvního průmyslového robota se šesti
elektromechanicky poháněnými osami KUKA
zapsala do historie jako průkopník robotiky.
V roce pádu „železné opony“ 1989 je společ-
nost evropskou jedničkou mezi výrobci svařo-
vacích systémů. Jako první výrobce robotů
(1996) se odvažuje k zásadní změně: přechodu
na řízení robotů pomocí počítače. Její nejsil-
nější šestiosý průmyslový robot na světě KUKA
KR 1000 TITAN získává o rok později zápis do
Guinnessovy knihy rekordů. Robot LBR iiwa je
první sériově vyráběný robot na světě (2013),
který je citlivý – a proto je schválen pro přímou
spolupráci člověka s robotem (HRC). 

„Robotická automatizace je trendem posled-
ního desetiletí a rok od roku se zrychluje. Podle
dat Mezinárodní federace robotiky (IFR) na za-
čátku roku 2023 celkový počet robotických jed-
notek v provozu přesáhl 3,5 milionu. Vývoj
automatizačních robotů zároveň neustále po-
stupuje s měnícími se potřebami jejich uživa-
telů a jejich uplatnění se rozšiřuje do víc než jen
průmyslových odvětví,“ říká Radek Velebil,
Sales Manager KUKA Roboter CZ&SK.

Roboty pronikají stále více do většiny oborů,
i takových, kde na ně zatím nejsme zvyklí – slu-
žeb, zemědělství, zdravotnictví, sociální péče,
administrativních činností i maloobchodu. Fak-
tem je, bez ohledu na kladné či záporné srov-
návací údaje, že roboty vytváří základ dalšího
rozvoje našeho průmyslu, bez nich bude stag-
novat. Důvodů pro to je řada. 

Digitalizace a robotizace 
jsou cestou k prosperitě 
Technologie dnes hrají zásadní roli v rozvoji
mnoha oblastí lidského života. Internet věcí,
prediktivní údržba, 5G sítě, práce na dálku, to-
várny 2.0, robotizace, elektromobilita – to vše
tvoří jen několik příkladů změn, které nás stále
více ovlivňují.  Firmy dnes vyrábějí produkty
a nabízí řešení, které jsme si před pár lety těžko
dokázali představit. Technologie od základu
mění podobu průmyslové výroby. Koncepty

jako Průmysl 4.0 a „inteligentní továrna“ trans-
formují celý hodnotový řetězec výrobního sek-
toru. Průmysl 4.0 přináší zásadní změnu ve
způsobu, jakým podniky vyrábějí, zdokonalují
a distribuují své produkty.

„Digitalizace přetváří současnou podobu
průmyslu. Internet věcí se stále ve větší míře
stává nedílnou součástí průmyslové výroby.
Již dnes dokáže téměř každý elektronický pří -
stroj komunikovat po internetu. Naše průmys-
lové roboty jsou standardně vybaveny sběrnicí
Ethernet, lze je tak snadno připojit k interne-
tové síti a naše nové roboty nabízí standardně
propojení i do 5G sítí. Digitálně propojené pro-
cesy s využitím robotů umožní vyrábět výrobky
flexibilněji, s menší energetickou náročností,
vyšší mírou úspory přírodních zdrojů a také
autonomně.“ pokračuje Radek Velebil.

Nedostatek zaměstnanců 
vyžaduje nová řešení
Pandemie a nyní válka na Ukrajině urychlily
globální trendy, od nedostatku pracovních sil
a nejistoty v dodavatelském řetězci až po indi-
viduálního spotřebitele a rostoucí tlak na udr-
žitelný a flexibilní provoz. S nedostatkem ta-
lentů, tedy zaměstnanců s potřebným profi-
lem, se podle aktuálních údajů personální
agentury ManpowerGroup potýká 67 % za-

městnavatelů v odvětví Průmysl a stavebnictví
v České republice. Kromě technicky zaměře-
ných profesí chybějí zejména pracovníci v do-
pravě, logistice, obchodě, službách a dalších
oborech, kde dochází k manipulaci se zbožím.
Automatizaci a robotizaci v českých firmách tak
pohání nedostatek lidí ochotných vykonávat
manuální práce.

O automatizaci dnes roste zájem i v malých
a středních společnostech, které k tomu moti-
vuje jak akcent na pružnost produkčních kapa-
cit a nutnost mít nižší náklady a být tak konku-
renceschopní, požadavek na větší preciznost
a efektivnost výroby a nedostatek pracovních
sil.

„Roboty se staly nedílnou součástí našeho
života. Neustále se zdokonalují, jsou více uni-
verzální a tím roste jejich využití. Pokud chtějí
výrobci obstát v mezinárodní konkurenci, tak
musí navyšovat výrobu při dodržení kritérií
kvality a přesnosti, flexibility, rychlosti
a energetické účinnosti. Nasazení robotů je
investice, která se rozhodně vyplatí. Důvod?
Výkon robota, hlavně v sériové výrobě, je
mnohonásobně vyšší než výkon člověka,
pracuje nepřetržitě v třísměnném provozu,
dodržuje vysokou kvalitu výrobků, provádí si
její kontrolu, je energeticky úsporný,“ zdůraz-
ňuje Radek Velebil, Sales Manager KUKA
CZ&SK.
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Jaká je nabídka robotů 
na evropském trhu?
„KUKA nabízí průmyslové roboty od velkých
až po malé v desítkách variant a provedení
s různou nosností od 2 kilogramů až po
1,3 tuny, dosahem od 500 mm po 4000 mm
a pro široké spektrum oblasti použití. Pro vy-
soké nosnosti je určen robot KR QUANTEC,
který je nejprodávanějším výrobkem v rámci
produktového portfolia průmyslových robotů
KUKA. Od roku 2010 jich bylo dodáno více než
100 000 kusů. Nová generace KR QUANTEC
nabízí nejvyšší nosnosti a dosahy ve své třídě
na trhu a nastavuje nové standardy kvality
a spolehlivosti pro výrobní procesy budouc-
nosti. Robot se vyrábí ve standardním prove-
dení a speciálních variantách. Mezi jeho před-
nosti patří modulární systém, maximální flexi-
bilita – výkon, varianty robotů, údržba a nízké
TCO pro ekonomickou výrobu, o více než de-
setinu kratší pracovní cykly, nižší spotřeba elek-
trické energie, snadná instalace a menší počet
náhradních dílů.

Dalším úspěšným produktem je robot KR
AGILUS druhé generace KR 6 & KR 10. Je to
kompaktní šestiosý robot, který je dimenzován
pro maximální pracovní rychlosti. Různá pro-
vedení, montážní pozice, dosahy a nosnosti

z tohoto malého robota dělají modifikovatel-
ného specialistu. 

Novou éru senzitivní průmyslové robotiky
představuje robot lehké konstrukce LBR iisy,
který je vyspělým produktem pro kolaborativní
výrobní procesy budoucnosti. Člověk a robot
tak mohou řešit vysoce citlivé úlohy v úzké
spolupráci. Vznikají tím nové pracovní oblasti
a uvolňuje se cesta pro větší hospodárnost
a maximální efektivitu výroby,“ upřesňuje
Radek Velebil.

Roboty přispívají 
k větší flexibilitě firem
V praxi jde o to, aby výrobci měli možnost se
rychle přizpůsobit poptávce trhu a dosáhnout
souladu s ním.  Znamená to nahrazení nepruž -
ných modelů takovou úrovní řízení, která dříve
nebyla možná. Přitom flexibilita se netýká jen
technologií, ale celého organizačního rámce.
Nicméně, technologie jsou v centru transfor-
mace. Znamená to být rychlejší nejen ve vý-
robě, ale v rámci celé organizace. Vývoj robo-
tiky mění svět podobně jako internet a infor-
mační technologie. V České republice je ze-
jména automobilový průmysl na vysokém
stupni robotizace. Roboty jsou ale čím dál tím
více nasazovány i v jiných odvětvích.

„Kromě standardních robotů máme řešení
pomocí kolaborativních robotů pro spolupráci
robota s člověkem a jsme schopni rozšířit pra-
covní prostor robota vlastními lineárními po-
jezdy. Naší odpovědí na stále vyšší flexibilitu
výroby jsou nové inteligentní autonomní plat-
formy, které ji umožní zvýšit v dosud nepřed-
stavitelném měřítku.

Nedodáváme pouze roboty, ale podle přání
zákazníka i potřebné softwary. Na míru připra-
víme v případě potřeby technologické pakety
s rozsáhlou výbavou – od robotů a volitelného
softwaru přes kombinaci robotů s nástroji
a softwarem až k plně vybaveným robotům
s nástroji, kabeláží, řídicím systémem procesů
a technologickým softwarem.

Roboty KUKA pracují efektivně, hospodárně
a s velkou přesností, jsou také výjimečně při-
způsobivé, takže je možné v případě některých
procesů provést změny v konstrukčním plánu
i během výrobního procesu,“ doplňuje Radek
Velebil.

Jak si můžeme představit další vývoj? 

S vyšší kvalitou umělé inteligence začínají ro-
boti kromě rutinních úkonů zvládat i náročnější
úkoly, a do chodu svých firem je tak zapojí
firmy ve více odvětvích. Do rozšíření robotiky
chce podle predikcí ve svých organizacích in-
vestovat v následujících letech řada společ-
ností. Robotizaci je přitom třeba vnímat jako
souvislý tok propojené výroby a nikoli izolo-
vaně řešit výrobní problémy.

„Vývoj cílí k tomu, že roboty jsou stálé
rychlejší, přesnější, s menší spotřebou ener-
gie, snadno připojitelné k navazujícím perife-
riím. Velký důraz je kladen na snadné uvedení
do provozu a tomu pomáhá i možnost velmi
reálné simulace s využitím virtuální reality
a digitálních dvojčat. Díky tomu je uvedení do
provozu snadnější a bezproblémové.  

KUKA vyvinula různé prototypy mobilních
robotických systémů, z nichž asi 50 bylo testo-
váno u společností z různých oblastí průmyslu.
Platforma KMR (KUKA Mobile Robotics) za-
hrnuje všechny čtyři základní součásti, které
mobilní robotický systém vyžaduje, aby využil
plně svých výhod: mobilní platformu, inteli-
gentní navigační systém + SW, flexibilního ro-
bota a výkonný řídicí systém s intuitivním ovlá-
dáním.

Flexibilní řešení, které umožní požadova-
nou mobilitu, senzitivitu a bude schopné in-
tegrace do stávajícího výrobního prostředí,
by mělo mít modulární strukturu umožňující
i montáž robotů a tím vytvořit skutečně auto-
nomní řešení. Tyto vysoce specifické poža-
davky může splnit pouze kombinace sofisti-
kovaných technik, do nichž je možné jedno-
duše integrovat software, je výhodou, když je
od jednoho dodavatele,“ říká na závěr Radek
Velebil, Sales Manager KUKA CZ&SK a do-
dává: „České firmy si vedou dobře, samo-
zřejmě nemohou investovat tolik jako velké
nadnárodní společnosti, které dávají obrov-
ské prostředky do rozsáhlé technologické vý-
měny, v tom ale nevidím zásadní problém. Za
překážku v některých firmách považuji fakt, že
firmy nemají dlouhodobý plán rozvoje auto-
matizace výrobních procesů, ale i s tím my
dokážeme pomoci. Jsme schopni ve spolu-
práci se zákazníkem připravit plán investic do
robotiky a automatizace.“ �

Foto: KUKA
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Byla podepsána dohoda mezi zástupci
Technologické agentury ČR a Francouz-
ské národní výzkumné agentury, která

nabídne financování společných projektů
v oblasti jádra.

„Tento rok bude pro jadernou energetiku
v České republice průlomový. Budeme vybí-
rat dodavatele nového jaderného reaktoru
v Dukovanech a rozhodovat o počtu nových
reaktorů. Pro úspěšné dosažení těchto cílů
potřebujeme co nejspravedlivější podmínky
pro podporu jaderné energie v rámci Evrop-
ské unie. Věřím, že na podporu ze strany
Francie se v tomto ohledu budeme moci spo-
lehnout,“ říká ministr průmyslu a obchodu
Jozef Síkela po setkání s francouzskou mini-
stryní Agnès Pannier-Runacher v Praze.
Během jednání se zaměřili především na bu-
doucnost evropské energetiky a na roli ja-
derné energetiky.

„Vztah s Českou republikou je pro Francii
strategický. Naše země jsou významnými
aktéry evropského jaderného odvětví, ale
i energetiky a průmyslu. Na evropské úrovni
s panem ministrem Síkelou velice úzce spo-
lupracujeme, abychom v rámci Jaderné ali-
ance hájili tento zdroj energie a jeho ústřední
roli v nízkouhlíkovém energetickém mixu,“
říká ministryně pro energetickou transfor-
maci Agnès Pannier-Runacher a dodává:
„Naším cílem je pokračovat v této práci tak,
aby příští Evropská komise přistupovala k ja-
derné energii a obnovitelným zdrojům ener-
gie skutečně rovnocenně jako ke dvěma zá-
kladním a komplementárním prostředkům
k dosažení našich klimatických cílů.“

„Evropská energetika má před sebou ob-
rovské výzvy. Ty zahrnují například důsledky
ruské agrese proti Ukrajině či nutnost dosáh-
nout potřebné energetické transformace
a s tím spojený očekávaný růst spotřeby elek-
třiny vlivem elektrifikace nových sektorů eko-
nomiky. Podle mého názoru může jaderná
energie společně s obnovitelnými zdroji hrát
klíčovou roli v řešení všech těchto výzev,“ říká

ministr Síkela a dodává: „Proto je Česká re-
publika spolu s Francií aktivním členem tak-
zvané Jaderné aliance, která zahrnuje více než
polovinu členských států EU. Shodujeme se
společně na tom, že plnění našich evropských
cílů musí stát na všech dostupných nízkoemis-
ních zdrojích, a proto musí být zajištěny pod-
mínky pro rozvoj jaderné energie na stejné
úrovni, jaké mají ostatní nízkouhlíkové zdroje.“
Obě země považují jadernou technologii za
efektivní prostředek dekarbonizace a zároveň
za způsob, jak zajistit energetickou bezpečnost
a stabilitu sítě v celé Evropě. „Vážím si naší
spolupráce na politické úrovni, ale také úzké
spolupráce mezi francouzským a českým ja-
derným průmyslem,“ doplňuje ministr Síkela.

Z ministerského jednání vyplynula shoda na
tom, že je potřeba dále rozvíjet vhodné fi-
nanční nástroje k realizaci nových projektů
a zajištění konkurenceschopných cen elektřiny
z jaderných elektráren v Evropě. Ministr Síkela
také podpořil návrh Komise na vytvoření Prů-
myslové aliance s tím, že by mohla usnadnit
a urychlit vývoj a nasazení malých modulár-
ních reaktorů na evropském trhu.

Na závěr jednání byla podepsána dohoda,
která dále přispěje k rozvoji česko-francouzské
spolupráce v oblasti výzkumu a vývoje v rámci
jaderné energetiky: „Dnes jsme podepsali do-
hodu o spolupráci mezi Francouzskou národní
výzkumnou agenturou a Technologickou
agenturou České republiky. Díky tomu se
budou moci subjekty z obou zemí ucházet o fi-
nancování projektů, které přispějí k rozvoji ja-
derné energetiky,“ říká ministr Síkela. 
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Pro rozvoj jaderné energie musí být zajištěny podmínky 
na stejné úrovni, jaké mají ostatní nízkouhlíkové zdroje
Setkání ministra průmyslu a obchodu Jozefa Síkely s francouzskou ministryní pro energetickou
transformaci Agnès Pannier-Runacher 9. ledna v Praze se týkalo především energetické tranzice
a zejména role jaderné energetiky, pokud jde o dekarbonizaci a v zajištění energetické bezpečnosti
nejen České republiky a Francie, ale celé Evropy. 

Setkání ministra průmyslu a obchodu Jozefa Síkely s francouzskou ministryní pro energetickou
transformaci Agnès Pannier-Runacher

Francouzská společnost EDF se účastní tendru na výstavbu nového jaderného zdroje. Na snímku je
vizualizace EPR 1200 pro Dukovany 
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Úspěšný program pro seniory
a domácnosti s nižšími příjmy
loni podpořil 50 tisíc žadatelů

částkou bezmála 6 miliard korun. Do-
mácnosti díky zateplení, výměně oken
a vchodových dveří i solárnímu ohřevu
vody významně ušetří na výdajích za
energie už letos a dál i v příštích letech. 

Kvůli nutnému navýšení alokace
a rozšíření okruhu žadatelů je program
na krátkou dobu pozastaven a s třímili-
ardovým vkladem bude 17. ledna 2024
opět spuštěn. Škála podporovaných
opatření zůstává stejná. Zpřesní se
pouze některé podmínky, které přede-
vším seniory ochrání před instalací ne-
kvalitních výrobků s minimálním efek-
tem úspory. 

Příjem žádostí v programu Nová ze-
lená úsporám Light byl spuštěn 9. ledna
2023 a hned na startu vyvolal velkou
vlnu zájmu ze strany žadatelů. Původně
alokovaná částka ve výši 1,5 miliardy
korun byla několikrát navyšována až na
současných 6 miliard korun. 

„Zájem o program NZÚ Light předčil
naše očekávání a potvrdil, že podpora
úsporných opatření pro nízkopříjmové

domácnosti byla, je, a i nadále bude vý-
znamnou součástí boje proti snižování
životní úrovně těch nejzranitelnějších
skupin obyvatel v souvislosti s rostou-
cími cenami energie. A do budoucna
ještě více než tomu bylo dříve,“ připo-
míná ministr životního prostředí Petr
Hladík a pokračuje: „Přínosy programu
jsou ohromné. Domácnosti, které vy-
užily dotaci na zateplení, ušetřily na vy-
tápění v průměru téměř sedm tisíc
korun ročně, pokud s pomocí dotace in-
stalovaly i solární ohřev vody, ušetřily
dalších pět tisíc korun. A další roky
budou šetřit dál.“ 

Dotace byla doposud určena pro pří-
jemce starobního důchodu, pro lidi se
třetím stupněm invalidity a pro domác-
nosti pobírající příspěvek na bydlení.
„Těší nás, že cestu k dotaci si našly de-
setitisíce seniorů a tisíce rodin pobírají-
cích příspěvek na bydlení, kteří díky za-
teplení a solárnímu ohřevu vody již
dnes platí méně za elektřinu a plyn. Při-
spěla k tomu i poradenská síť zástupců
místních akčních skupin (MAS) a ener-
getických konzultačních a informačních
středisek (EKIS), kterou jsme vytvořili

s vědomím, že podání žádosti, které je
možné pouze elektronicky, a hlavně vy-
tipování vhodných opatření pro každý
dům, by mohlo být pro část oprávně-
ných žadatelů obtížné. Tuto poraden-
skou síť neustále rozšiřujeme, abychom
díky ní i v pokračující etapě programu
mohli pomoci dalším ohroženým do-
mácnostem realizovat úsporná opa-
tření,“ říká Petr Valdman, ředitel Stát-
ního fondu životního prostředí ČR. 

Nová zelená úsporám Light nabízí do-
tace na rychlé a snadno realizovatelné
renovace zahrnující zateplení fasády,
podlahy, střechy, stropu, výměnu oken
a vchodových dveří a instalaci solárních
systému na ohřev vody. Peníze jsou ža-
datelům vypláceny zálohově předem
a mohou pokrýt až 100 % vynaložených
nákladů. Dobře nastavené parametry
dotace zajišťují dostupnost finančních
prostředků pro domácnosti, které by
z finančních důvodů nedosáhly na stan-
dardní program Nová zelená úsporám. 

„Podpora seniorů a domácností s niž-
šími příjmy bude i nadále pokračovat.
Z výnosů emisních povolenek v Moder-
nizačním fondu vyčleníme další tři mili-

Nová zelená úsporám Light se po vánoční přestávce otevře
v půlce ledna ještě většímu okruhu domácností. 
Program budou moci využít i rodiny pobírající přídavek na dítě 
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ardy korun a nabídneme je více zájem-
cům. Okruh oprávněných příjemců do-
tace rozšíříme o rodiny, které pobírají
přídavky na děti,“ informuje ministr
Petr Hladík. „Díky chystanému rozšíření
NZÚ Light by na tuto dotaci mohlo od
17. ledna 2024 nově dosáhnout dalších
až sto tisíc domácností, které sice čer-
pají přídavek na dítě, ale protože nepo-
bírají příspěvek na bydlení, nemohli si
až dosud o dotaci zažádat. Série chyt-
rých a rychlých opatření v podobě zate-
plení, výměny oken, dveří nebo inves-
tice do solárního ohřevu vody, se kterou
jim může až ze 100 % pomoci tento do-
tační program, bude pro tyto rodiny vý-
raznou úsporou nákladů za energie na
dlouhé roky dopředu. Měsíčně pak
mohou uspořit i několik tisíc,“ uvedl mi-
nistr práce a sociálních věcí Marian Ju-
rečka. 

Od 17. ledna 2024 budou moct o fi-
nanční prostředky na jednoduché reno-
vace a solární ohřev požádat i rodiny
pobírající přídavky na děti. Žadatelé
mohou čerpat až 150 tisíc korun na za-
teplení zahrnující i výměnu oken a vcho-
dových dveří a 90 tisíc korun na insta-
laci systému na solární ohřev vody
s novou akumulační nádrží (bojlerem),
nebo 60 tisíc korun na systém bez nové
akumulační nádrže. V případě solárního
ohřevu vody budou přesněji definovány
nároky na instalované systémy. Požado-
vána bude větší plocha termických so-

lárních panelů a vyšší minimální insta-
lovaný výkon fotovoltaických panelů.
V případě termického i fotovoltaického
systému bude povinná ochrana proti
opaření a přepnutí na bivalentní zdroj
ohřevu v případě nedostatečného vý-
konu fotovoltaického systému bude
automatické (nikoliv manuální). Zpřesní
se také požadavky na kvalitní montáž
oken a dveří, aby byla v souladu s nor-
mou ČSN 74 6077. 

„Bohužel se ukazuje, že některé firmy
zneužívají obzvlášť zranitelné skupiny
obyvatel. Nabízejí instalaci sestav pro
solární ohřev vody, které mají zanedba-
telný dopad na úspory energie, využí-
vají stávající bojlery s nevhodným top-
ným tělesem, u kterého je efekt ohřevu
z fotovoltaiky minimální,“ konstatuje
Petr Valdman. Nově proto bude nutné
navrhnout celý fotovoltaický systém
tak, aby za běžných podmínek v období
jara až podzimu efektivně ohřál dosta-
tečné množství teplé vody s pomocí slu-
neční energie. 

Nezapomíná se na bytové domy 

Podpora se dále rozšiřuje na byty v by-
tových domech ve vlastnictví SVJ a by-
tových družstev. Bude se vztahovat na
výměnu oken v těch bytech, ve kterých
nebyly okna vyměněna v rámci celkové
rekonstrukce domu. „Pokud například
SVJ rozhodlo a zrealizovalo výměnu

oken v bytovém domě, ale zbyla nízko-
příjmová domácnost, která bohužel ne-
měla dostatek financí a okna tím pádem
vyměnit nemohla, tak tato domácnost
od nás nyní dostane příspěvek, aby
mohla i ona výměnu oken dokončit. Pe-
níze je navíc možné získat formou zá-
lohy předem,“ popsal ministr Hladík. 

Poradenství zdarma pokračuje 

I v nové etapě bude žadatelům samo-
zřejmě k dispozici rozsáhlá poradenská
síť specialistů z MAS a EKIS. Jejich úlo-
hou bude i nadále asistence při výběru
úsporných opatření, podání a admini-
straci žádostí, doložení realizace a též
pomoc při jednání s realizačními fir-
mami. „Důrazně doporučujeme žadate-
lům konzultovat smlouvy o instalaci so-
lárních systémů s našimi poradciz MAS
a EKIS ještě před jejich podpisem,“
upozorňuje Petr Valdman a dodává:
„Na stránkách programu naj dou žada-
telé spotřebitelská desatera správné in-
stalace fotovoltaických a fototermických
systémů, která obsahují celou řadu rad
a doporučení. Chceme, aby se v celé
problematice lépe orientovali.“ �

Více o programu Nová zelená úsporám
Light, včetně spotřebitelských desater

najdou zájemci na webu 
novazelenausporam.cz.
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Zrušení výběrového řízení na zpracovatele
Portálu stavebníka, které vypsalo Minis-
terstvo pro místní rozvoj a které má být

základním stavebním kamenem digitalizace
stavebnictví a povolovacího řízení staveb, uká-
zalo na obecný problém zadávání veřejných za-
kázek v Česku. Úřad pro ochranu hospodářské
soutěže (ÚOHS) tendr na IT dodavatele Portálu
stavebníka zrušil z důvodu nezákonnosti zadá-
vacích podmínek, které zájemcům údajně zne-
možňovaly řádně připravit nabídku a posoudit
splnění ve stanovených termínech. Podle České
komory autorizovaných inženýrů a techniků
činných ve výstavbě (ČKAIT) je tento případ in-
dikátorem celé problematiky. Ukazuje na nedo-
statky v zadávání veřejných zakázek, které jsou
v případě stavebnictví spíše standardem než
výjimkou.

ČKAIT identifikuje několik zásadních slabin
výběrových řízení bez ohledu na to, zda je vy-
bírán projektant nebo dodavatel budoucí
stavby. Ačkoliv jde o různé typy veřejných za-
kázek, spojují je dva hlavní problémy: důraz na
nejnižší cenu v kolizi s požadovanou „nejvyšší
kvalitou“ a zároveň absence kvalitní zadávací
dokumentace – včetně analýz a průzkumů – jež
by předmět veřejné zakázky precizně defino-
vala. „Nedostatky při přípravě zakázky jsou pře-
nášeny na projektanty i zhotovitele staveb.
Jenže právě kvalitní příprava má zásadní vliv na
podobu stavby, čas realizace, samozřejmě roz-
počet, a tudíž i výsledek,“ shrnuje dopady ne-
kvalitní přípravy výběrových řízení Ing. Robert
Špalek, předseda Inženýrské komory.

„I toto poslední rozhodnutí ÚOHS nás vede
k tomu, abychom pokračovali v naplňování
úkolů daných inženýrské i architektonické ko-
moře autorizačním zákonem, podle nějž máme
mimo jiné pečovat o stavební kulturu, spolupů-
sobit při ochraně veřejných zájmů, spolupraco-
vat s vypisovateli soutěží a výběrových řízení,
posuzovat soutěžní podmínky a bránit konání
neregulérních soutěží a výběrových řízení,“
uvádí Ing. Josef Filip, člen představenstva
ČKAIT a nový předseda Komise ČKAIT pro za-
dávání veřejných zakázek. Podle jeho slov je
nutné usilovat o narovnání vztahů ve staveb-
nictví, neboť to je nezbytným předpokladem
pro zvýšení jakosti staveb.

Nedostatky v zadávání veřejných zakázek
identifikovali účastníci podzimních odborných
setkání a konferencí, které ČKAIT pořádala (na-
příklad Jakost staveb ve stavebnictví v Praze či
Dopravní konference v Olomouci). Jak se
shodla většina stavebních inženýrů, výjimkou
v případě výběru zhotovitelů nejsou až stovky
doplňujících dotazů ze strany uchazečů o za-
kázku. To neúměrně prodlužuje nejen výběrové
řízení a celkovou realizaci, ale odráží se také
v kvalitě a někdy i v nedodržení termínu, na nějž
bývají nezřídka navázány dotace. Zcela běžné
je rušení soutěží nebo jejich časově náročné re-
formulování. 

„Pokud není dobré zadání, nemůže být
dobrý projekt, realizace a ani výsledek. To je zá-
kladní rovnice,“ konstatuje Ing. Jaroslav Synek,
dlouholetý stavbyvedoucí, pedagog a také
nový člen Představenstva ČKAIT. Společně
s dalšími odborníky upozorňuje na častý nešvar
postupování odpovědnosti zadavatelů na pro-
jektanty a následně zhotovitele stavby. Mno-
hým kolizím by se přitom dalo předejít, kdyby
se zadavatelé více – a třeba i prostřednictvím
externích expertů – věnovali přípravné fázi: na-
příklad geologickým a dalším podkladovým
studiím, cenovým analýzám a dalším odbor-
ným průzkumům, jež by lépe definovaly před-
mět zakázky. Mimo jiné by z takové přípravy vy-
plynuly i kvalifikační požadavky na zhotovitele
projektové dokumentace nebo dodavatele
stavby. Zároveň by se vyvinula snaha předchá-
zet zvyšování nákladů staveb, které jsou často
medializovány, aniž by byly identifikovány sku-
tečné důvody.

„Časté případy nevydařených veřejných za-
kázek nemusí jít jen k tíži neodbornosti projek-
tantů či nekvalitní projektové dokumentace,
ale hlavní příčinu vidím právě v nekvalitně při-
praveném záměru. Růst nákladů v průběhu
realizace stavby taktéž nemusí souviset s ne-
kvalitou projektové dokumentace, ale v nedo-
statečnosti průzkumů. Typicky se můžeme po-
dívat na tunelové stavby, kdy odchylky skuteč-
nosti od předpokladů mají zásadní vliv na zvo-
lenou technologii ražby a rozpočet. V legisla-
tivě dnes zcela chybí postup a odpovědnost
státní správy za investiční přípravu,“ konsta-
tuje Ing. Jan Klečka, člen technické komise

ČKAIT a zástupce velké stavební firmy Met-
rostav a.s., jenž se věnuje auditu projektových
dokumentací ze strany projektantů a archi-
tektů. Podle jeho názoru se však popsané ne-
dostatky týkají všech typů staveb. Situace je
tím akutnější, že jsou díky přílivu evropských
financí očekávány stovky nových veřejných
zakázek.

Nejnižší cena coby hlavní kritérium řady ve-
řejných zakázek je sama o sobě paradoxní. Ne-
racionální úspory ve fázi projektové přípravy
a realizace stavby mohou vést k daleko vyšším
nákladům v jejím provozu. Vedle přípravy za-
dávací dokumentace zakázky je provozní fáze
další z podceňovaných atributů veřejných zaká-
zek. Přitom náklady na přípravu záměru stavby
a projektové dokumentace a na vlastní pořízení
stavby činí zhruba pětinu z celoživotních ná-
kladů stavby, zbylé čtyři pětiny z celkových ná-
kladů stavby tvoří provozní náklady. Samo-
zřejmě jsou rozdíly podle typu a velikosti
stavby.

ČKAIT upozorňuje na zásadní kolizi poža-
davků na nejnižší cenu a přesun odpovědnosti
výhradně na projektanta nebo zhotovitele. Na-
příklad zhotovitelé (hlavně větší stavební firmy)
již mají vlastní interní oddělení auditů projekto-
vých dokumentací, podle nichž mají naceňovat
nebo realizovat stavby. Na této úrovni dochází
mimo jiné ke kontrole souladu s platnými vy-
hláškami. „A právě zde se odhalí množství ne-
dostatků identifikujících nedoceněnou přípravu.
Přitom kvalitní projektant i zhotovitel stavby
vždy hledají šetrnější nebo úspornější řešení,
jež by neohrozila kvalitu výsledku nebo nepro-
dražila následný provoz,“ doplňuje Ing. Jaro-
slav Synek.

Podle Inženýrské komory existuje vztah mezi
chybějícími odbornými vstupy (studie, prů-
zkumy, analýzy atd.) a nepřesným finančním
rámcem stavby. Pokud je i vybrán projektant
nebo zhotovitel výhradně na základě převažu-
jícího kritéria nejnižší nabídkové ceny, nemá za-
davatel (či investor) kvalitního partnera a kvali-
fikovaného oponenta. 

„Dnes a denně vidíme, že ve výběrových ří-
zeních není kladen důraz na kvalitu. Přitom za-
davatelé po projektantech i zhotovitelích poža-
dují, aby stavba po dobu záruky neměla žádnou

Veřejné zakázky ve stavebnictví? 
Prakticky žádná není bez nedostatků, upozorňuje Inženýrská komora
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závadu, což jednak není možné, navíc je to
samo o sobě v rozporu s občanským zákoní-
kem. Složitost přípravy výběru zhotovitele do-
sáhla navíc takového stupně, kdy ani samo mi-
nisterstvo neumí výběr připravit bez chyby.
Otázkou je, zda by nebyla na místě úprava,
která by výběr zjednodušila, sjednotila roztříš-

těnost postupů při výběru u veřejných zakázek
a dala mu i finanční smysl,“ říká Ing. Robert
Špalek.

Stavební inženýři a technici proto apelují na
zadavatele, aby při formulaci veřejných zakázek
věnovali odpovídající čas přípravě (zadávací
dokumentace) zohledňující všechny fáze život-

ního cyklu stavby, smluvním dokumentacím
i organizačním schématům. Jedině tak lze
předejít prodražování výstavby nebo nutnosti
upravovat požadavky v průběhu veřejných za-
kázek (či soutěží), což může vést k jejich rozpo-
rování Úřadem pro ochranu hospodářské sou-
těže. �

Poznamenejte si!

POŘADATEL ORGANIZÁTOR

Registrujte se na konferenci již nyní na www.dnytepen.cz

 www.dnytepen.cz  |  www.tscr.cz  |  www.exponex.cz
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Celoživotní cyklus stavby je jako ledovec. Většina z celoživotních nákladů není na začátku vidět. Příprava záměru, úroky, kompletní projektová
dokumentace a vlastní výstavba tvoří jen zhruba pětinu z celoživotních nákladů stavby. Náklady na provoz a údržbu tvoří až čtyři pětiny z celoživotních
nákladů stavby. Konkrétní údaje se liší samozřejmě podle daného typu stavby, a zejména kvality stavebního záměru. Tyto údaje se vztahují k dobře
připravenému záměru stavby, kdy není příprava projektu podceněna z hlediska času a vynaložených nákladů. Koláž Jindřich Sládek

04_23_28_29_Veřejné zakázky_CKAIT_CI_SABLONA  14/01/24  12:06  Stránka 29



S rozvojem sídlišť a s jejich růstem, vzni-
kem měst a městských států bylo po-
třeba stále více kvalitní vody k mnoha

různým účelům. Vznikaly stále sofistikovanější
mechanické prostředky na dopravu vody, po-
háněné živou silou – lidmi i zvířaty. Voda byla
dopravována na velké vzdálenosti a na její
kvalitě závisela životaschopnost společnosti.
Rozvoj důlního průmyslu kladl stále větší ná-
roky na čerpané množství a výšku, do které
bylo třeba vodu dopravit. Mechanické principy
a živou sílu nahradil parní stroj. Efektivita čer-
pání mohutně poskočila. Čerpadla dopravo-
vala vodu pro průmyslové technologie, parní
pohon vystřídala elektřina, která přinesla
další zlepšení. Asynchronní nebo také in-
dukční motory se staly, mimo jiné, pro
svoji výrobní nenáročnost, standardním
pohonem v mnoha odvětvích, tedy i po-
honem čerpadel. Vznikala tak jednoduchá
a nenáročná zařízení, která našla uplat-
nění v mnoha oborech. 

V roce 1929 si německý inženýr Wil-
helm Opländer nechal patentovat
„Urychlovač oběhu“ a dal tak světu to-
penářské oběhové čerpadlo. Princip byl
jednoduchý. V koleni umístěná vrtulka
poháněná elektromotorem. Účinnost
vytápění objektů však udělala mohutný
skok. Do té doby využívanému samotíž -
nému principu, který vyžadoval velký
objem topné vody, vysokou teplotu
ohřevu a velké průřezy potrubí odzvo-
nilo. Zavedením oběhového čerpadla
nebylo již potřeba ohřívat velké množ-
ství na vysokou teplotu, vznikla úspora
energie na vytápění, úspora paliva,
a v neposlední řadě úspora na pořízení
topné soustavy jako takové. Na druhou
stranu zde byl požadavek na dlouhou ži-
votnost a spolehlivost oběhového čer-
padla, které bylo relativně hlučné, motor
byl chlazen vzduchem pomocí ventilátoru,

a vyžadovalo poměrně častý dozor a údržbu.
Úspěch „urychlovače“ vedl ke vniku firmy,
které dal Ing. Opländer jméno Wilo.

Ideálem je takový produkt, který slouží
dlouho, spolehlivě a s minimální údržbou, vý-
robek, o kterém uživatel ani neví. Tedy tiché,
bezúdržbové čerpadlo. S takovým přišlo Wilo
v padesátých letech minulého století. Be z -
ucpávková nebo také mokroběžná čerpadla
přinesla svým uživatelům mnoho výhod. Jsou
tichá, jejich motor je chlazený a ložiska jsou
mazána protékající topnou vodou. Asyn-
chronní motor, pro malá čerpadla s kotvou na
krátko, se stal ideálním pohonem takových

čerpadel a byl králem až do roku 2000. Tope-
nářské soustavy a jejich prvky prošly také pře-
kotným vývojem a účinnost jednotlivých kom-
ponentů a celků se postupně stala hlavním
cílem svých tvůrců. Topná soustava je navrho-
vána na referenční teplotu, která se podle re-
gionů liší, u nás okolo 15 °C pod nulou. To-
píme cca 6000 hodin ročně, ale –15 °C je řá-
dově 120 hodin ročně. Jinými slovy, dvě pro-
centa celkové doby provozu soustavy běží čer-
padlo na plný výkon, po zbývající čas funguje
v režimu částečného zatížení. Termostatické
ventily, kterými jsou osazená topná tělesa, při-
vírají a škrtí průtok. V místě zúžení profilu,
v sedle termostatického ventilu, může dojít ke
kavitačnímu jevu. S rostoucí rychlostí protéka-
jící vody klesá tlak a na hranách dochází k od-

pařování. Jev je vysoce korozivní, do-
slova žere materiál, zanáší a zaplyňuje
soustavu. Navíc je to jev velmi hlučný. 

Pro účinnost, životnost a spolehlivost
soustavy a pro komfort uživatele bylo
třeba řídit otáčky čerpadel. Objevila se
čerpadla se čtyřmi stupni pevných otá-
ček. Přepnutí bylo mechanické, ruční,
případně elektromechanické v závi-
slosti na různých veličinách, nejčastěji
diferenčním tlaku. Opět velká úspora.
Při polovičním průtoku spotřebuje
čerpadlo s asynchronním motorem
osminu energie, zdvojnásobení prů-
toku však vede k osminásobku spo-
třeby. Úsporné, efektivní, ale složité
a na obsluze závislé řešení. Otáčky
asynchronního motoru lze však velmi
elegantně regulovat změnou fre-
kvence napájecího napětí. Rozvoj
a miniaturizace výkonové elektroniky
umožnily na počátku devadesátých let

nasazení oběhových čerpadel s integrova-
nou změnou otáček, která měla frekvenční
měnič přímo ve svorkovnici. Firma Wilo byla
opět průkopníkem a její tehdejší čerpadla Star-E

Zaujalo nás

Čerpadla s vysokou účinností

Spolu s klasikem bychom mohli začít slovy „již staří Řekové“… Čerpadla a čerpací technika provází
lidstvo věky. V okamžiku, kdy lov přestával být hlavním zdrojem obživy, s usazováním společenstev
dávných předků na stálém sídlišti a s rozvojem zemědělství se objevila nutnost zavlažování polí, které
vedlo k jistějším a také větším výnosům. 
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a TOP-E byla na dlouhou dobu etalonem. Ply-
nulé přizpůsobení otáček čerpadla v závislosti
na potřebách soustavy přineslo až padesáti-
procentní úsporu elektrické energie oproti čer-
padlům s pevnými otáčkami. 

Cena elektrické energie stále stoupala a svět
si stále více uvědomoval, že jednou z cest pro
zachování zdravého životního prostředí je její
využití s maximální možnou efektivitou. Jed-
ním z oborů, který ovlivnil myšlení inženýrů,
je bionika. Zkoumá, jak si s využitím energie
poradila příroda, která se vždy snaží o maxi-
mální efekt s minimálními nároky na vloženou
energii. Ať už se jedná o mechaniku a kon-
strukce (vajíčko) nebo o hladkost povrchů (žra-
ločí kůže). Výchozí myšlenkou ve Wilo byla
skutečnost, že asynchronní motor s frekvenč-
ním měničem je jako pohon na hranici mož-
ností. 

A co použít ECM motor? To byla v devade-
sátých letech v oboru čerpadel nevyzkoušená
novinka. Elektronicky komutovaný motor má
permanentně magnetický rotor a výkonová
elektronická řídící jednotka umístěná přímo ve
svorkovnici čerpadla se stará o pulzy do po ob-
vodu statoru umístěných cívek. Vzniklé točivé
magnetické pole pak unáší permanentně mag-
netický rotor synchronními otáčkami. Náhle
byl k dispozici mnohem větší použitelný roz-
sah otáček. Dvoupólový asynchronní motor
točí při 50 Hz 3000 synchronních otáček (točivé
pole statoru, rotor se při tom otáčí zhruba 2800
otáček. Rozdíl mezi otáčkami se nazývá skluz,
odtud asynchronní motor). Změna frekvence
napájecího napětí se na motoru projevuje ne-
gativně. Zvyšují se ztráty v železe, dochází
k degradaci izolace motoru, u velkých výkonů
jsou pak problémem kapacitní proudy a loži-
skové proudy. Motoru tedy dlouhodobý pro-
voz se níženou frekvencí neprospívá a jak uve-
deno, čerpadlo běží v 98% režimu částečného
zatížení. Naproti tomu u ECM motoru, kdy
u čerpadel točí až 4800 otáček, je jejich změna
otáček dána jen proměnou buzení protilehlých
cívek po obvodu statoru, jedná se prakticky

o bezeztrátovou regulaci otáček. To sebou
nese opět velký skok v účinnosti. 

U Wilo šli ještě dál. Jak oddělit suchý pro-
stor statoru od prostoru rotou, který je proté-
kán dopravovanou topnou vodou „vzducho-
vou“ mezerou mezi rotorem a statorem, vrta-
ným hřídelem. Tato topná voda také motor
chladí a maže kluzná ložiska. Elektronická čer-
padla s FM měla rotor uložený v kartuši
z chromniklové nemagnetické oceli, a to se na
účinnosti také negativně projevovalo. Ideální
by byl dielektrický materiál, ale jak na to?

Na přelomu let 2000 a 2001 přišlo Wilo
s čerpadly Wilo Stratos, která se stala po ná-
sledujících 13 let etalonem energetické účin-
nosti ve své třídě. Bylo třeba kladně vyřešit
spoustu technických a technologických otázek.
Na rotor byl použit neodymový magnet na
bázi vzácné zeminy Neodym, který je nejsilněj-
ším permanentním magnetem vůbec. Mokrý
prostor v čerpadle od suchého odděluje kom-
pozitová dielektrická trubka a požadovaná
střední doba životnosti elektronického prvku
je sto tisíc provozních hodin… Stratos bylo
první čerpadlo svého druhu umožňující provoz
s teplotou vody od –10 °C do +110 °C, bylo
tedy univerzálním elektronickým čerpadlem
na topení i chlazení. Tedy první čerpadlo s vy-
sokou účinností.    

Vývojem prošly ovšem i automatizované
systémy řízení budov. Možnost řízení jednotli-

vých prvků soustavy na dálku se stala další
možností jak s maximální efektivitou řídit to-
pení, klimatizaci, chlazení či větrání v celých
budovách či komplexech budov. Inteligentní
čerpadla s rozsáhlou konektivitou a s možností
komunikace mezi jednotlivými čerpadly se
stala dalším stupněm k dosažení nejefektivněj-
šího využití vložené energie. Nejnovější čer-
padla Stratos Maxo, která navázala na úspěš-
ného předchůdce, jsou toho příkladem. Kromě
vlastních integrovaných regulačních režimů
disponují analogovými a digitálními vstupy. Ty
umožňují propojení se stávajícími, ale i budou-
cími systémy řízení. Výměnou původních ne-
řízených čerpadel s asynchronními motory
a renovací spolu s optimalizací stávajících sou-
stav lze, a také bylo dosaženo, až devadesáti-
procentní úspory elektrické energie. Zajímavé
je, že investiční náklady na pořízení čerpadla
s vysokou účinností se vrátí během záruční
doby… 

Dnes jsou ECM motory rozšířené prakticky
ve veškerých řadách čerpadel užívaných
v technických zařízeních budov. Nejen mokro-
běžná, ale i ucpávková čerpadla vyšších vý-
konů dosahují vysoké účinnosti. Všichni reno-
movaní výrobci je mají ve svém portfoliu.
Avšak Wilo zahájilo cestu, bylo první a stále je
na špici. Od roku 1929. �

Pavel Synáč
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Obecní dům, secesní budova zasazená
do historického srdce Prahy, zahájila
v roce 2019 technologickou moderni-

zaci, jejímž cílem bylo snížit spotřebu elek-
trické energie nejméně o 12 %. Jedním z nej-
více neúsporných zařízení všech budov jsou
zastaralá oběhová a cirkulační čerpadla,
i proto byla v rámci tohoto projektu veškerá
nehospodárná čerpadla v otopném systému
vyměněna. Výrobce čerpadel a čerpacích sy-
stémů Wilo pro tento projekt dodal celkem 23
moderních oběhových a cirkulačních čerpa-
del, která jsou oproti původním čerpadlům
o více než 55 % úspornější. Kromě covidových
let, kdy byl provoz Obecního domu utlumen
na pohotovostní režim, nová čerpadla kaž-
dým rokem ušetří 66 398 Kč a snižují množství
produkovaného CO2 o 12,7 tun. Celý projekt je
financován metodou EPC (z anglického
Energy Performance Contracting, tj. projekt
energetických úspor se zaručeným výsled-
kem). Celkově lze projekt vyhodnotit jako
úspěšný, dosavadní celkové úspory energie
dosahují 15 %.

„Historické budovy, jako je Obecní dům,
jsou důležitou připomínkou českých dějin a je
potřeba o ně náležitě pečovat. I přestože
v otopném systému čerpadla nebyla starší
více jak 10 let, jejich výměna přinesla za čtyři
roky v provozu významné snížení elektrické
energie. Každým rokem, kromě covidového
období, kdy byl Obecní dům v úsporném re-
žimu, ušetří nová čerpadla 66 398 Kč, spíše
více, pokud vezmeme skokové navýšení cen
energií jenom za poslední rok. Provoz starších
čerpadel se tak každým rokem více prodražuje,
přitom jejich výměnou můžeme úspor dosáh-
nout vcelku snadno s rychlou návratností vy-
naložených investic.“ Uvedl Jan Cidlinský, vý-
konný ředitel WILO CS.

V rámci projektu EPC došlo v Obecním
domě k instalaci nového plynového kotle
a k odstranění celkem 23 kusů původních obě-
hových čerpadel. Tato čerpadla byla nahra-
zena energeticky mimořádně úspornými čer-
padly WILO. Kromě jiných výhod dokáží po-
mocí funkce Dynamic Adapt Plus automaticky
regulovat své otáčky dle aktuálních potřeb
otopného systému a díky tomu neustále opti-
malizovat svůj provoz.

Kromě Obecního domu byla i v dalších
pěti objektech hlavního města Prahy zahá-
jena modernizace jejich technologického za-
řízení. Zadavatel, hlavní město Praha ve spo-
lupráci s městskou společností Operátor ICT,
svěřil projekty generálnímu dodavateli, spo-
lečnosti ENESA. Projekt je financován meto-
dou EPC (energetické služby se zárukou),
kdy dodavatel za dosažení úspor smluvně
ručí a v případě neúspěchu doplatí vzniklý
rozdíl. Jedná se o pilotní projekt, který je
součástí prioritní oblasti „Chytré budovy
a energie“ v rámci koncepce Smart Prague
2030. �

Nová oběhová a cirkulační čerpadla v Obecním domě jsou o 55 % úspornější oproti těm původním
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Obklopuje nás obrovské množství dat, které
dále poroste, zaznělo na nedávné konferenci
VeeamON Tour CZ&SK 2023 v Praze. Můžete
to více konkretizovat?

Jak napovídá i podtitul letošního ročníku
konference „Expand“, expanzi zaznamená-
váme jako společnost v mnoha ohledech, jed-
ním z těch nejmarkantnějších je nárůst vyge-
nerovaných dat. Podle prognóz analytické spo-
lečnosti IDC vzroste množství generovaných
digitálních dat, které IDC nazývá Datasférou,
z 33 ZB v roce 2018 na 175 ZB v roce 2025.
Stručně řečeno, produkujeme obrovské množ-
ství dat. Tento hyperrůst je výsledkem přede-
vším vývoje výpočetní techniky, který trvá již
několik desetiletí, a přináší s sebou i výzvu, jak
tato data spravovat a chránit.

Každá mince má rub a líc, to platí i o práci
s daty. O jejich přínosu pro další rozvoj lid-
stva není pochyb, současně však dochází
k jejich zneužití prostřednictvím kybernetic-
kých útoků. Konkrétně o tom hovoří zpráva
Veeam Ransomware Trends Report 2023. Co
z ní vyplývá? 

Zpráva ukázala, že dnes nejde o to, zda nebo
kdy se daná organizace stane terčem kyberne-
tického útoku, ale jak často. Jedním z hlavních
zjištění pak je, že v důsledku ransomwarových
útoků budou zasažena téměř všechna (> 80 %)
data jedné ze sedmi organizací, což poukazuje
na značnou mezeru v ochraně. Současně, útoč-
níci se při kybernetických útocích téměř vždy
(ve více než 93 % případů) zaměřují na zálohy
a v 75 % případů úspěšně oslabují schopnost
obnovy svých obětí. Řešením zde však není ani
kybernetické pojištění, což si řada organizací
stále myslí – ze 350 dotazovaných organizací

v regionu EMEA plných 82 % zaplatilo výkupné
s jeho využitím, ale i přesto 20 % z nich ne-
mohlo obnovit svá data; navíc 12 % firem
uvedlo, že jejich pojišťovny nyní ransomware
z pojistných smluv vylučují. Vidíme tedy, že to
vše jen dále posiluje důležitost neměnnosti
a izolování dat pro zajištění ochrany zálohova-
cích úložišť.

Taková je tedy realita dnešního IT světa. Zna-
mená to, že ransomware tu už zůstane a pod-
niky se tomu musí přizpůsobit rozšířením své
obrany. Jak toho mohou konkrétně dosáh-
nout?

Přestože zabezpečení a prevence jsou i na-
dále důležité, je nezbytné, aby se každá orga-
nizace zaměřila na schopnost rychlého zota-
vení zvýšením své odolnosti. Musíme zajistit
účinnou připravenost na ransomware tím, že
se zaměříme na základní věci, včetně důklad-
ných bezpečnostních opatření, testování pů-
vodních dat i záloh, zajištění odolnosti záloho-
vacích řešení a souladu mezi zálohovacími
a kybernetickými týmy pro jednotný postoj.

Datová platforma Veeam Data Platform shr-
nuje to nejlepší z „kuchyně“ společnosti
Veeam. Znamená to, že přináší recept na
všechny soudobé problémy v kyberprostoru?
Pokud ne, tak na které především?

Veeam Data Platform poskytuje pokročilé za-
bezpečení dat, možnosti obnovy a hybridního
cloudu v rámci celého prostředí IT – včetně
multi-cloudových, virtuálních, hybridních, fy-
zických, SaaS (M365, Salesforce) a Kubernetes
prostředí. Základem Veeam Data Platform je
řešení Veeam Backup & Replication v12, které
poskytuje ve své třídě nejlepší bezpečné zálo-
hování a rychlou spolehlivou obnovu pro pří-
pad všech typů kybernetických hrozeb včetně
ransomwaru, aby byly podniky odolné a udr-
žely své podnikání v chodu. Díky tomuto plat-
formovému přístupu lze zabezpečit a rychle
obnovit každé, jakkoli složité prostředí v oka-
mžiku, kdy na tom nejvíce záleží, čelit útokům
ransomwaru a zajistit maximální efektivitu
a spolehlivost pro podniky všech velikostí.

Veeam se již posedmé v řadě umístil na pozici
lídra v Magickém kvadrantu podnikových soft-
warových řešení na zálohování a obnovu dat
společnosti Gartner pro rok 2023. To je sám

Většina vývoje ochrany dat proti ransomwaru 
probíhá v pražském centru, 
řekl CzechIndustry Martin Štětka, regionální ředitel pro oblast střední a východní Evropy společnosti
Veeam Software
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Martin Štětka, 
regionální ředitel pro oblast střední a východní
Evropy společnosti Veeam Software
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o sobě úspěch, bez spousty práce by tomu tak
nebylo… 

Opakované umístění na pozici lídra v magic-
kém kvadrantu softwarových řešení pro zálo-
hování a obnovu podnikových dat, který sesta-
vuje uznávaná výzkumná a poradenská společ-
nost Gartner, a současně po čtvrté stát na nej-
vyšším stupni v oblasti schopnosti realizace, to
je pro nás i naše zákazníky jednoznačným po-
tvrzením, že děláme naši práci dobře. Toto
hodnocení ujišťuje naše zákazníky, že produkty
a řešení Veeam jsou těmi nejlepšími pro mo-
dernizaci jejich IT infrastruktury a optimalizaci
jejich strategií ochrany dat a zotavení po ran-
somwaru. 

Veeam Software provozuje v Čechách své ce-
losvětově největší výzkumné a vývojové cen-
trum. Na čem konkrétně pracuje?

Pražské centrum je největším výzkumným
a vývojovým pracovištěm Veeamu na světě
s velmi talentovanou skupinou zaměstnanců.
Asi nejzajímavějším současným projektem, na
kterém zde pražští experti pracují, je inline de-
tekce ransomwaru. Jedná se o inovativní pří-
stup, kdy provádíme inline detekci ransom-
waru na datovém proxy serveru při přesunu
dat z jednoho úložiště na druhé nebo na jiný
typ média. Výhodou tohoto řešení je, že není
potřeba kontrolovat všechna data každou noc.
Pokud máte například 6 petabajtů dat, nekon-
trolujete všech 6 petabajtů, ale kontrolujete
pouze ta data, která se od včerejška změnila,
takže je skenování mnohem efektivnější
a úspornější. Další velkou věcí je, že v praž-
ském centru probíhá většina vývoje ochrany
dat v rámci špičkové technologie infrastruktury
Kubernetes. Ale samozřejmě máme v Praze
i mnoho dalších výzkumných a vývojových
projektů.

Čím si Česko zasloužilo, že si společnost vy-
brala právě naší zemi? 

Česká republika je obecně vnímána jako
jedna ze zemí s nejlepším hodnocením vývo-
jářů a IT expertů obecně. Samotná Praha, kde
jsme naše celosvětově největší výzkumné a vý-
vojové centrum vybudovali, je mimo jiné
i velký IT hub napojený na univerzity, se kte-

rými máme řady projektů a z nichž k nám míří
absolventi. Praha je navíc město vnímané ve-
lice dobře i z pohledu kvality života, s výbornou
infrastrukturou a dostupností. Je to příjemné
místo pro život, což nám pomáhá i při náboru
nových nebo relokaci stávajících zaměstnanců. 

Logicky se nabízí otázka, zda je vzdělávací sy-
stém v ČR zaměřen na potřeby v oblasti IT
z pohledu znalostí i lidských zdrojů?

České technické vzdělávání je v Česku na vy-
soké úrovni, generuje kvalitní absolventy a má
i solidní aplikovaný výzkum, kterého se úča-
stníme – například s ČVUT nebo s Matema-
ticko-fyzikální fakultou UK, protože na IT pozice
potřebujeme lidi nejen se znalostmi vývoje, ale
také se schopností matematického a analytic-
kého myšlení. Z našeho pohledu jako zaměst-
navatele v oblasti IT a vývoje softwaru však kla-
deme důraz především na charakterové vlast-
nosti uchazeče. Více tedy než ve škole získané
znalosti je pro nás důležitý soubor mnoha
vlastností, přičemž tou základní je, aby ucha-
zeče práce u nás bavila – s technologiemi je
pak naučíme pracovat. 

Etika nových technologií – můžete nám tento
pojem pro naše čtenáře dešifrovat?

Vyjít můžeme z pojmu „informační etika“,
který asi nejlépe vystihuje vysvětlení, že „by-
chom měli uplatňovat určitou míru morálky při
celém životním cyklu informací, tedy od jejich
vzniku, přes šíření, případnou transformaci, až
po jejich ukládání, vyhledávání, a následné
další využívání. Mluvíme-li o etice nových tech-
nologií, máme na mysli uplatňování stejného
principu při vývoji a používání nových techno-
logií. Minimálně si musíme uvědomit, že za dů-
sledky jejich používání, ať ty pro společnost pří-
nosné nebo s negativním dopadem, musí
někdo nést zodpovědnost.

Na co by se především měly zaměřit firmy,
které se chystají rozvíjet své IT technologie
jako reakci na rostoucí kybernetické hrozby?

Nasazení strategie ochrany dat a zotavení po
ransomwaru je nezbytností. Studie Veeam
Ransomware Trends Report 2023 ukázala, že
většina organizací, které mají už zkušenosti

s útoky, používá několik klíčových technologií
pro přípravu na další útok: v zájmu zajištění
kontinuity provozu používají neměnná úložiště
v rámci disků, cloudů a médií v izolovaných lo-
kalitách; hybridní IT architekturu pro obnovu
na alternativních platformách jako u jakékoli
jiné strategie BC/DR (Business continuity/Di-
saster recovery); a postupné obnovy, aby se
zabránilo opětovnému napadení během ob-
novy.

Nakolik ovlivňuje a dále bude ovlivňovat vývoj
IT umělá inteligence?

Vývoj umělé inteligence (AI) nabral v posled-
ních letech raketové rychlosti a ovlivňuje řadu
oborů včetně IT a vývoje softwaru. V oblasti
vývoje softwaru AI pomáhá vývojářům přede-
vším při automatizaci opakujících se úloh při
kódování, při analýze kódu a identifikaci chyb,
zefektivnění testování softwaru nebo s lepším
zpracováním přirozeného jazyka. Při využití
možností AI se vývojáři mohou více soustředit
na vytváření lepšího softwaru, který uspokojí
potřeby uživatelů, zatímco umělá inteligence
se postará o opakující se a časově náročnější
úkoly.

Kromě přínosů AI, tu jsou hrozby v možnosti
jejího zneužití kyberzločinci, ale i různými zá-
jmovými skupinami, popřípadě státy. I na tuto
výzvu se společnost Veeam soustředí?

Jako každá jiná technologie může být
i umělá inteligence v nesprávných rukách ne-
bezpečná. AI má velký potenciál, který se snaží
využít všichni, včetně kyberzločinců. Už vidíme
konkrétní případy použití AI nejen k šíření dez -
informací a názorové manipulaci, ale také
k automatizaci kriminality v oblasti kyberbez-
pečnosti, vytváření sofistikovaných škodlivých
kódů nebo vedení útoků na základě hloubkové
analýzy přesně podle použité infrastruktury.
My se Veeamu soustředíme na využití AI při
sledování souvislostí mezi událostmi v podni-
kové síti pro efektivnější odhalování takových
útoků. AI nám pomáhá útok nejen detekovat,
ale také na něj velmi rychle reagovat – napří-
klad izolovat konkrétního uživatele nebo síť,
aby se zabránilo dalšímu šíření útoku a ško-
dám. �
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Lidé se v posledních dvou letech naučili
více přemýšlet o tom, jaké spotřebiče
si do domácností pořídí. Staré pračky,

ledničky i osvětlení mění za úspornější, ale
často si neuvědomují, že ty největší žrouty
energie je třeba hledat úplně jinde. Jsou
jimi překvapivě zastaralá oběhová čerpadla,
která jsou bezpečně skryta v útrobách na-
šich domovů. Ukazuje to žebříček deseti
nejvíce neúsporných zařízení v evropských
domácnostech, kde se na prvním místě
umístila právě zastaralá oběhová čerpadla.
Ta dokonce předběhla i osvětlení, ledničku,
mrazák, pračku či elektrický sporák. Vý-
měna starších modelů čerpadel přitom do-
káže běžně uspořit kolem 80 % elektrické
energie.

„Nepřekvapilo mě, že se na prvním místě
žebříčku top deseti nejneúspornějších zaří-
zení umístila právě oběhová čerpadla. Ze zku-
šeností z praxe víme, že v České republice je
zhruba každá druhá budova vybavena starým
typem oběhového čerpadla, tedy čerpadla
staršího patnácti let. Většina lidí z hlediska do-
sažení úspor nejprve věnuje pozornost zaří-
zením, která jsou na očích a každý den je vě-
domě využívají. Jako například pračka, led-
nice, myčka na nádobí, televize apod. Čer-
padla fungují 24/7 a jsou na místech, kde jim
není věnovaná pozornost. Čerpadla staršího
typu jsou ještě stále vybavena tzv. tří-rychlo-
stním nastavením otáček, a právě tato zaří-
zení jsou charakteristická pro vysokou spo-
třebu elektrické energie. Současná moderní
čerpadla dokáží pomocí funkce Dynamic
Adapt Plus regulovat své otáčky dle aktuál-
ních potřeb otopného systému. Tato automa-

tická regulace nám pak sníží účty za elektřinu
běžně o 80 %,“ odůvodnil Jan Cidlinský, vý-
konný ředitel společnosti Wilo Česká repub-
lika. 

S ohledem na neustále rostoucí ceny elek-
třiny je téma spotřeby energie stále aktuálnější
nejen z ekologických, ale i ekonomických dů-
vodů. Zde je kompletní žebříček 10 největších
žroutů energie: 

1. místo: Stará oběhová čerpadla

Tyto nenápadné komponenty, zodpovědné za
cirkulaci topné vody, mohou mít významný
podíl na celkové spotřebě elektrické energie
topného systému. Problémem mnoha těchto
čerpadel je jejich nepřetržitý provoz, bez
ohledu na to, zda je teplo potřeba nebo
ne. Starší modely jsou obzvláště neefektivní
a mohou spotřebovat 550 až 800 kWh ročně.
Technologie ale pokročila. Moderní vysoce
účinná čerpadla jsou schopna přizpůsobit svůj
výkon aktuálním potřebám. To výrazně snižuje
spotřebu energie.

2. místo: Elektrický sporák

Elektrický sporák v závislosti na použití a mo-
delu spotřebuje mezi 200 a 700 kWh za rok.
S ohledem na energetickou spotřebu se často
porovnávají keramické a indukční sporáky. Za-
tímco keramické sporáky topí pomocí elektric-
kých topných těles pod sklokeramickou deskou,
indukční sporáky pomocí elektromagnetických
vln ohřívají přímo dno nádoby. To obecně činí
indukční sporáky energeticky účinnější a rych-
lejší oproti těm keramickým. Spotřebu lze snížit
například krátkým předehřátím, využitím zbyt-
kového tepla nebo vařením s poklicí.

3. místo: Mrazák

Neustále udržovat potraviny hluboko pod
bodem mrazu není levná záležitost. Kompresor
musí pracovat na velký výkon, obzvláště pokud
se mrazák často otevírá nebo když se zamrazují
teplé potraviny. V závislosti na modelu a veli-
kosti se spotřeba pohybuje mezi 150 a 500 kWh
za rok. Existují ale moderní technologie, které

Největším žroutem elektrické energie v evropských
domácnostech jsou zastaralá oběhová čerpadla. 
Spotřebují víc energie než pračky a sušičky   
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například zabraňují tvorbě ledu na vnitřních
stěnách mrazničky. Bez hromadění ledu zůs-
tává spotřeba energie trvale nízká, protože
mraznička může pracovat efektivněji. 

4. místo: Lednice

Zatímco moderní chladničky jsou díky moder-
ním technologiím výrazně energeticky účin-
nější, stále musí běžet nepřetržitě. To vede ke
značné spotřebě energie. V závislosti na veli-
kosti a konkrétním modelu se to může pohy-
bovat mezi 100 a 400 kWh ročně. Spotřebu lze
minimalizovat vyhýbáním se častému a dlou-
hému otevírání dveří, správným skladováním
potravin, nepřeplňováním a nastavením opti-
mální teploty – obvykle mezi 5 a 7 °C.

5. místo: Osvětlení

Správné osvětlení hraje důležitou roli v našem
každodenním životě. Dnešnímu trhu dominují
LED žárovky, které mají nejen delší životnost,
ale jsou také energeticky úspornější oproti kla-
sickým žárovkám. Navzdory těmto pokrokům
osvětlení v průměrné domácnosti stále spo-
třebuje kolem 1 kWh za den, což je přibližně
10 % celkové spotřeby elektřiny. Spotřebu
energie dokáží ještě více snížit stmívatelná sví-
tidla, detektory pohybu nebo důsledné zhasí-
nání světel, když osvětlení není potřeba.  

6. místo: Sušička prádla

Sušička se stala velmi oblíbeným spotřebičem
v našich domácnostech. Odvádí skvělou a ná-

ročnou práci, a tak její velká spotřeba energie
asi nikoho nepřekvapí. Kam až pokročila tech-
nologie, ukazují zejména sušičky s tepelným
čerpadlem, které efektivně využívají teplo z od-
padního vzduchu k podpoře procesu su -
šení. Ale také mohou spotřebovat 2 až 4 kWh na
sušení v závislosti na modelu a ka pa citě. Vyšší
rychlost odstřeďování v pračce sice může sice
zkrátit dobu sušení, ale je třeba počítat s tím,
že se tím může zase zvýšit spotřeba energie
pračky. Pečlivý výběr vhodného programu su-
šení a používání sušičky při plném naplnění
pomůže optimalizovat spotřebu elektrické
energie.

7. místo: Myčka nádobí

Průměrný mycí cyklus dnes spotřebuje mezi
1 a 1,5 kWh. Technologický pokrok však učinil
moderní myčky nádobí efektivnějšími. Jsou
vybaveny senzorovou technologií, která při-
způsobí mycí cyklus úrovni znečištění nádobí.
Pokročilé systémy sušení pak minimalizují
spotřebu energie. Ke snížení spotřebované
energie pomůžou i speciální eko programy
i její spouštění při plném naplnění. 

8. místo: Pračka

První elektrické pračky přišly na trh na začátku
20. století a od té doby prošly působivým vý-
vojem. Zatímco dřívější modely byly neefek-
tivní a náročné na spotřebu vody, moderní
pračky jsou navrženy tak, aby šetřily vodu
i energii. Díky automatickým regulacím spo-
třeby vody a energie dle skutečného množství

prádla, nebo speciálním eko programům,
které perou při nižších teplotách, jsou sou-
časné modely výrazně efektivnější. V závislosti
na modelu a zvolených pracích programech
spotřebuje pračka 0,5 až 2 kWh na jeden prací
cyklus. Nižší teploty praní a plné zatížení
pračky také snižují množství spotřebované
energie. 

9. místo: Televize

Přestože se obrazovky postupem času zvětšily
a rozlišení se vylepšilo, tak díky moderním
technologiím nespotřebovávají více ener-
gie. Od dřívějšího jednoduchého černobílého
obrazu po dnešní 4K a 8K Ultra HD displeje se
kvalita obrazu výrazně zlepšila bez zvýšení
spotřeby energie. Mnohé z nejnovějších mo-
delů, zejména ty s technologií LED, jsou při-
tom výrazně energeticky účinnější než jejich
předchůdci. I ty však stále mohou spotřebovat
mezi 0,05 a 0,2 kWh za hodinu. Díky funkcím
pro úsporu energie a automatickému vypínání
může mnoho současných modelů minimali-
zovat spotřebu a snížit tak roční náklady na
elektřinu.

10. místo: WiFi router

V dnešním světě, kde se neustálý přístup k in-
ternetu stal nutností, je možná překvapivé, že
se toto nenápadné zařízení umístilo na 10.
místě žebříčku. Tento malý spotřebič, který
v mnoha domácnostech funguje 24/7 odebírá
více elektřiny, než by se dalo čekat. Když při-
pojení přes Wi-Fi v 90. letech začínalo, mělo
ještě skromný charakter. Moderní routery
jsou však nejen výrazně výkonnější, ale také
vybavené pokročilými technologiemi, které
optimalizují datový provoz a udržují naše při-
pojení stabilní. Použití těchto high-tech funkcí
však přináší zvýšenou spotřebu energie.
Standardní router vyžaduje průměrně 0,12 až
0,24 kWh za den. V ročním výsledku je však
i tato na první pohled nízká hodnota znatelná.
Existují však i modely s režimy energetické
úspornosti pro doby nečinnosti. Také vypí-
nání na noc pomůže snížit celkovou roční
spotřebu. �
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V éře rychle se vyvíjející digitální ekono-
miky je 5G klíčovým prvkem. Díky vý-
znamným vylepšením rychlosti a spo-

lehlivosti umožňuje nejen rozvoj, ale i efektivní
implementaci nejnovějších technologií jako
umělá inteligence (AI) nebo internet věcí (IoT).
S postupujícím vývojem těchto odvětví se dá
předpokládat exponenciální růst poptávky po
síti, jež bude splňovat požadavky komplexní
služby. Už nyní pozorujeme řadu oblastí, jež
budou 5G a následovníky ke svému rozvoji
a naplnění potenciálu potřebovat.

Viceprezident společnosti HUAWEI, pan Li
Peng, pojmenoval na 14. MBBF (Mobile Bro-
adband Forum) v Dubaji šest základních vlast-
ností, které musí nově budované sítě splňovat
pro budoucí využití. Tyto vlastnosti jsou: rych-
lost stahování 10 Gb/s, rychlost uploadu
1 Gb/s, deterministické sítě, až sto miliard při-
pojených IoT zařízení, integrované snímání
a komunikace, a zabudované funkce umělé in-
teligence.

Peng dále zdůraznil potřebu intenzivní spo-
lupráce mezi firmami v oboru na vývoji eko-
systému aplikací a zařízení, které optimalizují
využití 5G sítí. „5G je důležitou součástí nové
ekonomické transformace,“ uvedl Li Peng.
„A možňuje další inovace v technologiích pro
všeobecné použití. Pro digitální průmysl se 5G
rychle rozvíjí a otevírá nové trhy a příležitosti.“

Inovativní technologie, jež využijí 5G sítě

Mezi hlavní trendy, jež budou ke svému
rozvoji potřebovat 5G síť, patří technolo-

gie bezbrýlového 3D zobrazení. To vyža-
duje vysoce kvalitní a rychlé internetové
připojení pro poskytování realistických
zobrazení a scén. Trojrozměrné zobrazení
bude běžně součástí většiny obrazovek
včetně monitorů, televizorů či telefonů.
Všechna tato zařízení tak budou potřebo-
vat spolehlivou síť, která jim umožní
3D efektivně využívat. 

Podobně významná je 5G pro rozvoj
autonomních vozidel. Očekává se, že do
roku 2025 bude na silnicích po celém
světě jezdit přibližně 500 milionů auto-
nomních vozidel. Pro jejich bezpečné fun-
gování je nezbytná rychlá a spolehlivá ko-
munikace mezi jednotlivými vozidly a lo-
kální infrastrukturou. K tomu bude zapo-
třebí silná, bezpečná a rychlá síť, skrze níž
bude komunikace probíhat v reálném
čase, což zajistí bezpečnou jízdu bez zby-
tečných starostí. 

Díky možnostem, jako je network slicing
(vytváření oddělených vrstev sítě s garan-
tovanými parametry) a edge computing
(inteligentní distribuování výkonu sítě), se
počet privátních sítí 5G skokově zvýšil
a velikost trhu vzrostla na více než 10 mi-
liard USD. S narůstající závislostí podniků
na bezdrátových sítích se zvýšily také po-
žadavky na jejich vlastnosti. Společnost
Huawei proto spolupracovala na vybudo-
vání první výrobní linky s parametry 5G-
Advanced. Jde o rozšíření standardu 5G,
které přináší vylepšení v oblastech jako
jsou rychlost, kapacita, latence a energe-

tická účinnost. Tato technologie podporuje
síťová připojení s vysokou konektivitou
a mírou determinace, což pomáhá efek-
tivně využít výpočetní výkon mezi clou-
dem a „okrajem“ sítě.   

Další oblastí, kde má vysokorychlostní
mobilní připojení zásadní význam, je inter-
net věcí (IoT). Umožňuje rychlé a efektivní
propojení a komunikaci mezi širokou šká-
lou zařízení, od domácích spotřebičů po
průmyslová zařízení. S rostoucím počtem
aplikací založených na umělé inteligenci
se navíc otevírá prostor pro globální roz-
šíření AI systémů, které budou díky 5G
autonomní a inteligentní. 

5G jako klíč k potenciálu

Nasazení 5G je jedním z pilířů budoucího
rozvoje digitální ekonomiky. Vysokorych-
lostní mobilní připojení je základem pro
provoz nových technologií a je stěžejní
pro další rozvoj jednotlivých trendů a od-
větví. Vzhledem k rostoucímu významu
5G sítí je důležité pokračovat v jejich vý-
voji a implementaci pro plné využití jejich
možností. 

5G sítě tak představují nejen zásadní
krok ve vývoji digitálních technologií, ale
i katalyzátor pro inovace v mnoha odvě-
tvích, od dopravy a zdravotní péče po vý-
robu a zábavu. S jejich pomocí lze dosáh-
nout vyšší úrovně efektivity, bezpečnosti
a pohodlí v každodenním životě i v podni-
kání. �

Nové technologie budou ke svému rozvoji potřebovat 5G sítě
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Karta Network-M3 obsahuje všechny
rozšířené funkce, které zákazníci oče-
kávají od technologie gigabitových

síťových karet Eaton, a navíc přidává nové,
inovativní funkce, které organizacím po-
máhají plnit jejich jedinečné potřeby v ob-
lasti kybernetické bezpečnosti. Díky mož-
nostem webového monitorování a výstrah
poskytuje karta Network-M3 cenné infor-
mace o využití energie v IT a mění způsob,
jakým IT týmy monitorují a řídí své napá-
jecí systémy v závislosti na vývoji v oblasti
bezpečnostních potřeb.

„Výzvy a hrozby v oblasti kybernetické
bezpečnosti pro všechna připojená zařízení
neustále rostou. Společnost Eaton se plně
věnuje tomuto závodu ve zbrojení a při-
chází s novou zbraní, která pomáhá záka-
zníkům zůstat na bezpečné straně," řekl
Laurent Desseignes, produktový manažer
pro konektivitu v regionu EMEA ve společ-
nosti Eaton. „Kromě zvýšené odolnosti
vůči kybernetickým bezpečnostním úto-
kům je nová platforma Network-M3
ideálním základem pro připravované nové
funkce, které uživatelům zjednoduší život.“

Kybernetická bezpečnost je stále ros-
toucí hrozbou po celém světě a riziko
útoku se zvyšuje ruku v ruce s očekáváním,
že počet připojených zařízení internetu věcí
do roku 2025 vzroste na více než 41,6 mili-
ardy. Podle zprávy IBM Cost of a Data Bre-
ach Report činily průměrné globální ná-
klady na únik dat v roce 2023 4,45 milionu
dolarů, což představuje 15% nárůst za tři

roky, a proto je nezbytné, aby IT manažeři
využívali propojenou infrastrukturu navr-
ženou s nejvyšší úrovní kybernetické
ochrany.

Karta Network-M3 se zabezpečeným
spouštěcím (boot) procesem, uživatelsky

konfigurovatelnou bránou firewall a bez-
dotykovým nastavením dokáže snadno
odhalit narušení bezpečnosti a zajistit vy-
sokou úroveň zabezpečení a spolehli-
vosti nepřerušitelných zdrojů napájení
(UPS) a napájecích distribučních jedno-
tek (PDU). Karta Network-M3 je nástup-
cem karty Network-M2, která byla první
kartou UPS na trhu s certifikacemi kyber-
netické bezpečnosti UL 2900-1 a IEC
62443-4-2. Zjednodušuje proto řízení
a zabezpečení kritické infrastruktury tím,
že poskytuje flexibilní řešení kyberne-
tické bezpečnosti, které dokáže ověřit
pravost jakéhokoliv připojeného firm-
waru a zabránit tak šíření kybernetického
útoku v případě, že taková hrozba exis-
tuje.

Kromě vestavěných funkcí webového
monitorování a výstrah lze kartu Network-
M3 integrovat se softwarem sady Bright-
layer Data Centers společnosti Eaton, což
umožňuje IT týmům zefektivnit provoz
a připravit se na budoucí potřeby. Soulad
mezi hardwarem a softwarem umožňuje
řadu automatizačních funkcí a funkcí
vzdálené správy, zkracuje dobu odezvy na
problémy s napájením a zajišťuje včasné
aktualizace, které posilují úroveň kyberne-
tické bezpečnosti. Karta je navíc hladce in-
tegrována s cloudovou službou Eaton pro
vzdálené monitorování, která shromaž-
ďuje data z UPS Eaton a v případě výskytu
kritických událostí vysílá technika společ-
nosti Eaton do terénu. �
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Eaton představuje inovace v oblasti konektivity 
a kybernetické bezpečnosti pro technologie záložního napájení
Společnost Eaton, která se zabývá inteligentním řízením napájení, oznámila svou nejnovější inovaci
v oblasti připojeného záložního napájení a kybernetické bezpečnosti, a to uvedení gigabitové síťové
karty (Network-M3). 

Mezi funkce 
karty Network-M3 patří:
•   Šifrování řetězce důvěryhodnosti a mož-

nost bezpečného zavádění firmwaru,
které zabraňují tomu, aby se gigabitová sí-
ťová karta stala zranitelným místem ky-
bernetického útoku, přičemž aktualizace
firmwaru jsou pro uživatele dostupné bez
jakýchkoli nákladů.

•   Uživatelsky konfigurovatelný firewall,
který poskytuje další vrstvu zabezpečení
chránící gigabitovou síťovou kartu a UPS
nebo PDU před neoprávněným přístupem
a kybernetickými útoky.

•   Vzdálené ukládání bezpečnostních klíčů,
díky čemuž je zařízení odolné proti ne-
oprávněné manipulaci i v případě fyzic-
kého narušení.

•   Zero-touch provisioning a automatická
konfigurace zprovozňuje zařízení rychleji,
čímž šetří čas při rozsáhlém nasazení.

•   Podpora rychlostí 10/100/1000 Mb/s s širo-
kou kompatibilitou.

•   Správce certifikátů pro snadné vytváření
a distribuci digitálních certifikátů do více
zařízení.
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Jaké zakázky má v současné době roz-
pracované a co vše může nabídnout
vítězi tendru při dostavbě českých ja-

derných bloků? O tom jsme hovořili s Ivem
Tichým, výkonným ředitelem a členem
představenstva společnosti ZAT a.s.

Aktuálně má ČEZ na stole nabídky od
všech tří uchazečů na dostavbu nových ja-
derných zdrojů v České republice. Jaké
máte v tomto směru ambice?

Co se týká našich cílů, rádi bychom se
v dodávkách SKŘ pro pátý blok Jaderné
elektrárny Dukovany pohybovali v objemu
cca 60 procent. Vlastníme jeden z nejmo-
dernějších řídicích systémů v oblasti ja-
derné energetiky na trhu, který splňuje nej-
náročnější podmínky na bezpečnost dle

požadavků evropských regulačních orgánů
a do jehož vývoje investujeme ročně de-
sítky milionů korun. Naše systémy jsou na-
sazeny v obou jaderných elektrárnách
v České republice, Jadernou elektrárnu
Dukovany řídí náš systém z více než 80
procent. Není tedy důvod, proč bychom se
jako česká firma neměli zapojit i do do-
stavby nových českých jaderných bloků.
Vyvíjíme, projektujeme a vyrábíme řídicí
systémy pro různé typy jaderných reak-
torů. Náš řídicí systém SandRA je kompa-
tibilní s technologií všech tří uchazečů,
máme tedy vítězi tendru co nabídnout.

Jak hodnotíte jednotlivé uchazeče a byla
by pro vás spolupráce s některým z nich
výhodnější?

Všichni tři mají pro realizaci jaderného
bloku v Dukovanech ve stanoveném ter-
mínu v roce 2036 velmi dobrý potenciál
i know-how. Jak jsem řekl, za nás není
podstatné, který z nich bude vybrán, pro
všechny máme kvalitní jaderné know-
how. Stěžejní bude, do jaké míry budou
chtít jednotliví uchazeči zapojit český prů-
mysl do dodavatelského řetězce. Za Ali-
anci české energetiky se snažíme prosadit
65procentní podíl českých firem v rozsahu
dodávek. Na toto procento má český prů-
mysl analýzou potvrzené kompetence.
A nejen to. Pokud se na účast českého
průmyslu v tendru podíváte z pohledu
ekonomiky, jsme schopni značnou část in-
vestic vrátit do státní pokladny formou
daní, sociálního a zdravotního pojištění

Ivo Tichý: V podstatě umíme řídit celou jadernou elektrárnu...

Příbramský ZAT patří mezi evropské lídry v dodávkách řídicích systémů pro energetiku a průmysl.
V jaderné energetice realizuje zakázky více než 50 let. Řídicí systém z pera příbramských inženýrů je
aktuálně nasazen na všech reaktorech typu VVER v Evropské unii. 
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atd. Podle analýzy vypracované Vysokou
školou ekonomickou v Praze může díky
českým firmám za dobu výstavby reálně
dojít k navýšení HDP České republiky až
o 936 mld. korun a příjmů veřejných roz-
počtů až o 384 mld. korun. A to nehovo-
řím o významném rozvoji českého prů-
myslu v kontextu stále klesajícího výkonu
české ekonomiky, navázané na německý
průmysl, o podpoře odborného školství
a dalších efektech.

Už s některým z uchazečů spolupracujete?
Se společností EDF máme podepsané

memorandum, od roku 2012 pro ně reali-
zujeme ve spolupráci s Framatome do-
dávku systémů na rekonstrukci osmi jader-
ných elektráren ve Francii. Loni na jaře
jsme také prošli náročným auditem a jsme
zařazeni mezi kvalifikované dodavatele
EDF v oblasti non-safety, jednáme také
o kvalifikaci na dodávky bezpečnostních
systémů. S koncernem KHNP a jeho doda-
vatelem Doosan Enerbility máme pode-
psané memorandum o spolupráci, se spo-
lečností Westinghouse jsme v jednání. Ak-
tuálně nás čekají další intenzivní jednání se
všemi uchazeči. Paradoxně to hlavní, co
nás teď tlačí, je čas. Každý měsíc je znát
a české firmy se už nutně potřebují začít
připravovat na plnění dle reálného scé-
náře. 

Co vše jste schopni v jaderné elektrárně
řídit?

V podstatě celou jadernou elektrárnu.
Začátkem roku jsme uvedli na trh procesní
stanice Z101 a Z102, obsahující speciální
bezpečnostní funkce zařazené do nejvyš-
ších bezpečnostních kategorií. Jejich do-
plnění do rodiny řídicího systému SandRA
nám umožňuje řídit kompletní chod ja-
derné elektrárny včetně nejvyšších bezpeč-
nostních systémů.

Pro upřesnění – vyvíjíme, vyrábíme
a nasazujeme řídicí systémy pro primární
a sekundární části jaderných elektráren
i pro pomocné provozy. Naše systémy
jsou například nasazeny na všech čtyřech
jaderných elektrárnách v České republice
a na Slovensku, řídí celý reaktorový ostrov
v maďarské jaderné elektrárně Pakš atd.
Celkově se podílíme na řízení 43 bloků
v sedmi zemích světa.

Nemáme však ambice pouze v oblasti
dodávek pro velké bloky – chceme se po-
dílet na projektech výstavby malých mo-
dulárních reaktorů v Evropě i ve světě.
Máme zkušenosti s vývojem a nasazením
technologií pro malé jaderné reaktory, na-
příklad v dodávkách pro výzkumný reaktor
LVR-15 v Centru výzkumu Řež nebo pro
malý experimentální jaderný reaktor v Bra-
zílii. Jsme také připraveni dodávat naše sy-
stémy už při vývoji nových technologií.

Pro jaderné elektrárny často dodáváte sy-
stém řízení polohy palivových tyčí. Do jaké
míry je pro vás významný?

Systém pro řízení polohy palivových tyčí
v reaktoru (RRCS) a systém řízení výkonu
reaktoru (RCS) patří mezi naše nejúspěš-
nější produkty v jaderné energetice. Jejich
úkolem je regulovat, zpomalovat či v pří-
padě nutnosti zastavit štěpnou reakci v re-
aktoru. Obsahují speciální bezpečnostní
funkce zařazené do nejvyšších bezpečnost-
ních kategorií. Systém RRCS máme nasa-
zen například v jaderných elektrárnách Te-
melín, Dukovany, Mochovce, Bohunice,
Loviisa, Metsamor či Pakš.

Jak je náročné uspět v mezinárodních ten-
drech v oblasti jaderné energetiky?

Musíte disponovat směsicí faktorů
a know-how. Velmi nám pomáhají úspěšné
reference z již realizovaných projektů i ne-
ustálé investice do rozvoje moderního řídi-
cího systému. Také znalost legislativy da-
ného státu a splnění tvrdých mezinárodních
předpisů je zásadní. Díky vlastnímu zázemí
máme inženýring projektů včetně vývoje ří-
dicích systémů pevně v ruce, umíme tedy
rychle reagovat na potřeby zákazníka a při-
způsobit řídicí systém jeho požadavkům.
V neposlední řadě je to také stabilní zázemí
firmy, kdy garantujeme servis i náhradní
díly po dobu životnosti řídicího systému. 

Ve kterých zemích máte rozpracované za-
kázky?

Aktuálně jsou naše systémy a know-
how nasazeny na 30 procentech jaderných
elektráren v EU a 10 procentech ve světě.
Na jaře roku 2023 jsme například pode-
psali smlouvu na dodávku RRCS – sy-
stému řízení regulačních tyčí reaktoru pro
bulharskou jadernou elektrárnu Kozloduj
za 15,5 milionu eur. Bulharsko přitom bylo
poslední lokalitou v rámci EU, kde jsme
neměli nasazený řídicí systém v elektrár-
nách typu VVER. Tímto krokem jsme uza-
vřeli pomyslný kruh a potvrdili naše špič-
kové kompetence v oblasti jaderné ener-
getiky v Evropě. Aktuálně máme rozpraco-
vané zakázky ve Francii, Finsku, v Maďar-
sku, v Bulharsku, na Slovensku i v České
republice. Intenzivně jednáme o našem za-
pojení do rekonstrukce jaderné energetiky
na Ukrajině, máme rozjednané kontrakty
ve Francii i v dalších zemích západní Ev-
ropy.

Kolik procent objemu zakázek připadá ve
vaší společnosti na jadernou energetiku?

Oblast jaderné energetiky tvoří více než
polovinu tržeb firmy, další dodávky jdou
do klasické energetiky, drážních systémů,
plynárenství a smart systémů pro různé
oblasti průmyslu a infrastruktury. Ve vývoji
se zaměřujeme na nové aplikace z Prů-
myslu 4.0 a IoT technologií. Vyvíjíme také
zakázkový software, vyrábíme zdravot-
nické přístroje. Jenom za loňský fiskální
rok jsme uzavřeli kontrakty za všechny
segmenty ve výši 1,2 miliardy korun. �
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Ivo Tichý, výkonný ředitel a člen představenstva
společnosti ZAT a.s.
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Význam zapojení českých firem zdů-
raznil i ministr průmyslu a ob-
chodu Jozef Síkela, který společně

s představiteli největších českých doda-
vatelů do jaderné energetiky navštívil na
mezinárodním veletrhu WNE v Paříži
všechny tři uchazeče – společnosti EDF,
Westinghouse i KHNP. 

Česká strana aktuálně vyhodnocuje
nabídky k dostavbě JE Dukovany, po-
dané koncem října tohoto roku, finální
vyjádření k výběru preferovaného doda-
vatele má padnout v první polovině roku
2024. Na jednáních v rámci WNE (World
Nuclear Exhibition) se všechny zúčast-
něné strany – tedy zástupci českých
firem, českého státu i potenciálních do-
davatelů – shodly, že udělají maximum
pro to, aby detailní způsob a rozsah za-
pojení českého průmyslu do dostavby
nových jaderných zdrojů v České repub-
lice byl definován v prvním kvartálu příš-
tího roku. 

„Je důležité, aby zadavatel tendru, od-
borná veřejnost i tuzemské firmy a oby-

vatelé České republiky byli předem infor-
mováni o předpokládaném objemu
i o způsobu zapojení českého průmyslu
do největší investice v historii České re-
publiky ze strany jednotlivých uchazečů,“
říká Josef Perlík, výkonný ředitel Aliance
české energetiky. 

Důvody jsou jednoznačné. Podle ana-
lýzy vypracované Vysokou školou eko-
nomickou bude mít zapojení českých
firem v objemu 65 procent rozsahu do-
dávek pro Českou republiku řadu ekono-
mických přínosů. Studie uvádí, že při vý-
stavbě čtyř avizovaných bloků dojde
v průběhu realizace k navýšení HDP
České republiky až o 936 mld. Kč a pří-
jmů veřejných rozpočtů až o 384 mld. Kč.
„To je v kontextu klesajícího výkonu
české ekonomiky neoddiskutovatelný
přínos nejenom pro jednotlivé složky
státního rozpočtu, ale i pro oživení a roz-
voj českého průmyslu a v neposlední
řadě také pro deficitní účty důchodového
systému a řadu dalších ekonomických
a systémových parametrů,“ doplňuje

Milan Šimonovský, předseda výboru 
Aliance.

Benefity pro občany 
České republiky 
Zapojení českého průmyslu v minimál-
ním objemu 65 % dodávek mj. vý-
znamně přispěje k zachování energe-
tické nezávislosti ČR, k rozvoji techno-
logických kapacit českého průmyslu,
zvyšování kvalifikovanosti a konkuren-
ceschopnosti pracovních sil i rozvoji
nových technologií a v neposlední řadě
k podpoře vědy a vzdělávání. „Právě
specifikace konkrétních potřeb ze
strany dodavatele na vznik nových pra-
covních míst je stěžejní pro otevření
nových oborů a počtu míst na technic-
kých středních a vysokých školách.
V poslední době jsem zaznamenal ze
strany vedení vysokých škol zcela
správné dotazy na urychlené upřesnění
těchto požadavků, aby školy měly do-
statečný prostor pro přípravu a brzké

Aliance české energetiky podepsala v Paříži 
memorandum s EDF o spolupráci při dostavbě jaderných
bloků v ČR – české firmy podpořil ministr Síkela

Více než dva roky jednají české firmy s uchazeči o dostavbu nových jaderných bloků v České
republice o svém zapojení do dodavatelského řetězce. Dalším krokem k dosažení tohoto cíle je vznik
memoranda o vzájemné spolupráci českého průmyslu s francouzskou společností EDF. 
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spuštění nových či rozšíření stávajících
technických oborů,“ konstatuje Josef
Perlík.

Pro české firmy zapojení 65 % v ob-
jemu dodávek při dostavbě nových ja-
derných zdrojů v České republice zna-
mená zachování českého jaderného
know-how, možnost proexportního na-
vázaní na domácí reference a předev -
ším soběstačnost oboru jako celku při
následném šedesátiletém servisu jader-
ných elektráren v České republice.

Memorandum s EDF

Podepsaný dokument mezi Aliancí, která
sdružuje největší české technologické
dodavatele do jaderné energetiky, a EDF
navazuje na memorandum podepsané
s jednotlivými členy AČE na WNE v roce
2021. Upřesňuje vzájemné dohody o bu-
doucí spolupráci mezi největšími čes -
kými dodavateli a EDF. 

Stanovené preference

V dokumentu se konstatuje, že EDF v po-
sledních dvou letech navázala spolu-
práci s řadou předních českých dodava-
telů, například se společnostmi I&C
Energo, Metrostav DIZ, Sigma Group,
ZAT, ŠKODA JS, Vítkovice Energetické
Strojírenství, ABO valve, OSC, Elektro

Kroměříž atd., a bude v tomto směru
dále pokračovat.

Obě strany vzaly na vědomí, že budou
implementovat akční plán k zajištění ak-
tivní účasti českého průmyslu na projek-
tování, inženýringu, výrobě či výstavbě

nových jaderných bloků v České repub-
lice. Aliance se zavázala investovat po-
třebné zdroje k zajištění připravenosti
svých členů v rámci projektu. EDF v do-
kumentu konstatuje, že bude sdílet s čes -
kými dodavateli odborné znalosti v ob-

lasti rozvoje průmyslu a že plánuje české
firmy zapojit do výstavby nových jader-
ných zdrojů v České republice v podob-
ném rozsahu, jako je tomu v projektu vý-
stavby jaderné elektrárny Hinkley Point C
ve Spojeném království, kde 64 % pro-
cent z hodnoty zakázky realizují místní
společnosti. EDF má také v úmyslu pokra-
čovat v budování lidských kapacit doda-
vatelů prostřednictvím školicích ini ciativ,
jako je Dodavatelská akademie EDF.

Kompetence českého průmyslu
v dostavě NJZ v ČR
České firmy disponují více než padesáti-
letým jaderným know-how. Aktuálně re-
alizují projekty v oblasti jaderné energe-
tiky ve více než dvaceti zemích světa.
Analýza kompetencí českého průmyslu,
kterou detailně připravila AČE pro po-
třeby ministerstva průmyslu a obchodu
na základě konkrétního stavu firem
a podle jednotlivých částí elektrárny,
konstatuje, že české firmy mohou ve
zcela zásadním rozsahu dodat turbínový
ostrov, stejně tak i pomocné a společné
systémy nebo elektročást či stavební
část.

Velmi významný podíl pak mohou mít
v dodávkách pro jaderný ostrov a pro sy-
stémy kontroly a řízení. České firmy jsou
schopny dodávat klíčová zařízení pro ja-
derný ostrov (z 50 %), turbínový ostrov
(z 85 %), pomocné a společné pro -
vozy (z 85 %), systémy kontroly a řízení
(z 70 %), elektro (z 85 %) a stavební část
(z 85 %), a to včetně klíčových kompo-
nent přímo souvisejících s bezpečností
provozu jaderné elektrárny. �
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Software kombinuje nejrůznější vstupy,
jako jsou například meteorologické
a hydrologické modely a předpovědi,

velkoobchodní ceny elektřiny, provozní údaje
nebo omezení z hlediska životního prostředí,
a adaptuje podle nich výrobu. HYDROGRID jej
dodává zákazníkům z řad provozovatelů vod-
ních elektráren všech velikostí, kterým pomáhá
digitalizovat plány produkce. V aktuálním inves-
tičním kole získala společnost od investorů
včetně Inven Capital 8,5 milionů dolarů. 

HYDROGRID nabízí provozovatelům vodních
elektráren efektivnější výrobu, vyšší výdělky
a účinnější ochranu technologie i životního pro-
středí díky plně automatizovanému software pro
optimální plánování výroby a nasazování elek -
tráren. Jejich produkt se využívá již v sedmi ze-
mích, od malých výrobců s pár megawatty vod-
ních elektráren, až po velké energetiky s giga -
wattovým portfoliem. Ambiciózní byznys plán
rakouského tech start-upu zaujal i investiční fond
Skupiny ČEZ Inven Capital, který se stal spolu -
investorem v rámci aktuálního investičního kola
A v hodnotě 8,5 milionů dolarů. Získané finanční
prostředky plánuje HYDROGRID použít zejména
na expanzi na další zahraniční trhy. 

Pro Inven Capital se zároveň jedná o první in-
vestici hrazenou částečně z nového strategic-
kého partnerství s Evropskou investiční bankou
ve výši 50 milionů euro, které bylo podepsáno
letos v únoru. 

„Vodní elektrárny jsou s 60% podílem největ-
ším globálním zdrojem obnovitelné energie. Di-
gitalizace, automatizace a chytrá analýza dat
nám umožní jejich potenciál i do budoucna vy-
užít skutečně naplno. Investicí do společnosti
HYDROGRID se aktivně podílíme na tom, aby
vody dál hrály svou nezastupitelnou roli nejen
ve výrobě bezemisní elektřiny, ale také jako obří
ekologické akumulátory energie,“ uvedl člen
představenstva a ředitel divize nová energetika
Tomáš Pleskač.

HYDROGRID zákazníkům nabízí možnost za-
koupit si jedno chytré digitální řešení ve formě
softwaru, který kombinuje řadu faktorů, od po-
drobné předpovědi počasí, přes aktuální ceny
energií, provozní náležitosti a údržbu, až po
omezení vyplývající z ochrany životního pro-
středí (např. migrace ryb) či požadavků jiných
zájmových skupin (např. říční doprava, vodáctví
atd.). Softwarové modely pracují plně automa-

ticky v reálném čase, a navíc se na základě
vstupních dat neustále aktualizují a rekalibrují.
Podle HYDROGRID umožňuje moderní systém
řízení a nasazování elektráren zvýšit výrobu až
o 10 % a díky aktivnímu spárování s tradingem
(optimální obchodování s vyrobenou elektři-
nou) tržby až o 50 % v porovnání s manuálním
systémem řízení. 

„Navzdory tomu, jak důležitou roli voda
hraje ve výrobě i jako zelená baterie, jsou vodní
elektrárny v rámci transformace energetiky vní-
mány jako spící obři. Je to proto, že významná
část jejich potenciálu zůstává nevyužitá z dů-
vodu chybějící digitalizace nebo přísné regu-
lace. A to je to, co chceme změnit. Věříme, že
digitalizace vodních zdrojů je základním před-
pokladem pro dosažení našich klimatických
cílů,“ říká Janice Goodenough, výkonná ředi-
telka HYDROGRID. 

Z dat Mezinárodní energetické agentury (IEA)
vyplývá, že zhruba polovina všech vodních
elektráren na světě bude v příštím desetiletí po-
třebovat generální opravu a modernizaci. Prů-
měrný globální věk těchto zdrojů totiž činí 32 let,
přičemž 40 % z nich je starších 40 let. Jen Evropa
má přitom plány na výstavbu dalších cca 8 GW
instalovaného výkonu v mikro (pod 1 MW)
a v malých (1-10 MW) vodních elektrárnách. 

„HYDROGRID nás zaujal svým tahem na
bránu. Za poslední dva roky vyrostli trojná-

sobně a provozovatelům vodních zdrojů nabí-
zejí službu s reálným ekonomickým i ekologic-
kým přínosem. Jejich cíl ušetřit díky moderním
digitálním technologiím přes 50 milionů tun
CO2 do roku 2033 zapadá do naší investiční stra-
tegie podporovat start-upy zaměřené na glo-
bální udržitelné cíle,“ říká investiční ředitel
Inven Capital Michal Mravec. 

V tomto investičním kole se vedle Inven Ca-
pital zapojili také další světoví investoři zamě-
ření na clean-tech start-upy v oblasti vývoje
software (vedle původních investorů Set Ven-
tures a CNB Capital nově také Karma Ventures). 

Vody v ČEZ

Společnost ČEZ provozuje v České republice
31 vodních elektráren a tři přečerpávací vodní
elektrárny o celkovém instalovaném výkonu
1 979 MW. V roce 2022 tyto zdroje vyrobily
2,1 TWh bezemisní elektřiny. Do modernizace
svých vod ČEZ za posledních 15 let nainvesto-
val zhruba 4 miliardy korun. Např. v roce 2022
byla dokončena kompletní modernizace trubí-
nosoustrojí TG2 na vodní elektrárně Slapy
v hodnotě přes 150 milionů korun. Výsledkem
tak je zvýšení efektivity výroby o 4 až 5 procent. 

Elektrárny na Vltavské kaskádě o úhrnném
výkonu 720 MW, což odpovídá zhruba ¾ jed-
noho bloku jaderné elektrárny Temelín, řídí od
roku 2020 centrální dispečink ve Štěchovicích.
V řádu desítek vteřin je právě díky řízení z jed-
noho místa možné nabízet energii z Vltavy po
částech nebo jako jednu velkou elektrárnu
v rámci poskytování podpůrných služeb provo-
zovateli národní přenosové soustavy ČEPS.
Štěchovičtí dispečeři řídí také provoz 45MW
přečerpávací elektrárny Štěchovice II, velké
vodní baterie, která Praze a okolí dokáže během
dvou minut od povelu dodat v průběhu násle-
dujících 4 hodin celkem 200 MWh špičkové
elektřiny. Provoz přečerpávacích elektráren
Dlouhé stráně a Dalešice je řízen dálkově z praž-
ského centrálního dispečinku společnosti ČEZ.
Nutnost najetí je avizována podle potřeb ČEPS,
která v případě potřeby poveluje jednotlivé po-
skytovatele pro zajištění vyrovnané bilance. �

HYDROGRID poskytuje software 
pro efektivní řízení vodních elektráren
Investiční fond Skupiny ČEZ Inven Capital vstoupil do rakouské společnosti HYDROGRID, která vyvíjí
komplexní software pro efektivní řízení výroby vodních elektráren. 
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Podobně jako se lidé starají o auto,
vyžaduje pravidelnou péči i fotovol-
taika, aby ji lidé mohli využívat na

maximum. Chladnější počasí zvyšuje
efektivitu panelů a zčásti kompenzuje
horší světelné podmínky. Panely využijí
i pouhé světlo rozptýlené v mracích
a atmosféře. Kvalitní údržba, čistění pa-
nelů nebo odmetání sněhu a využívání
předpovědi počasí pomáhají optimalizo-
vat výkon fotovoltaiky i v zimních měsí-
cích, říká ředitel ČEZ Prodej pro nekomo-
ditní služby Petr Ouška.

Fotovoltaické elektrárny v dresu ČEZ
vyrábějí bezemisní elektřinu ze sluneč-
ního záření na území šesti krajů České
republiky za každého počasí. Ročně do-
dají v závislosti na přírodních podmín-
kách elektřinu pokrývající spotřebu
zhruba 40 tisíc českých domácností.
„Kolegové v elektrárnách mají více než
desetileté zkušenosti a přesně vědí, kdy
počkat na přírodu a kdy nasadit odme-
tače. Díky tomu se nám postupně poda-
řilo vytěžit maximum i ze zimních mě-

síců. Když se podívám na výsledky vý-
roby v zimách před deseti lety a dnes, je
tam nárůst o několik procent. Samo-
zřejmě nám musí aspoň trochu přát po-
časí, ale jdeme mu sami naproti. Pod-
mínkou jsou investice do kvalitní údržby
a včasného odhalování závad,“ říká ředi-
tel provozu elektráren ČEZ Obnovitelné
zdroje Róbert Heczko.

Čtvrtstoletí zkušeností ČEZ s provozem
fotovoltaických elektráren v ČR
•  ČEZ vyrábí elektřinu ze slunce nepřetr-

žitě už 25 let, první elektrárnu využívající
energii slunečního záření postavil roku
1998 na hřebenech Jeseníků a pak ji pro-
vozoval v areálu JE Dukovany

•  aktuálně provozuje v ČR fotovoltaiky
o celkovém výkonu přes 126 MW

•  ty vyrobily za posledních 10 let více než
1,3 milionu MWh ekologické elektřiny

•  uspořily tak 1,18 mil. tun uhlí a 1,25 mil.
tun CO2, které by vznikly konvenční výro-
bou �
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Fotovoltaika pod sněhem: jak na ni a co nezanedbat? 
Více než 10 tisíc českých domácností už má na střeše vlastní elektrárnu od ČEZ Prodej a tisíce dalších
se k tomu kroku v nejbližších měsících chystají. V létě jedou panely naplno, co ale dělat ve dnech,
kdy sněhová pokrývka a mlhy způsobí výrazný propad výroby? I při kratších dnech a menší intenzitě
osvitu se vyplatí získat ze slunce každou kilowatthodinu. 

1. Čistý panel vyrobí víc 
– dvakrát ročně (na jaře a na podzim) panely zkontrolujeme

a vyčistíme, ideálně tlakovou „vapkou“ naplněnou speciálním
čisticím prostředkem nebo ručně pomocí speciální stěrky 

– i díky čistému povrchu zbavenému pylů, prachu a dalších nečistot
sníh v zimě z panelů lépe sjíždí

2.Už při instalaci pozor na sklon 
– ideální sklon panelů, které směrují na jih je 
– pro větší solární parky 20-25 stupňů, ale pro rodinné domy 25-50

stupňů 
– nižší sklon u velkých parků zajistí, že si řady panelů vzájemně

nestíní a zároveň dokážou využít i níže položené slunce v zimě
k efektivní výrobě, což přispívá k odtávání sněhu

– pro orientaci a sklon panelů na střeše domů je rozhodující orientace
a tvar střechy

– sklon celoročně optimalizuje výrobu během dne a zlepšuje výkon
i v zimě

– panely se při první oblevě zbaví sněhu rychleji než okolní krajina či
střecha 

3. Kvalitní předpověd je základ 
– kombinujme předpovědi počasí z více kvalitních zdrojů 
– chmi.cz, windy.com, in-pocasi.cz, wunderground.com,

meteocentrum.cz
– cílem je, abychom mohli přizpůsobit spotřebu v domě tomu, kdy

fotovoltaika nejvíce vyrábí

4. Spojme síly s přírodou 
– když do 2-3 dnů přijde tání, počkáme
– odmetáme jen když jsme si jisti, že nepoškodíme panely

a neriskujeme úraz, za to rozhodně krátkodobé zvýšení výroby
nestojí

5.Námrazu neškrábejte
– opět necháme působit tání

6.Dům je jedna energetika 
– i v zimě se snažíme o maximální využití solární energie 
– technologicky vyspělým domácnostem se vyplatí zapojit

fotovoltaiku do komplexního systému pro správu domu, např.
Tengeo umí řídit podle úrovně výroby nejdůležitější spotřebiče
(ohřev teplé vody, tepelné čerpadlo atd.)

7.Kvalita se vyplatí 
– investujeme do moderních panelů 
– moderním solárním článkům nevadí ani dílčí zastínění, např. nečistotami

ale i sněhem na částech panelů, vyrábí elektřinu zbylou částí

8.Pilku po ruce 
– při údržbě se zaměřujeme i na zdroje zastínění a prořezáváme stromy 

9.Baterie ocení dobré zacházení 
– i správná péče o baterii zhodnotí přínos fotovoltaiky
– pokud je součástí domácí FVE i baterie, měla by být umístěna na

suchém místě, kde teplota neklesá ani v zimních měsících pod 0 °C
a v létě nestoupá přes 30 °C; baterie by měla být ideálně v režimu
nabití 30-90 %

10.Ten správný čas na odstávku 
– nejhorší počasí s téměř nulovou výrobou je také jedním možných

období, které můžeme po dohodě a s pomocí profesionála využít
k diagnostice a preventivní údržbě

Mráz není pro soláry nepřítel aneb Top 10 tipů pro optimalizaci zimní výroby fotovoltaik
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Nové zařízení bude na základě jedno-
rázových testovacích sad kontrolo-
vat kvalitu různých druhů radioak-

tivních léčiv. Navíc, díky integrovanému
stínění a plně automatizovanému pro-
vozu, snižuje radiační zátěž personálu
a minimalizuje nebezpečí kontaminace
vzorků.

ÚJV Řež získala přístroj QC1 jako první
výrobce radiofarmak na světě na základě in-
tenzivní dlouhodobé spolupráce s vývojáři
belgické společnosti Trasis SA, současného
leadera na trhu technologií pro výrobu ra-
diofarmak. Testování a validace provozu
QC1 bude v Brně probíhat přibližně 1 rok.
„Pokud tento automatizovaný systém pro
kontrolu kvality radiofarmak potvrdí během
testovacího provozu dodavatelem deklaro-
vané kvality, bude pro nás přínosem hned
v několika rovinách.  Kompaktní rozměry
přístroje potenciálně umožní úsporu místa
v našich vytížených pracovních prostorách
a umožní tak případně rozšířit naše portfo-
lio nabízených látek. Do budoucna může
některé z přístrojů i plně nahradit. V nepo-
slední řadě pak miniaturizace a automati-
zace testování znamená nižší radiační zátěž
pro naše pracovníky“, přibližuje očekáváné
výhody zařízení doktor Jan Adam, manažer
výzkumu a vývoje divize Radiofarmaka
v ÚJV Řež. 

Nová technologie musí nicméně projít
důkladným prověřením a prokázat svou
spolehlivost v reálných výrobních podmín-
kách. Testování šarží radiofarmak před pro-
puštěním k pacientům bude probíhat sou-
běžně standardními metodami a na QC1.
Pokud se budou výsledky jednoznačně
a dlouhodobě shodovat s validovanou me-
todikou dle požadavků správné výrobní
praxe, předpokládá ÚJV Řež zavedení to-
hoto typu testování ve svých dalších výrob-
ních centrech v Praze a v Řeži.

Systém QC1 lze ovládat i na dálku, do-
káže provádět až 5 různých typů analýz ra-
diofarmaka současně a komplexní zpráva
o vzorcích je k dispozici do 25 minut. Vý-
měnné jednorázové testovací sady obsahují
všechna činidla a materiály, potřebné pro
kontrolu kvality šarže a testování zahrnuje
10 základních testů. „Projekt testování QC1
představuje pro naše brněnské specialisty
náročnou nadstavbu nad rámec jejich běž-
ných povinností při zajištění stabilních
a spolehlivých dodávek PET přípravků na
český trh. V ÚJV Řež jsme nicméně otevřeni
inovacím coby jednomu ze základních
prvků naší dlouhodobé strategie vedoucí
k úspěchu. Tato práce nás navíc nejen staví
do role průkopníků, ale činí z nás aktivní při-
spěvatele k pokroku na poli inovací v tomto
oboru,“ dodává Jan Adam.

Bezpečná výroba a dostatečné portfolio
dodávaných radiofarmak pro české paci-
enty je pro divizi Radiofarmaka ÚJV Řež dů-
ležitým závazkem.

Více o PET radiofarmakách

Výrobní PET centrum je technologický celek
vybavený pro vývoj a výrobu radiofarmak
určených pro použití při vyšetření metodou
pozitronové emisní tomografie (PET). ÚJV
Řež provozuje v současné době tři taková
PET centra a je největším českým výrobcem
PET radiofarmak. Radiofarmaka z ÚJV Řež
používá k vyšetření metodou PET/CT vět-
šina pracovišť nukleární medicíny v České
republice.

Základním zařízením pro výrobu PET ra-
diofarmak je urychlovač částic – cyklotron,

umístěný ve speciálně stíněných prosto-
rách. V něm se připraví potřebné radioak-
tivní částice. Ty jsou potom chemicky navá-
zány na vybranou sloučeninu, ze které po
potřebných reakčních a čistících krocích
vznikne výsledný produkt. Nejčastěji se
k tomu využívá glukóza, kterou lidské buňky
běžně využívají jako zdroj energie. Celý vý-
robní proces probíhá ve výrobních modu-
lech, umístěných v tzv. polohorkých komo-
rách opatřených ochranným stíněním proti
průniku radioaktivního záření.

Odtud míří hotový léčivý přípravek do la-
boratoře kontroly kvality, která provede
podle závazných předpisů detailní výstupní
analýzu vyrobené dávky z hlediska fyzikál-
ního, chemického a mikrobiologického. Te-
prve po vydání souhlasu certifikovaného
specialisty (tzv. kvalifikované osoby) je ra-

diofarmakum schváleno k podání pacien-
tovi v lékařském zařízení.

Většina v lékařství využívaných radiofar-
mak je založena na radioaktivních atomech
s krátkým poločasem rozpadu – většina vy-
šetření probíhá pomocí radioaktivního
atomu fluoru (18F) s poločasem rozpadu
110 minut. Účinek vyrobené radioaktivní
látky rychle klesá, takže pacienti mohou po
vyšetření zanedlouho odejít, aniž by byli
z hlediska radioaktivity nebezpeční pro sebe
nebo své okolí. Pro výrobní PET centrum to
ale znamená extrémní nároky na rychlost
a přesnost všech úkonů a dokonalou logis-
tiku. Aby se látka s potřebnou dávkou radio-
aktivity dostala k pacientovi včas, běží často
pracovníci PET výroby doslova závod
s časem. �

45
4I2023

V PET Centru Brno byla instalována 
„mikrolaboratoř“ QC1, první na světě
Začátkem prosince proběhla v brněnském PET Centru instalace prvního beta-systému QC1 Trasis. Tato
„laboratoř v kostce“ o rozměru stolního počítače dokáže provádět většinu testů, potřebných k výstupní
analýze vyrobených radiofarmak před jejich propuštěním a podáním pacientům. Typicky je k tomu
zapotřebí několik různých přístrojů zabírajících nepoměrně větší plochu. 
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Vývoj vozidla probíhá v rámci pětičlen-
ného konsorcia, vedeného společností
ÚJV Řež. Dalšími partnery projektu jsou

automobilka Tatra Trucks, firma Devinn, Vy-
soká škola chemicko-technologická v Praze
a Centrum výzkumu Řež ze Skupiny ÚJV. Pro-
jekt je dotačně podporován Technologickou
agenturou České republiky (TA ČR) v pro-
gramu Trend.

ÚJV Řež, mateřská společnost Skupiny
ÚJV, se oboru vodíkových technologií věnuje
více než deset let. Stojí za realizací prvního
čes kého vodíkového autobusu TriHyBus a vo-
díkovou plnicí stanicí v Neratovicích, pilotně
provozuje například systém akumulace ener-
gie s využitím vodíkových technologií nebo
řeší vodíkový prodlužovač dojezdu pro be z -
emisní komunální techniku.

„Je skvělé, že náš nápad získal tak reálné
obrysy a že se nám pro realizaci projektu po-
dařilo získat tak významné a technicky zdatné
partnery," chválí si průběh vývoje a realizace
vodíkové tatrovky Aleš Doucek, vedoucí od-
dělení vodíkových technologií.

„Dlouholeté zkušenosti Skupiny ÚJV s vo-
díkem využíváme i k posilování povědomí
čes kého průmyslu o možnostech vodíkových
technologií a podporujeme aktivně vstup no-
vých hráčů a jejich produktů na tento trh,“ do-
plňuje k představení vozu Martin Vacovský,
obchodní ředitel ÚJV Řež.

Společnost Tatra Trucks, kterou vlastní Cze-
choslovak Group a Promet Group, v poslední
době pracuje na několika vývojových projek-
tech týkajících se moderních pohonných sy-
stémů pro nákladní vozy. Jedním z projektů,
na kterých se podílí, je vývoj vozu Tatra Force
e-Drive s vodíkovými palivovými články
(FCEV – Fuel Cell Electric Vehicle), jehož pro-
totyp se poprvé veřejnosti představil v rámci
konference H2 Fórum 2023 – největší události
tohoto druhu zaměřené na vodíkové techno-
logie a rozvoj vodíku v České republice, kterou
pořádá Moravskoslezský kraj jako jeden ze za-
kladatelů Moravskoslezského Vodíkového Kla-
stru.

„Tatra je napříč svou historií nositelem po-
kroku a inovací. A nejinak je tomu nyní. Kom-

binací tradičního prověřeného tatrováckého
podvozku a vodíkového pohonu vzniká na
nové platformě Force unikátní bezemisní ře-
šení skýtající široké možnosti konfigurací a vy-
užití. Tento prototyp je první vlaštovkou blízké
budoucnosti. Tatra tak s partnery zákazníkům
bude moci nabídnout perfektní nástroj k napl-
nění jejich vlastních ESG cílů a přispěje ke
zrodu a rozvoji vodíkové ekonomiky nejen na-
šeho regionu,“ řekl k premiéře vodíkového
vozu Tatra Radim Matera z vedení Promet
Group, který je zodpovědný za inovační pro-
jekty.

Andrej Čírtek, tiskový mluvčí Czechoslovak
Group, dodal: „Pokud chce mít Tatra pro-
dukty, které mají najít uplatnění na náročných
trzích, musí jít cestou vlastního technického
vývoje, aplikací pokročilých technologií a ino-
vací, a také spolupráce s partnery představu-
jícími špičku ve svých oborech, včetně akade-
mické sféry. Projekt tatrovky s vodíkovým po-
honem, na kterém spolupracujeme s ÚJV Řež,
firmou Devinn a pražskou Vysokou školu che-
micko-technologickou za podpory TA ČR, je
dobrým příkladem toho, že Tatra tak činí. Kon-
struktéři v Tatře pracují i na dalších technolo-
gických projektech moderní mobility, před
krátkým časem například představili vůz se
systémem automatizovaného řízení na stejné
platformě, jakou má novinka s vodíkovým po-
honem.“

Moderní technologie na novém podvozku
Tatra Force
Základem prototypu je nejnovější třetí gene-
race modelové řady Tatra Force, která měla
světovou premiéru v květnu na veletrhu
PYROS 2023 v Brně. „U vozidla Tatra Force 
e-Drive jsme použili osmikolový podvozek ta-
trovácké koncepce s centrální nosnou rourou
a výkyvnými nezávisle zavěšenými poloná-
pravami v konfiguraci 1+3 a pohonem tří ná-
prav. Prototyp je konstruován jako nákladní
vůz pro použití v těžařském průmyslu s celko-
vou hmotností 45 t. Chceme si na něm otes-
tovat různé technologie v těch nejnáročněj-
ších provozních podmínkách,“ vysvětlil Rado-

mír Smolka, ředitel výzkumu a vývoje společ-
nosti Tatra Trucks.

Pohon prototypu je elektrický, je však kon-
cipován tak, aby mohl být nezávislý na exter-
ních zdrojích elektrické energie. Vůz si tedy
zdroj energie veze s sebou. Z tohoto důvodu
jsou na něm kromě trakčního elektromotoru,
trakčních baterií a dvou palivových článků in-
stalovány také tlakové nádrže na vodík v plyn-
ném stavu. Palivové články tak vyrábějí po-
třebnou elektrickou energii chemickou reakcí
z vodíku přímo na palubě vozu. Výhodou této
koncepce je velmi krátká doba plnění vodíko-
vých nádrží v řádech minut, oproti bateriovým
elektromobilům tedy odpadají časové pro-
stoje potřebné pro nabíjení z externích zdrojů.
V případě vybudování infrastruktury s vodíko-
vými plnícími stanicemi bude flexibilita vozu
srovnatelná dokonce s automobily s běžnými
spalovacími motory.

V prototypu je konkrétně použit trakční syn-
chronní elektromotor s permanentními mag-
nety s trvalým výkonem 480 kW a s maximál-
ním výkonem 580 kW, jenž disponuje točivým
momentem 2300 Nm. Dva palivové články
mají každý maximální výkon 100 kW, přičemž
trakční baterie s celkovou kapacitou 171 kWh
využívají technologii Li NMC (lithium-nikl-
mangan-kobalt oxid) a disponují možností na-
bíjení z externího zdroje (plug-in). Vůz je také
vybaven pětistupňovou hlavní převodovkou
Tatra s elektronickým systémem řazení. �

Vodíková Tatra měla premiéru v Ostravě
V rámci konference H2 Fórum 2023 měl premiéru vůz na podvozku Tatra Force třetí generace
s pohonným systémem využívajícím vyvíjené vodíkové palivové články. 
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Výzkumný a zkušební ústav Plzeň ze Sku-
piny ÚJV a společnost DEVINN proto
přicházejí s prototypem mobilní plnicí

stanice, která kombinuje nízké vstupní náklady
s variabilním rozvozem a optimálními para-
metry plnění vodíku. Zařízení, které lze snadno
převážet za osobním autem, poslouží kromě pl-
nění vozidel i k plnění mobilních elektrocentrál
s vodíkovými palivovými články, ty pak mohou
fungovat jako mobilní nabíječky pro elektro-
mobily nebo jako nezávislé zdroje elektrické
energie.

Mobilní plnicí vodíková stanice slouží ke
snadnému transportu stlačeného vodíku a ná-
slednému plnění vodíkových vozidel nebo ji-
ných zařízení k tomu přizpůsobených. Umož-
ňuje plnit osobní automobily s provozním tla-
kem vodíku 700 bar, autobusy (nákladní auto-
mobily) s provozním tlakem vodíku 350 bar
a manipulační techniku s tlakem 350 bar (se
speciální koncovkou).

Prototyp mobilní stanice se skládá

Ze zásobníku na stlačený vodík sestávajícího ze
soustavy tří svazků s tlakovými lahvemi s di-
menzovaným systémem kaskádových rozvodů
a unikátním řídicím systémem pro maximální
využití vodíku ze zásobníku a z přívěsného vo-
zíku, z výdejního stojanu.

Vysokotlaký mobilní zásobník je realizován
ze svazku 9 tlakových lahví o tlaku až 500 bar
a umožňuje uskladnit téměř 100 kg vodíku.
Svazek je umístěn v rámu, který zajišťuje bez-
pečnost lahví a jejich správnou funkci. Celý sy-
stém je konstruován tak, aby splňoval poža-
davky transportu za osobním automobilem.
Stanice neobsahuje žádný kompresor na stla-
čování vodíku, je využíváno pouze přepouštění
na základě rozdílných tlakových úrovní v plnicí
stanici a v plněném zařízení. Plnicí stanice má
zásobu vodíku minimálně 90 kg a z toho 60 kg
plně dostupných. Po vypotřebování 60 kg vo-
díku je možné natankovat relativně prázdné ná-
drže na nižší tlaky, a to do okamžiku vyrovnání
tlaku mezi plnicí stanicí a plněným zařízením.

Tři tlakové úrovně maximalizují potenciál
plnicí stanice 
Aby byl využit maximální potenciál plnicí sta-
nice, je rozdělena do tří tlakových úrovní. Bylo
rozhodnuto o třech stejně objemných sekcích,
kde každou sekci reprezentuje jeden svazek se
třemi tlakovými lahvemi. Jeden svazek se
kromě tlakových lahví a rámu skládá také z vy-
sokotlakého rozvodu, manuálního ventilu, vy-
sokotlakého manometru a rychlospojky.
Svazky jednotlivých tlakových úrovní jsou pro-
pojeny pomocí funkčních armatur (elektro-
magnetické ventily, filtry, redukční ventily, po-

jišťovací ventily, vysokotlaké vedení atd.).
Výběr této konfigurace je vhodný jak z hlediska
konstrukčního (možnost replikovat stejný kon-
strukční prvek), tak z hlediska strategie pře-
pouštění. Konfigurace, které jsou rozděleny do
více než tří tlakových úrovní sice přináší jistou
výhodu v možnostech přepouštění, ale záro-
veň také přináší značné komplikace při výrobě
svazků.

Plnicí stanice vodík z tlakových lahví vydává
a zároveň musí vodík do tlakových lahví přijí-
mat. Příjem vodíku je ovládán manuálně
v plném rozsahu a není potřeba mít k dispozici
elektrickou energii. Naopak výdej vodíku je
řízen poloautomaticky a mít elektrickou energii
k dispozici je nutné.

Jeden kilogram vodíku umožňuje získat cca
33 kWh použitelné energie. Pokud uvažujeme
o účinnosti systému přeměny na elektrickou
energii přibližně 50 %, lze z jedné mobilní plnicí
vodíkové stanice získat až 524 kWh elektrické
energie.

Bezpečnost transportu i stabilizace při
provozu
Pro transport lahví byl ve spolupráci se společ-
ností Agados zkonstruován přívěsný vozík,
jehož rám je uzpůsobený pro převoz a uchy-
cení svazků. Důležitým požadavkem bylo
správné vyvážení sil působících na tažné zaří-
zení vzhledem k těžišti převážené mobilní plnicí
vodíkové stanice. Vozík je vybaven čtyřmi opěr-
nými nohami, kterými lze mobilní plnicí stanici
stabilizovat, případně vodorovně ustavit před
začátkem plnění.

Aby bylo možné mobilní plnicí vodíkovou
stanici provozovat a nabízet, museli autoři pro-
totypu získat i odpovídající certifikace - certifi-
kaci svazku pro uložení a transport vodíku, cer-
tifikaci vodíkových rozvodů mimo vlastní sva-
zek, a nakonec i certifikaci CE pro prodej na ev-
ropském trhu. 

Výpočetní podpora pro stanovení
optimálních parametrů plnění
Plnicí proces vodíku do (nejen) automobilové
nádrže má určitá specifika. S ohledem na nízké
protonové číslo je vodík velice lehkým plynem
a pro načerpání jeho většího váhového množ-
ství je nutné ho do nádrže dodávat pod velmi
vysokým tlakem (řádově až desítky MPa).

Prototyp mobilní vodíkové stanice musí de-
klarovat podmínky bezpečného plnění vodí-
kových vozidel dle norem řady SAE J2601.
Optimalizaci plnění vozidel z prototypu mo-
bilní plnicí stanice zajišťuje vytvořený mate-
maticko-fyzikální model, který plnicí stanici
definuje jako množinu samostatných svazků
tlakových lahví, mezi nimiž se může v prů-

běhu čerpání libovolně přepínat a nádrž je dle
specifikace automobilu modelována jako
jedna či větší množství souběžně plněných
tlakových lahví. �

Pavel Polach , Marek Bělohoubek  a Jan Lazar
– Výzkumný a zkušební ústav Plzeň, 

Josef Lexa – DEVINN
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Nízkoemisní dopravu podpoří prototyp 
mobilní plnicí vodíkové stanice

Jedním z klíčových předpokladů pro širší využití vodíku v dopravě je dostatečná síť plnicích
vodíkových stanic. Výstavba stacionárních plnicích stanic je však časově i finančně náročná
a v současné době se vyplatí jen v určitých lokalitách. Jako perspektivní řešení se nabízí doplnit
pevnou infrastrukturu o mobilní plnicí vodíkové stanice. 

Přívěs s mobilní plnicí vodíkovou stanicí

Svazek tlakových lahví

Tlakové lahve Hexagon
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Rok 2023 se zároveň nesl ve zna-
mení postupného uzavírání legis-
lativy z balíčku Fit for 55, která

nově vyžaduje po členských státech roz-
víjet kapacity výroby a spotřeby obnovi-
telného vodíku v sektorech průmyslu
a dopravy.

Legislativa EU upřesnila roli vodíku
při dekarbonizaci, v energetice či
dopravě 
Z balíčku Fit for 55 je důležité zmínit na-
příklad červencovou finalizaci nařízení
o zavádění infrastruktury pro alternativní
paliva (AFIR). Ta podněcuje státy kaž-
dých 200 kilometrů na hlavní síti TEN-T
(tedy dálnicích jako je D1 nebo D5) po-
stavit plnicí stanice o kapacitách vhod-
ných pro rozvoj vodíkové nákladní do-
pravy do konce roku 2030. Nařízení záro-
veň požaduje, aby minimálně 1 plnicí
stanice stála v každém krajském městě
České republiky. 

Dalším klíčovým unijním právním tex-
tem, který byl přijat v říjnu 2023, je aktuali-
zovaná směrnice na podporu využívání
obnovitelných zdrojů energie (RED3). Ta

zavádí povinné cíle v oblasti spotřeby ob-
novitelného vodíku v dopravě a v prů-
myslu. To si vyžádá do roku 2030 spotřebu
minimálně 20 tisíc tun vodíku na území
České republiky, tedy přibližně 1/5 součas-
ných výrobních kapacit šedého vodíku.

V říjnu také došli legislativci ke shodě
na nařízení ReFuelEU Aviation, které vy-
žaduje po leteckých dopravcích využívat
od roku 2030 asi 1,2 % syntetických le-
teckých paliv. Syntetická paliva se vyrábí
z obnovitelného vodíku, a tak přímo při-
spívají rozmachu jeho výrobních kapacit.

Na úplný závěr roku, konkrétně na
konci listopadu a v prosinci, došly člen-
ské státy Evropské unie, Evropský parla-
ment a Evropská komise ke shodě nad fi-
nálním zněním dekarbonizačního balíčku
pro trh s plyny. Ten mimo jiné stanovuje
definici nízkouhlíkového vodíku a zplno-
mocňuje Komisi vytvořit metodologii
podobnou té, kterou známe u obnovitel-
ného vodíku. Vzniknout má do poloviny
roku 2025. Balíček řeší i otázky vlastnictví
distribučních a přepravních soustav (un-
bundling), jako také povinné možné mi-
nimum 2 % vodíku v přepravních sousta-
vách zemního plynu na přeshraničních

propojovacích bodech nebo vytvoření
nezávislé evropské platformy provozo-
vatelů vodíkových sítí, která bude sdru-
žovat přepravce vodíku.

Transpozice zmiňovaných evropských
právních předpisů by měla proběhnout
v průběhu dvou až tří let. 

Evropská unie na konci listopadu 2023
taktéž spustila svou vůbec první aukci na
provozní podporu obnovitelného vodíku
z Inovačního fondu, od které si slibuje zí-
skat reálný přehled o cenách obnovitel-
ného vodíku na území Evropy.

Nejen palivo. Vodík v české
legislativě nově ukotven i jako
energetický plyn 
V České republice se rozvoj vodíkových
projektů pomalu, ale jistě rozbíhá. V prů-
běhu roku 2023 došlo k vyjasnění pod-
mínek, za kterých je možné financovat
projekty výroby vodíku v návaznosti na
pravidla státní podpory, a to konkrétně
z Modernizačního fondu a Fondu spra-
vedlivé transformace. 

Ministerstvo průmyslu a obchodu
(MPO) zahájilo začátkem roku 2023

Vodík v ČR v roce 2023: Klíčová evropská i národní
legislativa, nové plničky, elektrolyzér či testy autobusu
Jan Sochor, senior analytik rozvoje vodíkového hospodářství 

V roce 2023 došlo k výraznému posunu v oblasti vodíku na evropské úrovni. Evropská komise v únoru
vydala legislativu osvětlující metodologii výroby obnovitelného vodíku na území Evropské unie.
Projekty zaměřující se na výrobu obnovitelného vodíku elektrolýzou vody tak konečně dostaly do ruky
nápovědu, jak docílit toho, aby byl vodík opravdu zelený. 
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práce na aktualizaci Vodíkové strategie
České republiky, která doznala výra-
zných změn. Mezi nimi je například
jasný záměr podpory obnovitelného,
potažmo nízkouhlíkového vodíku a před-
pokládané sektory, kde vidí Česká re-
publika pro vodík největší potenciál, a to
z hlediska snižování emisí skleníkových
plynů a zvyšování konkurenceschop-
nosti. Strategie nově také pojmenovává
akce, které je nutné podniknout v prů-
běhu příštích let. Mezi ně patří například
rozjezd podpory výroby obnovitelného
vodíku z Modernizačního fondu, kom-
plexní ukotvení vodíku jako energetic-
kého plynu v české legislativě v návaz-
nosti na transpozici unijní legislativy
a podporu spotřeby vodíku v sektorech
průmyslu a dopravy například výstav-
bou plnicích stanic. Finální schválení
strategie se očekává na začátku roku
2024. 

V roce 2024 počítá MPO rovněž s vy-
dáním aktualizované verze Národního
akčního plánu čisté mobility (NAP CM),
který poodkryje, jak vidí sektor dopravy
a jeho dekarbonizaci Česká republika
v průběhu příštích let. 

V národní legislativě se podařilo v létě
2023 ukotvit vodík coby energetický
plyn, podobně jako je v ní již ukotven
zemní plyn. Vodík tak dnes zná jak ener-
getický zákon, tak zákon o pohonných
hmotách. Znamená to, že vodík je dle
čes kého právního řádu již oficiálně nejen
palivem, ale zároveň i energetickým ply-
nem. Přesto je nutné zmínit, že kom-
plexní přístup k vodíku přinese až trans-
pozice dekarbonizačního balíčku pro trh
s plyny a směrnice na podporu využívání
obnovitelných zdrojů energie. 

Českou republiku ještě čeká reforma
uspořádání trhu EU s elektřinou, jejíž vý-
sledná podoba bude muset být transpo-
nována v podobný čas jako reformy spo-
jené s vodíkem. Rok 2024, 2025 a 2026
tak budou z legislativního hlediska mi-
mořádnými roky a Česká republika by se
na transpozici měla adekvátně připravit.

V Česku vznikly nové plnicí stanice
i první větší elektrolyzér 
V roce 2023 Orlen Unipetrol otevřel první
dvě veřejné plnicí stanice na vodík v Li-
tvínově a na pražském Barrandově. Sou-

časně společnost ČEPRO spustila další
neveřejnou stanici v Mstěticích u Prahy.
Počet neveřejných plnicích stanic tak
vzrostl na celkem 5. V říjnu 2023 pak spo-
lečnost Solar Global spustila v Napajed-
lech první větší elektrolyzér o kapacitě
přibližně 230 kW. 

Vedle infrastrukturních projektů tes-
tuje Dopravní podnik hlavního města
Prahy od léta vodíkový autobus od
společnosti Škoda Electric. Dopravní
podnik Ostrava opětovně vyhlásil tendr
na novou plnicí stanici na Hranečníku,
a Dopravní podnik Ústí nad Labem se
společností Spolchemie pokročil u pro-
jektu na dočišťování a dodávání vo-
díku do plánované stanice v Ústí nad
Labem.

Řada českých vodíkových projektů
míří do finále 
Podle dotazníkového šetření HYTEP je
nadpoloviční většina z 11 chystaných
projektů vodíkových elektrolyzérů již za
fází finálního investičního rozhodnutí.
Většina z nich se zaměřuje na odbyt vo-
díku v oblasti mobility a mají výkon
o stovkách kW. Například projekt elek-
trolyzéru společnosti ČEZ v Mníšku
pod Brdy nabídne i plnicí stanici pro
flotilu přibližně 10 vodíkových auto-
busů obsluhujících část Středočeského
kraje.

Rok 2024 přinese finalizace Vodíkové
strategie ČR, vypsání nových výzev na
podporu výroby obnovitelného vodíku
z Modernizačního fondu v rámci pro-
gramu GreenGas, či další dotační výzvy
na pořízení plnicích stanic v gesci Minis-
terstva dopravy. Započnou také práce
na transpozici unijních směrnic a má
být dokončena finalizace Národního kli-
maticko-energetického plánu, který po-
tvrdí roli vodíku v procesu dekarboni-
zace ČR. �

Zdroj: Česká vodíková 
technologická platforma HYTEP
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Společnost ManpowerGroup zveřej-
nila výsledky svého každoročního
průzkumu s názvem Nedostatek ta-

lentů, který se zaměřuje na to, jak je pro
zaměstnavatele náročné obsadit svá
volná pracovní místa, na které konkrétní
překážky narážejí a jaké strategie použí-
vají k jejich překonávání. 

Z výsledků šetření vyplynulo, že 66 %
českých firem se potýká s problémy při
obsazování svých volných pracovních
pozic. Nejvíce se s nedostatkem talentů
potýkají extra velké společnosti (5000+
zaměstnanců) – 67 % jich hlásí, že nemo-
hou dlouhodobě najít dostatek vhodných
uchazečů. Nejméně se s nedostatkem ta-
lentů potýkají mikro firmy (méně než 10
zaměstnanců), u nichž 54 % zaměstnava-
telů nehlásí žádné problémy. 

„Populace stárne a do důchodu od-
chází více lidí, než vychází ze škol. Ekono-
micky aktivní populace a počet zaměst-
nanců v ČR se zmenšuje, ale poptávka po
zaměstnancích roste. Přitom je stále ná-
ročnější vyhledávat zaměstnance v zahra-
ničí, především na řemeslné pozice. Tech-
nologická revoluce navíc proměňuje po-
dobu celé ekonomiky, mění způsoby
práce a poptávku po dovednostech za-
městnanců. Rychle roste poptávka po
technických a digitálních dovednostech,
ale zároveň i po měkkých dovednostech,
a to ve vzájemné kombinaci. Rozchází se
také představy zaměstnanců a zaměstna-
vatelů a komplikovaněji k sobě hledají
cestu. Ne vždy je ale nedostatek uchazečů
objektivním faktem a za nezájem zaměst-
nanců si mohou i firmy samy svým pří-
stupem k náboru a k organizaci svých
týmů,“ řekla Jaroslava Rezlerová, gene-
rální ředitelka ManpowerGroup Česká re-
publika. 

Globální pohled

Nedostatek talentů dosahuje za poslední
3 roky svého maxima, tři ze čtyř zaměst-
navatelů, respektive 75 %, nemohou najít
vhodné kandidáty na volné pozice. Příči-
nou tohoto výrazného nedostatku pra-
covníků s vhodným profilem je technolo-
gická revoluce a měnící se struktura pozic
a s tím spojená nová potřeba dovedností
na všech úrovních.

Nejhorší situace je v Japonsku, kde
problémy hlásí 85 % zaměstnavatelů, nej-
lépe si vede Finsko s hodnotou 59 %.
Česká republika uzavírá pětici zemí s nej-
méně komplikovaným náborem vhod-
ných talentů.

Které zaměstnance společnosti
postrádají
Nejvíce se firmy potýkají s nedostatkem
lidí s technickými znalostmi (30 %), IT do-
vednostmi a datovými odbornostmi
(24 %), dále pak talentů s výrobními
a produkčními dovednostmi (20 %), pra-

covníků v dopravě a logistice, a také
v prodeji a marketingu (po 17 %). 

Když se podíváme na měkké doved-
nosti pracovníků, tak největší nedosta-
tek zaměstnavatelé vidí v odpovědnosti
a spolehlivosti, následované týmovou
spoluprací. Dále zaměstnavatelé po-
strádají u kandidátů logické myšlení
a schopnost řešení problémů, kreativitu
a originalitu, odolnost a přizpůsobi-
vost.

Porovnání podle sektorů

S nedostatkem talentů se nyní nejvíce po-
týkají zaměstnavatelé v odvětví Obchod
a služby, problémy při hledání vhodných
zaměstnanců hlásí 78 % z nich. Vysoké
procento je i v odvětvích Průmysl a sta-
vebnictví (67 %) a Doprava, skladování
a automotive (65 %). Následuje sektor In-
formační technologie (64 %), Energetika
a veřejné služby (63 %), Zdravotní a sociální

Dostatek zaměstnanců s potřebným profilem 
nemůže v ČR najít 66 % zaměstnavatelů 
Populace stárne, nové technologie proměňují pracovní místa a nová realita mění požadavky zaměstnanců.
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péče, farmacie (56 %) a Komunikační
služby (55 %). Pod hodnotu 50 % se do-
stává pouze jedno odvětví, a to Finance,
pojištění a nemovitosti kdy pouze 45 %
firem hlásí problémy při obsazování pra-
covních pozic.

Jak situaci nedostatku talentů 
firmy řeší
Zaměstnavatelé se aktivně snaží řešit
výzvy, které s sebou nedostatek vhodných
zaměstnanců přináší. Využívají různé stra-
tegie, přičemž nejčastěji nabízejí flexibilní
pracovní dobu a home office zároveň
(44 %). Navyšováním mezd se nedostatku
talentů snaží předejít 33 % společností, ná-
stupní bonusy dává 31 % a flexibilní formy
úvazků nabízí 28 %.  Méně často pak firmy
volí strategii, kdy se snaží automatizovat
vybrané úkoly/procesy (15 %), stejně tak
méně často si společnosti drží vybrané ta-
lenty, i když je aktuálně nepotřebují (15 %).

Umělá inteligence na pracovišti

Mnoho firem již pracuje s umělou inteli-
gencí nebo zvažuje její širší integraci. Jaké
konkrétní kroky jim činí potíže, ale vidí je
jako potřebné, aby spolupráce s AI byla co
nejpřínosnější? Na prvním místě je defino-
vání rolí, které budou AI využívat (22 %)
a proškolení zaměstnanců, aby ji mohli
a chtěli ve své práci využívat (21 %), poté
identifikace nových dovedností, které je
třeba se pro práci s AI naučit, a hledání
kvalifikovaných zaměstnanců (po 18 %).

HR trendy a strategie

Jaké aspekty se významně promítají do
plánů strategických priorit zaměstnavatelů
v oblasti lidských zdrojů pro rok 2024:

„V důsledku pandemie se pro mnoho
zaměstnanců stala flexibilní práce realitou
a došlo ke změně paradigmatu v tom, jak
lidé slaďují svůj pracovní a osobní život.
Chtějí mít větší možnost volby, kdy, kde
a jak budou svou práci vykonávat. A cení
si věcí, jako je osobní naplnění, učení
a růst, a ne pouhého kariérního postupu.
Lidé hledají zaměstnavatele, kteří uznávají
a aktivně podporují zdravější rovnováhu
mezi pracovním a soukromým životem.

Miliony žen opustily během pandemie
zaměstnání a mnohé z nich se do něj
dosud nevrátily, protože se jim staré způ-
soby práce zdají méně slučitelné s novými
životními prioritami. 

Organizace musí změnit představu
o tom, kdy, kde a jak se práce vykonává,
nabídnout rovné odměňování a podporo-
vat rekvalifikaci, což nejen ženy přivede
zpět, ale pomůže zmírnit celosvětový ne-
dostatek talentů. Flexibilita ale musí fun-
govat jak pro zaměstnance, tak pro jejich
zaměstnavatele. Hybridní práce zahrnuje
různorodé modely a přístupy, často velmi
specifické v určitých odvětvích nebo pro
určité profese. Není možné definovat jed-
notné doporučení pro flexibilní práci
platné pro všechny typy firem, týmů a pra-
covních pozic. Nejdůležitější je vůle hledat
cesty v každém individuálním případě,“
zdůrazňuje Jaroslava Rezlerová. �
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TOP foto českého průmyslu za rok 2023
S novým rokem přináší naše redakce pozitivní shrnutí českého průmyslu v obrazech. Tedy formou
nejpůsobivějších uměleckých fotografií z industriálních podniků napříč Českem, které vybrala
expertní fotografická porota v rámci IV. soutěžního ročníku celorepublikové iniciativy Czech Industry
Challenge. Aktuálně organizátoři již zahájili ročník pátý, do kterého mohou firmy všech velikostí
(včetně startupů) přihlašovat své snímky, stejně jako pokořit účast v dalších pěti kreativních
stimulech typu Digitální nábor, TOP Firemní web, Osobnost českého průmyslu a další.

SAINT-GOBAIN
ADFORS CZ

Foto: 
Josef Horázný

ad – tech
Foto: Kateřina Selingrová

Czech Pedal Car
Foto: Zdeněk Dvořák
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Huisman Czech Republic
Foto: Ondřej Malek  

Foxconn Česká republika, foto: Vojta Hurych     Česká zbrojovka, foto: Petr Huser

Skupina ORLEN Unipetrol
Foto: Michal Černich

Thermo Fisher Scientific
Foto: Roetz Hagen

Skupina Sev.en, foto: Jan Frýba
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Vysoká škola kreativní komunikace (VŠKK)
Foto: Jan Frýba

Vysoké učení technické v Brně (VUT)
Foto: Jakub Rozboud                                        
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Každý dům, který je zbudován na půdě
vlhké, hlinité nebo bahnité, nebo kde
spodní voda snadno základů dostihuje,

bývá nejen vlhký, nýbrž stává se nebezpeč-
ným i výpary, které pronikají půdou a zdraví
mohou ohrožovati. Zjev ten bývá zvláště ná-
padný ve městech, kde některé byty rozlo-
ženy jsou v místech, kde bývaly močály,
kdežto výše položená a na písku zbudovaná
obydlí jsou zdravá. 

Vlhký vzduch, prosycený výpary z půdy
a vlhkých základů vždy přináší nemoci a ná-
kazu. Z této příčiny jsou i stojaté, vypařující
se vody, zpola vyschlé příkopy a zapáchající
stoky v úzkých ulicích nejvýše škodlivy zdraví
obyvatel. Proto stavitelé při stavbě domů
v novějších částech města varují se sklepních
bytů, ač jinde zase bohužel souterrainy slouží
v městech přelidněných za obydlí chudině,
jinde za místnosti obchodní. Bída a průmysl
dosud se nespřátelily s hygienou. Velká lid-
natá města, kde jsou úzké ulice, špatná kana-
lizace, těsné, přeplněné domy, sklepní byty,
nečisté ulice, možno nazvati vším právem
otevřenými hroby. 

Žije-li mnoho osob těsně pospolu, nej-
snáze ukrátí si život. Na venkově umírá člo-
věk třicátý nebo čtyřicátý, ve městě již každý
dvacátý. Dýchání a výměšky tisíců kazí
městský vzduch a prosycují jej kysličníkem
uhličitým i nejrozmanitějšími výpary těla
a rozkladnými hmotami, komíny, chrlí svůj

kysličník uhelnatý a kopt, stavby a vozy roz-
ptylují nejjemnější prach do vzduchu – vše
to musí pak obyvatelé vdechovati ve dne
v noci. Tento vzduch, který v úzkých ulicích
nevysychá a s čerstvým vzduchem vyšších
vrstev se nepromísí a nezřeďuje, vniká jako
tzv. „čerstvý vzduch“ otevřenými okny do
příbytků, které se mají takto provětrati.
Půda je prosycena hnilobnými látkami
a produkty hniloby, které kazí a otravují
i vodu pitnou.

V úzkých ulicích, vlhkých obydlích, v nichž
provozují se mnohdy ještě živnosti, které vy-
tvořují hojně zápachu, plazí se všady potu-
telný jed, který je příčinou mnohých chorob.
Podobně má se věc v budovách po kasár-
nicku obydlených. Kdo se chceš nemocí uva-
rovati, hleď obývati některý vzdušný byt
v širší ulici, nejlépe v předměstí, kde je
vzduch čistší, nežli v městě. (Této zásady drží
se Židé, jimž to ovšem výhodnější existenční
poměry dovolují, ale činí tak z jakéhosi pudu
za zdravím). Zdravá předměstí, zvl. vilové
čtvrtí na pahorcích neb výše položené obý-
vejme, ale tak, aby dům některý nebyl zase
přelidněn. Kdo má dosti prostředků, aby
mohl platiti dražší byt, chraniž se bytů při řece
a míst, která při větší vodě bývají zaplavo-
vána nebo kde spodní voda vystupuje až
k souterrainu. Také nejsou příhodny uzavřené
dvory, kam světlo a vzduch vniká jen od se-
veru.

Bydleme co možno nejvýše; 
čím výše se nalézáme, tím čistší máme
vzduch, tím více světla
To platí hlavně o velkých městech. Byty v pří-
zemí nebo v souterrainu, které nejsou právě
obráceny k jihu a nejsou zbudovány na široké
prostoře a vysoko nad spodní vodou, bývají
největší část roku vlhky.

Má-li býti obydlí zdravé, musí míti dosti
světla, zvláště slunečního světla. Světlo ničí
bakterie, osvěžuje a rozveseluje ducha i tělo
vzpružuje. Nejedna z očních chorob, které ve
velikých a temných bytech tak rády vznikají,
je neznáma v bytech světlých. Neobývejme
prostorů, kde proti oknům stojí stěny ozářené
intensivním světlem slunečním, které pak vr-
hají oslňující paprsky. Takovýmto zařízením
mnoho lidí utrpělo na zraku; proto není ve
městech, kde platí zdravotnictví, dovoleno
natírati stěny obrácené proti bytům barvou
bílou nebo jinými oslňujícími barvami.

Právě dostavěné domy není radno hned
obývati; dříve musí přes léto vyschnouti. Proti
tomuto pravidlu jedná nyní mnoho lidí –
ovšem ke své veliké škodě, která se třeba ne-
objeví hned, za to však později tím urputněji.
Nesvědomitý majitel domu ovšem pronajímá
byty co nejdříve, jakmile mu to stavební řád,
v té příčině nedosti přísný, dovoluje. Někdy
lze viděti souterrain obydlený, ana se ještě
vyšší poschodí staví. Ve velkých městech

Z historie

Obydlí. Byt. O průvanu. Topení a svícení. 
Škodlivé čalouny a záclony. Čalouny v pokoji
Ve mnohých článcích bylo již na to upozorněno, že prostory, v nichž zdržuje se člověk větší část dne
i v noci, mají býti zdravé. Podmínce této vyhovíme, postaráme-li se o přístup vzduchu a světla, aby byt
byl suchý, a odstraníme-li všecky látky, které mohly by se státi zdraví lidskému nebezpečnými. 
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stalo se vysušování bytů smutnou živností. Ó
té bídy, kde lidé za levnější peníz najímají byty
v nově dostavěném domě, aby jej opět opus-
tili, když byl vysušen! Byty takové ovšem se
vysuší, ale výhodná lacinějšího bydlení záhy
stává se ničím proti škodám, které z toho vze-
šly, zvláště u lidí náchylných např. ke krticím,
očním neduhům atd., a které stávají se zdro-
jem utrpení pro celý život. Výpary vlhkých
stěn, které se polepují papírem, když je stěna
ještě mokrá, mají na obyvatele vliv nejzáhub-
nější. Jen když se dostojí požadavkům a zá-
sadám moderní rychlé stavby! Klencke viděl,
kterak bydlely rodiny z lepších tříd v bytech,
z jejichž stěn vyrůstaly zelené stvoly travin, je-
jichž semena ležela na vlhké maltě, kamž asi
přišla se slámou. Kdo je nucen spáti v obydlí,
v němž za dne bydlí, pracuje, kouří atd., měl
by vždy na večer byt svůj náležitě provětrati.
Pokoje a komory musí býti náležitě vysoké,
protože se špatné výpary mísí s teplejším
vzduchem pode stropem a opět vdechovány
bývají, sahá-li některý obyvatel dotyčného
pokoje hlavou svojí vysoko ke stropu. Kamna
a přístroje k topení vůbec měly by tak zařizo-
vány býti, aby dým nevnikal do obydlí; proti
této zásadě také dosud chybuje mnoho archi-
tektů a fabrikantů, kteří by při lepším názoru
a zásadách fysiky požadavkům zdravotnictví
lehce vyhověti mohli. V severnějším podnebí
není nikdy radno bydleti v pokojích a komo-
rách o sádrové nebo kamenné půdě; dřevěná
podlaha nedopouští tak snadno, aby se oby-
vatel nachladil. Ve prostorech, které byly čer-
stvě bíleny, nesmíme ani bydleti, ani spáti,
pokud jdou z čerstvého nátěru výpary. To
platí také o natírání barvami olejovými, které
zapáchají. V obojím případě vzešla již one-
mocnění.

Ačkoli je čerstvý vzduch v bytech velmi
prospěšný, by nezbytný, je prý průvan
naproti tomu nejvýše škodlivý 
Mnozí lidé v průvanu žijí neustále, pobývajíce
nepřetržitě mezi otevřenými okny a dveřmi,
což by nasvědčovalo spíše názorům Tho-
mayera, který popírá, že by měl průvan na
osoby zdravé za všech poměrů tak škodlivý
vliv. Učenci čeští i cizí smějí se průvanu,
pokud jde o člověka zdravého. Prof. Cho-
dounský např. zvrátil celé učení o nastuzení
co příčině tolikerých chorob, co holou po-
hádku. My jsme toho mínění, že musí běžeti
o tělo velmi choulostivé, chorobami, nezříze-
ností a jinými vlivy sešlé, když je rychlejší
pohyb vzduchu (- a průvan není nic jiného -)
do choroby přivede. Spisovatel sám nikdy
k vůli průvanu neonemocněl, ač po léta
zhusta býval mu vydán, přes to však nevy-
vrací účinek tohoto faktora naprosto. Člověk
za obyčejných poměrů může průvanu vzdo-
rovati, přece však bych neradil, aby zapocený
a rozehřátý člověk náhle byl průvanu vydán;
příliš rychle ztratí, nepohybuje-li se, mnoho
tepla a onemocní. Mnozí lékaři tvrdí, že tako-
véto pobývání v obydlích s průvanem má
v zápětí rozmanité vleklé choroby, mnohdy
dosti vážné.

Většina domů je tak stavěna, že panuje
v nich neustálý průvan, zvláště jsou-li obrá-
ceny proti větru, který je nejčastější. Bývá zvy-
kem umisťovati dveře domu proti dveřím do
dvora vedoucím. Mnohdy nebývají schody
v každém poschodí uzavřeny, jinde dobře

dveře nepřilehají, jinde posléze ústí schody
na půdu bez dveří, a půda je rejdištěm ne-
ustálého větru. V četných domech prohání se
vítr i za dnů tichých stále od vrat domovních
až ke střeše – jako v komíně. Tu ovšem nelze
se diviti, onemocní-li občas někdo, když roze-
hřát, nehybně větru se vystavil na pospas.
Obyvatelé, kteří vycházejí z teplých pokojů na
chladné chodby a schody s průvanem, často
si stěžují na nachlazení, hostec, bolesti hlavy
a jiné trapné neduhy, jichž pravá příčina vězí
někdy však – v alkoholismu.

Známe mnohý dům, který nevyhovuje po-
žadavkům zdravotnictví z té či oné stránky.
O to měly by se povolané instituce v prvé
řadě starati. Pak teprve jde o krásu a úhled-
nost. Spíše sluší míti na zřeteli severní naše
podnebí, méně italský nebo řecký styl. Lékař
má nezřídka příležitost pozorovati škodlivý
vliv obydlí na zdraví obyvatel, ba může
mnohdy rozhodně prohlásiti, že příčinou toho
či onoho neduhu jest obydlí nevyhovující
podmínkám hygieny. Nastuzení platí dosud
za příčinu chorob všelikých, ač novějším ba-
dáním bylo dovozeno, že podstata některých
neduhů, které dříve považovány byly za ná-
sledek nastuzení, je jiná. Moderní architektům
vede se jako krejčím a ševcům – pracují pro
luxus a pěkný vzhled, pozapomínajíce na
zdraví a ostatní podmínky. 

Také topení a osvětlování bytů vyžaduje
si nejeden ohled zdravotnický 
Se stanoviska technického pojednává o tom
Purkyně, zdravotnické stránky však si méně
povšiml. Není nikterak lhostejno, jak silně
a jakým způsobem topíme. V zimě topí se
jenom za tím účelem, aby se předešel škod-
livý účinek chladného a sychravého vzduchu
zimního na zdraví lidské; k tomu cíli má hy -
giena právo i povinnost udávati tím směrem
žádoucí pravidla.

Stejně škodlivo, jako ústředí chladné, jest
i ústředí příliš horké, které škodlivými výpary
z kamen jakož i svojí suchostí valně ohrožuje
zdraví. Všichni relativně zdraví lidé mají
ovšem vnitřní, téměř na stejné výši se udržu-
jící teplo a mají hned pocit zimy, ba i mrazení,
jakmile jim okolní chladný vzduch odejme
z tohoto živočišného tepla tolik, aby to orga-
nismus postřehl. Jakmile takto temperatura
těla klesne, je nám nevolno, zima, chvějeme
se, ruce a nohy nás zebou. Proto je stupeň
umělého topení, jak jej žádá ten nebo onen
jednotlivec, také velmi rozmanitý, protože
všichni lidé neztrácejí také do chladného okolí
vždy stejné množství vlastního tepla.

Zákon, dle něhož se to děje, udává a mění
si ústrojí naše samo. Krev člověka má pro-
střední teplotu 37 °C, nebo 30 °R. (přibližně
vzato); organismus nesnáší ani nižšího ani
vyššího stupně teploty vlastní, má-li zůstati
normální. Ústrojí samo je schopno teplotu na
určité výši udržovati čili regulovati teplo. To
se děje prostřednictvím kůže výpary jejími
(transspirací) tedy pocením. Ve vzduchu po-
koje, jehož teplota rovnala by se teplotě lid-
ského těla, člověk by nevydržel a bylo by mu
to velice nevolno. Zničilo by v takovémto
ústředí člověka vlastní jeho živočišné teplo,
které se dýcháním a oběhem krve nepřetržitě
dosazuje, protože ve vzduchu stejně horkém,
jakým je tělo lidské, člověk by nemohl žád-
ného tepla vydávati, tím méně pak zbaviti se

přebytku své teploty. Výpary kůže a plic och-
lazují tělo na základě fysikálního zákona, že
při každé změně skupenství, tedy i při vypa-
řování (tj. přeměně z tekutého v plynné sku-
penství), váže se teplo. Touto funkcí udržuje
se krev, která produkuje neustále teplo, na
výši 37 °C. (30 °R). Proto cítí se člověk jenom
v takové temperatuře volným, která je nižší
teploty jeho těla. Zmalátnělost a skleslost
naše za parných dnů léta je již důkazem to-
hoto účinku tepla, které je teplotě krve již
blízké, ačkoli se naše ústrojí snaží silnějším
pocením se ochladiti.

Zkušenosti nás učí, že se zdravý člověk cítí
nejvolnějším v ústředí, které má teplotu
18 ¾ °C. (15 stupňů Réaumura). Panuje tu
tento zákon: Člověk vyrábí za normálních po-
měrů v jedné minutě tolik tepla, kolik ho ve
stejné době vydává do okolního vzduchu
18 ¾ stupně C. teplého. Tento zákon platí pro
topení bytů. Kdo v teplotě 18 ¾ stupně C.
(15 stupňů R.) má pocit zimy, je buďto nemo-
cen, neb upadl nečinností, dlouhou chvíli,
ochablostí ve stav neduhu blízký, při němž vý-
roba živočišného tepla vázne. Kdo sedí nebo
je nečinný, potřebuje jenom pohyb, práci, aby
jeho teplo s temperaturou okolí vešlo v rov-
nováhu. Proto nesmí se obydlí nikdy vytápěti
více, než na 15 stupňů Réaumura. Zákon ten
platí zvláště pro obydlí, kde meškají děti,
neboť krev dítek, která produkuje rychleji a ži-
věji teplo, nemohla by se ve vyšší tempera-
tuře vzduchu sprostiti svého přebytku tepla.
Ve vyšší teplotě bývají děti duševně lenivé,
ospalé a zmalátnělé.

Starší lidé, jejichž oběh krevní a dýchání
děje se volněji a u nichž i výroba tepla je cha-
bější, ztratili by za minutu do okolního vzdu-
chu 18 ¾ stupně C. teplého více tepla, nežli
ve stejné době ústrojí jejich dovede vyrobiti;
proto jest jim v pokoji teplém 15 °R. chladno,
nepohybují-li se. To platí např. i o lidech, kteří
trpí některými chorobami, na např. městná-
ním krve v dutině břišní nebo nervosností. Ta-
kovým lidem nebývá při 15 stupních teploty
dle Réaumura volno, mrazí je, nebo stýskají
si na studené ruce a nohy. Lidé toho druhu
musí míti v pokoji větší teplo, až 18 °R. (22 ½
stupně C.), ne však nad to, chtějí-li vyváznouti
beze škody. Je-li jim přes to zima, musejí se
pečlivěji odíti, např. mohou si obaliti nohy
a kolena do vlněné pokrývky, nebo mohou se
pohybovati, vyjíti si ven na procházku a je-li
jim přece zima, jsou nemocní a patří do po-
stele. Dítky vyrábějí, i když mnoho sedí, více
tepla, nežli do okolního vzduchu o teplotě
15 °R vydávají. Je známo, že si mnohdy stý-
skají na horko, kdežto rodičům je zima.

Čím se více v pokoji topí, tím sušší, 
ale současně i řidčí je v něm vzduch 
Takové ústředí odnímá při dýchání krvi příliš
mnoho vlhka, dráždí plíce a zmnožuje nepři-
rozenou žízeň, zároveň však stěžuje i dýchání,
protože je vzduch zředěn a chová méně kys-
líku. Osobám trpícím chorobami prsou a re-
konvalescentům zajisté by se v takovém
vzduchu nedařilo. Vůbec učiní dobře každý,
kdo potřebuje v pokoji teplotu vyšší 15
stupňů Réaumura, nechá-li v pokoji vypařo-
vati vodu.

Celkem řídí se v prostředním stáří člověka,
temperatura obydlí dle zaměstnání jednotlivce.
Kdo pracuje svalstvem, má dost na teplotě 
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12 °R (15 stupňů C), kdo je zaměstnán při tep-
lotě 15 °R. u psacího stolu, cítí, že hlavě je
teplo a nohy že jsou studené; proto musí býti
více topeno v kancelářích, méně v dílnách.

Také není lhostejno, jakým palivem
topíme, zda dřívím, hnědým uhlím 
či kamenným uhlím 
V novější době, kdy dříví stalo se velmi dra-
hým, těší se zvláště uhlí kamenné veliké ob-
libě jakožto levné palivo. Teplo, které vzniká
pálením dříví, je rozmanité u různých dřev,
jak pokusy bylo zjištěno. Nejsušší dříví chová
ještě 20 % vody; tato se při topení vypařuje
a tímto vypařováním váže značné množství
tepla, a proto paliva taková méně tepla dá-
vají.

Aby čtenář nabyl jasného ponětí o tom,
kolik tepla různé palivo poskytnouti může,
připojujeme přehlednou tabulku: 
(Palivo 1 kg) Množství tepla (v kaloriích).
Dříví 2990
Rašelina 2743 – 3900
Uhlí hnědé 4180
Uhlí kamenné 5015 – 8042
Uhlí dřevěné 7440
Koks 6800
Anthracit 8000
Plyn 10113

Topení uhlím kamenným, při němž je třeba
topenišť s roštem jako při pálení koksu, šíří se
sice vždy více a více z ohledů hospodářských,
každý ho však nesnáší, protože suché, sálavé
teplo kamen je nestejné; k tomu přistupuje
ještě škodlivý účinek nezbytného prachu,
který při topení kamenným uhlím vzniká,
a plynů, které při zatápění vstupují z kamen
do pokoje. Známe osoby, které v pokoji vyto-
peném kamenným uhlím záhy stiženy bývají
bolením hlavy, tlakem na prsou, ba i kormou-
cením. Stejně škodlivý pro zdraví člověka je
zápach rašeliny, protože dým rašelinný chová
příkře působící kyselinu, která škodí očím
a plícím. Vůbec není nezdravější a škodlivější
věci nad kamna, která kouří, nebo která mají
špatný tah, protože s kouřem vniká do obydlí
řada nebezpečných plynů, produktů ne-
úplného spalování uhlí, tj. kysličníku uhliči-
tého, kysličníku uhelnatého, sírovodíku, vo-
díku, všelikých uhlovodíků, přiboudlin atd.
Zvláště topíme-li uhlím kamenným, měli by-
chom míti na zřeteli neustále suchý ten
vzduch, který možno mísou s vodou zvlhčiti
dostatečně, postavíme-li ji kdekoli v pokoji,
aby se s povrchu mohla voda neustále pravi-
delně vypařovati. Nejlépe je postaviti takovou
mísu ke kamnům;  vzduch je pak stejnoměrně
vlhký, jak je třeba v obydlích osob, které trpí
chorobami prsními nebo hrtanovými. Stejně
třeba si počínati, kde topí se horkým vzdu-
chem, jenž vede se trubkami po domě. Ta-
kové topení je naprosto zdraví škodlivo, není-
li postaráno o dostatečné množství výparů.
Tím ovšem není řečeno, že by se měly
v obydlích rozvěšovati vlhké ručníky, pleny
a prádlo vůbec. Takovýto obyčej, jehož
mnohá mladá nezkušená matka se přidržuje,
je velmi škodlivý, zvláště nevyspělému orga-
nismu dětí. Rozvěšováním vlhkého prádla po
pokoji šíří se tu nejenom vodní páry, nýbrž
i výpary látek, jimiž prádlo to bylo potřísněno,
tj. potu, moči atd.

Ústřední topení je veliká již kapitola, a má
nemalý zdravotnický význam, anyť se tak vy-
tápějí některé budovy (divadla, nemocnice,
úřady). Topení to nedává prachu, ani plynů,
leč vzduch je v takých místnostech obyčejně
nepříjemně suchý. Ostatně obydlí naše ne-
mají dosud toho topení a spokojujeme se
proto stručnou touto zmínkou.

Kamna se železným ohništěm, kachlová
neb fayencová hodí se pro obydlí ve střední
Evropě nejlépe. Železo rychle vydává své
teplo, takže je pokoj záhy vytopen. Pálená
hlína, která má 37kráte menší vodivost nežli
železo, podržuje déle teplo a vydává je zne-
náhla okolnímu vzduchu v pokoji. Také hla-
zený povrch kachlů, ať jsou již z hlíny hrnčíř-
ské, fayence nebo porculánu, brání rychlé
ztrátě tepla, protože lesklé plochy vždy vydá-
vají méně tepla, nežli hmoty s drsným povr-
chem; proto zůstává káva v lesklé, hlazené
nádobě déle teplou, nežli v drsné, nehlazené
nádobě; teplo uniká totiž každou hranou,
rohem, ba každým výstupkem drobnohled-
ným.

Kamna zcela železná, která jsou rychle
horká, ba záhy přicházejí do žáru, mají tu ne-
výhodu, že vydávají zvláštní páry, kterými trpí
nervstvo; páry ty podmíněny jsou pálením
prachu, který vždy na povrchu kamen se usa-
zuje a zde horkem se rozkládá v látky, které
do okolního vzduchu pronikají. Železná
kamna, která snadno se rozžhaví, obviňována
ještě z jiné nevýhody; bylo totiž určeno, že ře-
řavé kovy přijímají z ohně jisté plyny, které
kovem prostupují a na druhé straně opět do
okolí vnikají, a že zvláště kysličník uhelnatý ta-
kovým způsobem skrze řeřavé železné plotny
do okolí proniká. Každá vytopená kamna jsou
vyplněna těmito plyny kysličníku uhelnatého
a sice v tím větším množství, čím špatnější
mají tah. Tento plyn právě, byl-li vdychán,
usmrcuje, když neopatrní obyvatelé zastrčí
záklopku u kamen, aby prý „teplo neunikalo
do komína.“ Tu ovšem plyn ten hromadí se
v pokoji, spící lidé jej vdechují a zmírají, otrá-
vivše se jedovatou sloučeninou touto, neb
otravou, z níž se zdlouhavě pozdravují, odpy-
kají neopatrnost svoji.

Kdo ví, jak četné jsou otravy tímto plynem,
a jak zlými následky bývají provázeny, ne-
bude se zajisté diviti, že jsme této kapitole
v úvaze o topení věnovali tolik pozornosti.

Teplo, které kamna vydávají, odvádějí ne-
ustále stěny; mimo to uchází také nepřetržitě
dveřmi a okny. Stěny pohlcují tím více tepla,
čím jsou drsnější; také stěny bez čalounů po-
hlcují hojně tepla. Papír je špatný vodič tepla
a lesknoucí se čaloun brání tudíž valné ztrátě
tepla.

Do vytopeného pokoje musí však přece
vzduch neustále vnikati; kde se dvojitá okna
a dveře v pokojích bedlivěji uzavírají, hromadí
se hojně kysličníku uhličitého ve vzduchu.
Kamna s dobrým tahem jsou vždy prospěšný
a užitečný ventilátor a mají přednost před
kamny, v nichž se topí z venku.

Všecky záklopky a ventily, které uzavírají
trouby u kamen, jsou zbytečné a škodlivé,
neboť povzbuzují jenom nerozumné a poše-
tilé lidi, aby je zastrkovali, čímž nesčíslný
počet osob otravou o život přišlo. Záklopky
takové nesmějí se vůbec zastrkovati, pokud
v kamnech hoří, neboť malé, modravé pla-
mínky poletující nad řeřavým uhlím, produ-
kují ještě hojnost kysličníku uhelnatého, který

by se uzavřením záklopky hromadil v pokoji
a byl vdechován. Také horký popel vydává
ještě všeliké škodlivé plyny, které dlužno
pouštěti do komína a nikoli zachycovati pro
pokoj. I tento popel vydává plyny kysličníku
uhelnatého, jak bylo přímými pokusy doká-
záno. Chceme-li však přece kamna „uzavříti“,
je-li např. venku veliký vítr nebo značný mráz,
nebo táhne-li příliš komínem, dlužno zavříti
otvor ve dvířkách kamen a netřeba zastrko-
vati záklopku v troubě, vedoucí z kamen do
komína. Novější systémy kamen mají k tomu
cíli dvojí dvířka; tu třeba pouze těsně přivříti
druhá, zevnitřní. Jak třeba zacházeti s lidmi,
kteří nadýchavše se jedovatých plynů
z kamen upadli v bezvědomí nebo zdánlivou
smrt viz článek udušení.

Co se týká osvětlování bytů, dlužno se
stanoviska zdravotnického rozeznávati
světlo denní od světla umělého 
Mnozí lidé mají byty příliš temné, seslabujíce
a omezujíce přístup světla do pokojů záclo-
nami, květinami, okenicemi atd. v té míře, že
v pokoji, kde bydlí, čtou, píší, pracují, vůbec
malé předměty viděti chtí, panuje v pravdě
soumrak. Za takových poměrů ovšem zrak
trpí. Vyjdou-li nyní obyvatelé takovýchto mo-
derních, šerých pokojů ven, na slunce, osl-
ňuje je náhlý kontrast světelný tak, že béřou
újmu na zraku, beztoho již temnem oslabe-
ném. Naopak zase je světlo příliš jasné, osl-
ňující, odrážející se z ozářených, bílých ploch,
rovněž velmi škodlivo; dráždit čiv zrakový
a otupuje vidění pro ústředí méně jasná.
Umělé světlo bytu representuje nyní hlavně
ve větších městech plyn: toto svinstvo je pří-
hodné zvláště tenkráte, když se plamen ne-
chvěje, hodí se pak zvláště pro osvětlování
prostorů s větší společností nebo v kancelá-
řích, redakcích atd. Za to nehodí se světlo ply-
nové, které se chvěje a kolísá, při čtení, psaní,
šití, vůbec při zaměstnání, kde třeba na práci
bystře hleděti; v tomto případu je škodlivo.
Velké závody mají tiché, klidné, trochu žluté
světlo elektrické, jež má tu výhodu, že nepov-
stvává požár od něho tak lehce. V domácnos-
tech našich svítí se však dosud lampami pe-
trolejovými; při lampách s neprůhledným ba-
lonem nebo stínidlem, kde odráží se světlo na
úzký kruh stolu, působí nepříjemně kontrast
mezi jasně osvětleným okrskem a příliš tem-
ným okolím, kam světlo neproniká. Dobře
konstruovaná lampa petrolejová hodí se
dobře za světlo pracoven, an plamen její je
klidný, bílý. Oko dnešního člověka sesláblo již
v té míře, že nemůže pracovati při světle
svíčky stearinové nebo lojové nebo při lam-
pách olejových, při nichž pracovali naši dě-
dové. Naprosto škodlivo je však čtení, psaní,
háčkování, šití apod. při světle dvou neb více
svíček, které jsou tak postaveny, že vrhají více
než jeden stín s předmětu, na který hledíme,
do jasného pole zorného. 

Také k barvě čalounů a záslon v obydlích
nutno bráti zřetel; zvláště krásné, sytě zelené
čalouny mívaly obyčejně velmi jedovatou
barvu, tj. sviňobrodskou zeleň, která je che-
mickým svým sloučením arsenan a octan
měďnatý a účinkuje stejně prudce, jako bílý
arsenik. Takovéto zelené čalouny a záslony
nikdy nemají se v bytech trpěti; vidíme-li je,
musí nutně vzbuditi zelená jich barva naši ne-
důvěru; tu třeba vyšetřiti, a jsou-li skutečně
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zbraveny jedovatou touto barvou, dlužno je
bez odkladu odstraniti. Takovýmito jedova-
tými povlaky stěn a záslon zaviněno bylo již
velmi mnoho otrav, stejně jako šatem, který
byl touže barvou napuštěn. Novější dobou
povšimly si toho policejně zdravotní úřady,
přece však se nepodařilo dosud nebezpečnou
tu barvu naprosto vymýtiti z bytů, šaten a de-
korací všelikých. Vlhkem, světlem a teplem
vzniká v předmětech takto zbarvených che-
mická změna; zplodiny této změny jsou tě-
kavé sloučeniny arsenu, zvláště arsenovodík,
který otravuje vzduch bytů a ložnic a vdýchán
byv, může otravy těžké přivoditi. Jindy odlu-
puje se barva z čalounů a co jemný prach ve
vzduchu poletuje a také vdechována bývá,
což stává se snadno otíráním čalounů nela-
kovaných, neb u starých čalounů, které pu-
chřejí a popraskají. Takový metalický prach
otravuje poznenáhla, způsobuje bolení hlavy,
žaludeční bolesti, bezhlasí, zmalátnělost, ve-
likou nervovou slabost, ba i obrny a jiné
zřejmé známky otravy. Jed takový zjistiti není
obtížno; chemik užívá k dokázání otravy arse-
nem tzv. Marshovy zkoušky vodíkové. Tato
zkouška vyžaduje však jistých odborných vě-
domostí a jisté obratnosti, není tedy laikům
přístupna. Obyčejný člověk může se však pře-
svědčiti o tom, je-li některý čaloun zbarven
arsenem. K tomu cíli třeba odstřihnouti malý
kousek záslony nebo trochu barvy s čalounu
odškrábati do číšky s vodou destilovanou,
načež přidá se několik kapek kyseliny solné;
skleněnou tyčinkou míchá se nyní tekutinou
tak dlouho, až se barva rozpustila. Na to při-
leje se něco vody sírovodíkové, kterou lze ob-
držeti v každém závodu s lučebninami.
Chová-li barva kyselinu arsenovou, je-li tedy
předmět škodlivý a jedovatý, zbarví se teku-
tina do žluta, načež utvoří se oranžově žlutá
sraženina, tj. sirník arsenový.

Ostatně nejsou jen zelené čalouny škod-
livy, jak nás zkušenost poučila; od té doby, co

počaly se z anilinu vyráběti všemožné barvy,
kterážto fabrikace děje se však za účasti kyse-
liny arsenové, mohou býti i jiné barvy jedo-
vaty, any chovají pak taktéž arsenik. Matečný
louh, v němž nahromadí se téměř všechen
arsen, jehož bylo použito, odpařuje se v to-
várnách na anilinová barviva a lacino pro-
dává se továrnám na čalouny. Tu je pochopi-
telno, že se pak pohlíží k čalounům, které po-
cházejí z takovýchto továren, s velikou nedů-
věrou, neboť se tu možno obávati arsenu i při
barvách jiných, nejen zelených. Proto neměly
by se nikdy čalouny pro obydlí kupovati,
pokud jsme se nepřesvědčili vyšetřením ma-
lého kousku na arsen, že jsou neškodny.

Také koberce v pokojích jsou předmětem
pozornosti zdravotnické 
Tento požadavek přepychu je sice příjemný,
mnohdy však draze bývá zaplacen všelikou
újmou na zdraví. Koberce skládají se z orga-
nických vláken, zvláště z vlny, bavlny a roz-
manitých jiných vláken rostlinných; škodlivé
jich vlastnosti stávají se zřejmými, když ko-
berce jsou staré a hojně opotřebované. Tu
hromadí se v nich prach, stávají se drsnými,
rozpadávají se a propadají časem, teplem,
vlhkem, světlem atd. organickému rozklad-
nému pochodu, kterým se kazí vzduch. Při
každém kroku zvedá se z takových koberců
mrak jemného mikroskopického prachu,
který lze postřehnouti ve světle slunečném;
drobnohledem shledáme v něm částečky
špíny z ulic, nečistého vzduchu městského,
prachu z kamen, vláken tkaniny rozmanité,
partie z kůže, odpadky vlasů, oděvů jak oby-
vatel samých, tak i příchozích, vedle toho
však ještě značné množství plísní a nakažli-
vých zárodků. Tento prach pohlcují koberce
velmi dychtivě, podržují jej, ale propouštějí jej
při každém pohybu do okolního vzduchu,
smísivše jej s produkty vlastního rozpadu, tj.

s jemnými vlákenky tkaně a vlny i barvy. Jest
přirozeno, že pak prach tento bývá obyvately
obydlí vdechován, že přichází do plic, které
dráždí a jakožto stálý chorobný moment tu
působí. Že tvrzení toto jest úplně pravdivé,
dozná každý, kdo maje plíce choré, tedy
zvláště citlivé, nucen byl zdržovati se v tako-
vémto obydlí.

Kromě toho jsou koberce stejně jako vl-
něný šat nejlepší rejdiště a nejvýhodnější
úkryt nákazy, která se na koberci velmi ráda
přidržuje, pokud neuvázne na některém smr-
telníku, jehož tělo je jí pak lepším polem vý-
živným. Mimo to rozpadají se koberce samy
sebou po jisté době; jsouť výrobkem z tkání
živočišných a rostlinných a je tudíž dobře po-
chopitelno, že tkáň ta znenáhla také na prach
se rozpadá. Dobře to uznamenáme, vstou-
píme-li až do komnaty s takovými koberci,
která byla déle uzavřena a do níž vpadá
světlo sluneční nejlépe úzkým pruhem mezi
okenicemi nebo záslonami. Tu zvedne se celý
oblak prachu, skládajícího se z jemných čás-
teček a lesklých bodů a nitek, vše to kmitá
a víří, kolotá, vlní se, proplétá, skáče a opět
zvolna k zemi usedá. A co je zřídlem této re-
voluce? Hlavně koberce, jichž prach byl
vstoupivším člověkem rozvířen. Vstoupíme-
li zvenčí, např. ze zahrady, z luk do takového
pokoje, pocítíme zvláštní, protivný, ztrouch-
nivělý zápach. Všecky ty škodlivé vlastnosti
koberců ještě se zhorší, bylo-li při výrobě při-
dáno k nim seno, mořská tráva nebo le-
penka. Kdo koberce má a nechce se jich pro
pohodlí odříci, musí se postarati o každo-
denní vyklepávání a kartáčování, jakož i vě-
trání koberců, aby den jak den jemný prach
a výpary průvanem odstraňovány byly z po-
koje, které lpějí v kobercích. Tak docílí se
toho, že netřeba se pak obávati nebezpečí.�

Zdroj: Domácí lékař. Lékařský rádce 
zdravých i chorých. Praha 1902
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V březnu 2024 se na brněnském Vý-
stavišti uskuteční 30. ročník vele-
trhu AMPER. Veletrhu, který se stal

tradičním symbolem inovací, spolupráce
a rozvoje elektrotechnického průmyslu.
Toto výročí představuje nejen důležitý mil-
ník v historii veletrhu AMPER, ale svědčí
také o jeho přínosu pro odvětví elektro-
techniky.
AMPER – SMART AND CONNECTED

WORLD, veletrh se koná na mezinárodní
úrovni, každoročně se ho účastní na 150
vystavovatelů ze zahraničních zemí (Slo-
vensko, Německo, Rakousko, Švýcarsko,
Polsko, Čína a další).

Inovace a technologický pokrok, tak by
se dalo popsat prostředí veletrhu AMPER,
který reflektuje aktuální trendy v elektro-
technickém průmyslu. Každý rok přináší
představení nejnovějších technologií v ob-
lastech energetiky, smart grids, komunitní
energetiky, nejnovějších pohonů, elektro-
mobility, smart and safe city, automatizace
budov, průmyslu a dopravy a řadě dalších,
v neposlední řadě elektronických součás-
tek a nedostatkových čipů.
AMPER nejsou jen architektonicky po-

jednané expozice vystavovatelů. Návštěv-
níkům přináší také možnost zúčastnit se je-
dinečných konferencí, workshopů a pre-
zentací například Smart City v praxi, od-
borné semináře vedené redakcí časopisu
Automa, organizátoři připravují AMPER
SUMMIT, soubor přednášek na téma In-
vestice a dotace v ČR s přesahem do za-
hraničí, do kterého se zapojí především zá-
stupci ústředních orgánů státní správy. Vě-
decko-výzkumná centra a elektrotechnické
fakulty vysokých škol zaujalo INOVÁTO-
RIUM, otevřené fórum pro sepětí vědy
a praxe.

Stále více rezonující celospolečenské
téma elektromobility na veletrhu AMPER
2024 reflektuje již 11. ročník přehlídky elek-
tromobilty AMPER E – MOTION. Na něm
se budou prezentovat jak nejnovější elek-
tromobily s bateriovou technologií, tak
nově i s vodíkovou, dobíjecí stanice a ná-
sledná infrastruktura a stále více žádané
elektrické manipulační a komunální vozy
a zařízení.

AMPER je místem inspirace, transferu
myšlenek a technologií a poskytuje jedi-
nečnou příležitost k navazování technolo-
gické a obchodních spolupráce a k rozvoji
stávajících vztahů, vytváří tak prostor pro
posílení firemní image a obchodní růst.

„Stále více platí, že vystavovatelé vele-
trhu Amper jsou vždy napřed„. �

Pro více informací o veletrhu AMPER 2024
navštivte www.amper.cz.

Veletrh AMPER 2024 – přípravy v plném proudu
V předtermínu je již přihlášeno přes 200 firem.
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V budoucnu na náklady spojené se sbě-
rem a svozem budou obcím přispívat
samotní výrobci. Tato povinnost je nyní

projednávána v rámci revize směrnice o odpa-
dech, po jejím schválení bude do tohoto zákona
transponována.

Doposud jsou kontejnery na textil umístěny
zhruba na 10 000 místech po celé České repub-
lice. Zákon o odpadech, který byl schválen
v roce 2020, udává povinnost obcím zřídit
sběrné místo. Co ovšem nebylo minulou vlá-
dou vyřešeno, je financování sběrné sítě, sepa-
race a následná recyklace. Textil je vhodnou ko-
moditou pro systém rozšířené odpovědnosti
výrobce (EPR), který spočívá v tom, že výrobce
nese odpovědnost za vyrobený produkt až do
konce jeho životnosti a podílí se na financování
za jeho další nakládání. Pokud ale dojde ke smí-
chání textilií s jinými odpady, například v popel-
nici na směsný odpad, možnost oddělení
a efektivní recyklace se snižuje. Ministerstvo
proto při přípravě EPR systému na textil bude
prověřovat možnou variantu, která by umožnila
sběr textilu i na vybraných prodejních místech.
Jednalo by se tak o sběr ve veřejné síti v rámci
obcí a zároveň u povinných míst. Takto již fun-
guje sběr elektroodpadu nebo baterií.

„Jsem v první řadě zastáncem cirkularity
a podporuji opětovné užívání jakékoliv věci
nebo materiálu. Pokud ale věc už dosloužila,
měli bychom ji umět efektivně zrecyklovat.
V současnosti není separace textilu povinná,
v černé popelnici se smísí s ostatním odpadem,
a tak se možnost recyklace výrazně snižuje. Až
bude mít každá obec vlastní sběrné místo, bude
pro občany jednodušší textil separovat,” vy-
světluje ministr životního prostředí Petr Hladík.

Česko trpí neustále rostoucím objemem tex-
tilního odpadu. „Stojí za ním zejména levná
produkce spojená s vysokou spotřebou nejen
oblečení, ale i zdrojů. Textil je jeden z odpado-
vých toků, na který nebyl kladen žádný třídící
nebo recyklační cíl. Stal se tak přirozeně černým
pasažérem odpadového hospodářství. Obce by
k separovanému sběru textilu měly přistupovat
stejně, jako je to nyní s dalšími tříděnými slož-
kami, kterými jsou plasty, sklo, kovy nebo papír.
U větších měst doporučujeme rozmístění sběr-
ných nádob v ulicích, u těch menších je možné
zřídit toto místo na sběrném dvoře nebo využít
pytlový sběr,“ uvádí vrchní ředitel sekce
ochrany životního prostředí MŽP David Surý.

Například ve Francii již systém rozšířené od-
povědnosti výrobce funguje. Poplatek za jeden
kus prodaného oblečení je zhruba jedna ko-
runa, což při prodaném množství cca 288 mili-
onů kusů textilu se jedná o výnosy cca 288
mil. Kč. Tyto finanční prostředky budou obcím
přerozděleny podle počtu obyvatel.

„Když mluvíme o cirkularitě textilu, třídění je
druhý ze tří kroků. První krok je u samotných
výrobců textilu, kdy je důležité se zaměřit na
kvalitu materiálu, design výrobku či jeho opra-

vitelnost. Tam to všechno začíná. Druhý krok je
právě zmiňované třídění, které je nesmírně dů-
ležité. V Institutu cirkulární ekonomiky (INCIEN)
se odpadům dlouhodobě věnujeme, děláme
ročně desítky odpadových analýz ve firmách,
na velkých sportovištích, festivalech, a právě
i v obcích, takže vidíme, jak často je textil v ko-
munálním odpadu zastoupen. Třetí krok jsou
pak inovace, kterým se snažíme v INCIENu také
dlouhodobě věnovat, abychom firmám ukázali,
že je to spíše příležitost, nežli povinnost. Jedná
se například o digitální štítky, úplné informace
o tom, co se v textilu nachází, nebo recyklace
z vlákna na vlákno,“ dodává ředitelka Institutu
cirkulární ekonomiky (INCIEN) Michaela Klou-
dová.

„Ročně se podle expertních rozborů MŽP
v tuzemsku vyhodí okolo 180 tisíc tun textilu.
Tvoří asi 3-4 % odpadu v černých popelnicích.
Zřízením sběrných míst v obcích se uleví třídi-
címu systému a bude možné textil recyklovat
efektivněji,” doplnil podstatná data ministr Hla-
dík. V současnosti funguje dobrovolný sběr tex-
tilu, který provozují neziskové organizace i sou-
kromé firmy, obsah kontejnerů se převeze do
třídicího centra, kde je znovu rozdělen a použi-
telné oblečení putuje například do charitativ-
ních obchodů nebo k nízkopříjmovým skupi-
nám obyvatel.

Nepotřebný textil je také možné darovat cha-
ritativním organizacím napřímo. „Zaměstnanci
Ministerstva životního prostředí mají možnost
vyměnit své oblečení a boty ve swapu, který
jednou za půl roku probíhá přímo u nás v bu-
dově. Oblečení, které zůstane bez majitele, pu-
tuje na dobročinné účely. Letos jsme z podzim-
ního swapu podpořili Klub svobodných matek,
a to skoro sto kily oděvů a bot,“ představuje cir-
kulární a charitativní aktivity ministerstva život-
ního prostředí ministr Hladík.

Ministerstvo životního prostředí dále podpo-
ruje předcházení vzniku textilního odpadu, a to
zejména v rámci budování tzv. re-use center
nebo pointů, které bývají umístěny na sběrných
dvorech. Do těchto míst mohou lidé přinést

věci včetně textilu, pro které již doma nemají
využití, a dát jim tak šanci na druhý život.
Kromě textilu je možné v těchto centrech se-
hnat například výrobky s ukončenou životností,
jakými jsou například nábytek, hračky nebo
drobné elektrospotřebiče. Zřizování center to-
hoto typu může pomoci obcím snížit náklady
na odstraňování odpadů, nakupující mohou
ušetřit peníze a výhodou je i vznik pracovních
míst.

„Udržitelnost a cirkulární ekonomika je jeden
ze tří hlavních pilířů Kampusu Hybernská. Tex-
tilu a jeho opětovnému využití se věnujeme
i během našich workshopů, například v Ateliéru
nebo Cirkulární dílně. V Cirkulárním hubu orga-
nizujeme swapy a přednášky, které vzdělávají
a podporují veřejnost k samotné praxi. Nabí-
zíme i možnost využít naši Knihovnu věcí, kde
je možné si za drobný poplatek zapůjčit vyba-
vení, které běžně doma nepotřebujeme každý
den, a sdílet ho tak s ostatními. Díky finančnímu
přispění Magistrátu hlavního města Prahy se
udržitelnost propisuje i do samotného provozu
Kampusu, například na splachování využíváme
dešťovou vodu a připravujeme také realizaci
modrozelené infrastruktury,“ doplňuje ředitelka
Kampusu Hybernská Ema Pospíšilová.

Aktuální novela zákona o obalech, která se
primárně věnuje povinnému zálohování, je
nyní v mezirezortním připomínkovém řízení.
Novela obsahuje zahrnutí reklamních letáků do
systému likvidace k obalové složce papírového
odpadu. Ty zahlcují modré kontejnery, ale nijak
se nepodílí na nákladech, které obcím generují.
Zatímco obalový papír nebo lepenka musí platit
poplatky, letáky nikoliv. Ministerstvo životního
prostředí proto v tomto roce představí teze zá-
kona, který rozšíří povinnost výrobců nově
o plastové výrobky, jako jsou hračky, domácí
a zahradní potřeby, nábytek, matrace nebo plo-
ché sklo. Tato systémová změna přenese zod-
povědnost za likvidaci odpadů od obcí k těm,
kteří odpad skutečně produkují, tj. spotřebitelé
a zákazníci. Novela bude představena v rámci
zákona o výrobcích s ukončenou životností. �

61
4I2023

Povinný sběr textilu začne platit od roku 2025. 
První volbou by ale měla být cirkulární druhá šance
Staré oblečení, boty nebo bytové textilie ve velké míře stále končí v černých popelnicích a později na
skládkách. Aby se snížilo množství odložených textilií, budou od začátku roku 2025 obce povinně
zřizovat místo, na kterých mohou občané nepotřebný textil a obuv odložit. 
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Proč jste si pro Vaši poslední knihu vybrala
právě téma nelegálních afrických adopcí?

Když jsem před lety dělala průzkum ke knize
Smrtící byznys, v níž jsem se věnovala proble-
matice falešných léků, objevila jsem reportáž
jedné indické investigativní reportérky, která se
věnovala problematice nelegálních afrických
adopcí. Tehdy jsem si to uložila v hlavě jako
jedno z možných budoucích témat. V Čechách
se pohybuji v komunitě lidí, kteří mají rádi
Afriku, a právě tam jsem zaznamenala zvýšený
zájem o adopce dětí z Afriky ať už motivovaný
pomocí tamním sirotkům nebo touhou mít
doma „kus“ své milované Afriky. To se mi po-
stupně propojilo s reportáží, kterou jsem tehdy
viděla a rozhodla jsem se o tom napsat. 

Tématu obchodování s dětmi jsem se věno-
vala již v jedné ze svých předchozích knih, která
vyšla pod názvem Dobrovolnice, a věděla jsem,
že přímé adopce často neprobíhají úplně ko-
rektním způsobem, a že co se může zdát jako
pomoc, tak vůbec pomoc nemusí být. Naopak
se nemusí jednat o sirotky. Mohou to být děti,
které byly ukradeny zranitelným rodičům a je-
jich dokumenty byly zfalšovány.

Jak dlouho jste se věnovala průzkumu, než jste
začala knihu psát? Kde jste čerpala informace
a jak dlouho jste knihu psala?

Průzkumu tohoto tématu jsem se věnovala
zhruba šest měsíců. Než o něčem začnu psát,
chci mít o tématu co nejvíce informací. Stejně

tak o zemi, o které píšu. A protože hlavní děj
knihy se odehrává nejenom v Keni, kam už
létám od roku 2005, ale i v Nigérii, dlouhou
dobu jsem také věnovala získávání informací
o této západoafrické zemi včetně rozhovorů
s Češkami, které v zemi žily.

Pokud je k danému tématu dostupná nějaká
literatura, čerpám informace z knih. Dále se vě-
nuji průzkumu na internetu, pročítám studie
různých mezinárodních organizací, antropolo-
gické studie, diplomové práce, jsem v kontaktu
s investigativními novináři z dané země, kteří se
tématu věnovali ve svých článcích a reportážích
a jsem v kontaktu i s tamními úřady. Velmi zají-
mavou inspirací jsou pro mě i investigativní re-
portáže na kanálu BBC Africa Eye.

Knihu jsem začala psát na Vánoce roku 2022
a první verzi jsem dokončila v dubnu 2023.
Psala jsem každý den od půl deváté od večera
do půl jedné do rána po tom, co mé děti usnuly.
Potom jsem si dala dva týdny přestávku a po-
kračovala jsem s úpravami, po nichž vznikla
druhá verze. Na konci června jsem knihu odes-
lala do nakladatelství.

Máte již nějakou zpětnou vazbu od čtenářů na
Vaši novou knihu Obchodníci s dětmi?

Zpětné vazby už mám a jsou pozitivní, proto
musím říct, že mě velmi těší. A nejsou to jenom
zpětné vazby od mých věrných čtenářů, ale i od
knižních blogerů a recenzentů. O to víc si jich
vážím.

Chtěla jste Vy osobně adoptovat dítě z Afriky?
Ano, asi před třinácti lety. Musím přiznat, že

krom toho, že jsem samozřejmě chtěla pomoci
alespoň jednomu africkému dítěti, bylo mé
přání motivované i sobeckou touhou mít doma
„kousek“ milované Afriky. Můj manžel ale
s adopcí nesouhlasil. Nešlo jen o to, že by se
jednalo o africké dítě, ale o adopci jako takovou.
Prostě měl pocit, že by „cizí“ dítě nedokázal mít
stejně rád jako vlastní, a že by pro něj nebyl
schopný ani ochotný obětovat to, co pro vlastní
dítě. A já jsem to respektovala. 

Nyní, s odstupem času, musím říct, že jsem
ráda, že jsme dítě z Afriky neadoptovali. Tehdy
jsem ještě vůbec netušila, že existují nelegální
adopce, a že dítě, které bychom třeba adopto-
vali, by vlastně nemuselo být ani sirotek, že by
mohlo být kradené. Také si myslím, že česká
společnost na to stále není připravená, a že by
se to dítě tady trápilo.

Máte velmi neobvyklý názor na pomoc Africe.
Řeknete nám k tomu víc?

Jedenáct let života jsem strávila pomocí
Africe. Ve dvaceti dvou letech jsem byla nadše-
ným dobrovolníkem, který si myslel, že spasí
alespoň Keňu, když ne celou Afriku. Nyní však
patřím téměř mezi odpůrce rozvojové pomoci.

Dobrovolnictví v Africe jsem věnovala třetinu
svého života a většinu volného času i peněz.
Dokonce jsem později založila neziskovou orga-
nizaci Fair, která se soustřeďovala na rozvojo-

Jsem chodící paradox, 
říká o sobě spisovatelka Hana Hindráková
Miluje Afriku, ale v jejích knížkách se o krásách Afriky většinou nedočtete. Zajímá se totiž hlavně
o hluboká témata se sociálním přesahem, která poté zpracovává čtivou beletristickou formou. V jejích
příbězích se dočtete o falešných lécích, čarodějnictví, voodoo, o životě v dětském gangu či
o zakázané keňské sektě Mungiki. Většina čtenářů Hany Hindrákové se shoduje, že jak jednou
vezmou do ruky její knihu, neodloží ji, dokud ji nedočtou. A jiné to není ani u její nejnovější knihy
Obchodníci s dětmi.
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vou spolupráci. Čím více jsem však do toho
pronikala, tím jsem si najednou přestávala být
jistá, zda má pomoc Africe nějaký smysl. Zda je
to pro ni cesta, která jí pomůže z chudoby. Když
se ta myšlenka objevila poprvé, vyděsila
mě. Otravnou myšlenku jsem zatlačila kamsi
hluboko do mozku s tím, že se jí přece nebudu
zabývat. Jenže ona se tam objevila znovu
a znovu. A donutila mě nad tím přemýšlet.

Do Afriky proudí takové pomoci a mnoho
zemí je stále stejně chudých, ne-li chudších.
V Keni jsem potkala mnoho lidí, kteří si pomoci
příliš neváží a automaticky ji očekávají jako ja-
kýsi odpustek za dobu kolonizace. Prostě, když
jste běloch, tak se čeká, že tam budete pomá-
hat. Nikdy mě nepřestalo udivovat, jak místní
lidé bravurně ovládají terminologii vztahující se
k rozvojové pomoci. 

Myslíte si tedy, že pomoc neziskových organi-
zací nemá smysl?

Úplně takto bych to neřekla. To ne. Neziskové
organizace však nedokážou pomoci z globál-
ního hlediska. Pomohou několika málo lidem,
ale problém Afriky to nevyřeší. To je hodně
vidět například na nairobské chudinské čtvrti Ki-
bera (pozn. jedná se o největší chudinskou
čtvrť, na rozloze 2,5 kilometrů čtverečných žije
1,5 – 2 miliony obyvatel), kde působí kolem 600
neziskových organizací. Já už do Kibery chodím
od roku 2005 a bohužel to tam až na menší
změny vypadá stále dost podobně. Kdyby
pomoc neziskových organizací někam vedla,
muselo by to přece být na Kibeře vidět.

Další věc je, že neziskové organizace
mnohdy zkreslují realitu a dobrovolníkům, kteří
do Afriky letí, popisují místní lidi jako naprosto
neschopné. Když jsem letěla jako dobrovolník
poprvé do Keni, bylo mi řečeno, že musím
tamní lidi naučit, aby si dokázali pomoci sami.
Jenomže jako dvacetiletý dobrovolník s absencí
životních zkušeností jsem je těžko mohla něco 
naučit. S odstupem času
mohu říct, 

že místní lidé nejsou neschopní, naopak oni
jsou velmi schopní a prostě se jenom naučili
využívat pomoci, která tam stále proudí.

A co klasická rozvojová pomoc na vládní
úrovni?

Vzhledem k obrovské tamní korupci se tato
pomoc k potřebným mnohdy vůbec nedo-
stane. Často se stává, že si ji politici rozdělí mezi
sebou, nebo skončí rozprodaná na černém
trhu.

Vy se nyní věnujete projektu Dárky s myšlen-
kou. O co se jedná?

Potom, co jsem skončila s rozvojovou po-
mocí, jsem hledala nové cesty, jak bych lidem
v Keni mohla pomáhat, aniž bych jim škodila.
Protože jsem hodně působila v nairobských
chudinských čtvrtích, měla jsem tam mnoho
kontaktů na místní lidi. Věděla jsem, že se sdru-
žují v tzv. self-help groups, ve svépomocných
skupinách. Byly to například skupiny HIV pozi-
tivních žen, nezaměstnaných matek či neza-
městnaných mužů. Tito lidé vyráběli originální
šperky, které prodávali a tímto způsobem získá-
vali peníze na živobytí. A mě napadlo, že bych
s nimi mohla zkusit obchodovat. Měla jsem
však několik podmínek. Nechtěla jsem, aby to
byla charita. Také jsem nechtěla kupovat vý-
robky někde na trhu přes různé zprostředkova-
tele, ale přímo od výrobců, abych věděla, že pe-
níze za šperky se dostanou přímo k nim.

V té době jsem měla domluvené besedy
v knihovnách, během kterých bylo možné
africké šperky prodávat. I tak jsem byla s prv-
ním nákupem opatrná, protože jsem nevěděla,
jestli o to bude v Čechách zájem. Musím říct, že
jsem byla velmi překvapená, když se šperky vy-
prodaly během prvních třech besed. A tak jsem
začala pravidelně obchodovat se třemi skupi-
nami – s Victorious Craft Group z chudinské
čtvrti Kibera, s Power Women Group rovněž
z chudinské čtvrti Kibera a s Vision Group z chu-
dinské čtvrti Ngando.

Před prvním nákupem šperků jsem byla
notně nervózní, protože jsem věděla, že budu
potřebovat fakturu, abych mohla výrobky v Če-
chách proclít. Jenomže jsem si nedovedla
představit, jak mi výrobci v podmínkách chu-
dinské čtvrti fakturu vystaví. Bylo to opravdu
komplikované, ale pro celníky na letišti byl
dovoz keňských šperků natolik exotickou zá-
ležitostí, že nad určitými nedostatky faktur
naštěstí přivřeli oči.

Zájem o keňské šperky byl tak velký, že
mi lidé psali, že by chtěli mít možnost kou-
pit si výrobky i na internetu. A tak jsem za
pomoci jedné své čtenářky založila inter-
netový obchůdek Dárky s myšlenkou.

Nyní už vše probíhá vcelku hladce
a na fakturách nic nechybí. Vím, že když
udělám objednávku a pošlu do Keni ur-
čitou částku peněz, za nějakou dobu
obdržím zásilku. Když objednám deset
stejných náhrdelníků nebo klíčenek,
nikdy nejsou úplně stejné. Ale v tom
je to kouzlo. Každý kus je originál,
protože je vyráběn ručně. Musím
říct, že pokaždé, když mi výrobky při-
jdou, jsem fascinovaná jejich nád-
herným provedením. Znám totiž
podmínky, v nichž jsou šperky vy-
ráběny. Na zemi, v plechových
boudách, kde mnohdy není ani
voda, ani elektřina. I materiály

jsou velmi originální – od kokosového ořechu,
papíru, korálků, kostí, po africkou látku kitenge.

Obchodu s keňskými šperky se skupinami
lidí z chudinských čtvrtí se věnuji teprve několik
let, ale myslím si, že má daleko větší smysl než
jakákoliv klasická pomoc. Nic nerozdávám, ale
místní lidé získají díky tomuto projektu práci.
Podpořím jejich snahy a aktivity a jejich vý-
robky se dostanou na evropský trh.

Máte nějaký oblíbený materiál, ze kterého vy-
rábějí lidé z chudinských čtvrtí šperky pro Váš
projekt Dárky s myšlenkou?

Ano, velmi se mi líbí náhrdelníky a náušnice
vyráběné z kokosového ořechu. A také nád-
herné náušnice vyráběné z africké tykve.

Předpokládám, že již uvažujete o další knize.
Můžete prozradit, do jakého prostředí nás za-
vede?

Přestože jsem si říkala, že si po napsání knihy
Obchodníci s dětmi dopřeji chvíli odpočinek,
v hlavě už se mi objevují témata na novou
knihu. Mám jich několik, ale zatím je nechci pří-
liš prozrazovat. Snad jenom jedno, které se týká
ženské sexuální turistiky ve východní Africe.

Jezdíte hodně na besedy do knihoven a škol.
Pro jaké publikum se Vám nejlépe přednáší?
Besedy děláte pro děti na prvním stupni, ale
i pro domovy důchodců. V čem se pro Vás liší,
pro koho přednášíte?

Každé publikum má svá specifika a rozhodně
nemohu říct, že by se mi pro některé předná-
šelo špatně. Jsem ráda, že je to rozmanité. Sa-
mozřejmě jinak mám koncipovanou besedu
pro dospělé a jinak pro děti z prvního a druhého
stupně.

Na Facebooku máte docela velkou veřejnou
skupinu Vše kolem Afriky. Co je nejčastějším
tématem, které se v této skupině objevuje?
Najde tam člověk pěkné fotky nebo se může
i třeba poradit před cestou, či najít našince
v oblasti, kam jede?

V podstatě od každého něco. Jsem ráda, že
si skupinu oblíbili nejen afričtí nadšenci, kteří
tam sdílejí fotografie a dojmy ze svých cest na
tento kontinent, ale i lidé, kteří se do Afriky te-
prve chystají a potřebují poradit. Nejčastěji se
lidé ptají ohledně zařizování víz, místních kon-
taktů a očkování.

Keňu jste navštívila už sedmkrát. Jaký je Váš
nejlepší a nejhorší zážitek?

Nejhorší pro mě bylo, když jsem v roce 2007
onemocněla v Keni těžkou tropickou malárií.
Byla jsem právě na západě země u městečka
Homa Bay, kde mě keňští přátelé odvezli do
státní nemocnice. Ten zážitek bych opravdu ni-
komu nepřála. Během půl hodiny mi tamní
lékař stanovil tři diagnózy – břišní tyfus, zápal
plic a malárii. A poté poslal mé přátele na trh,
aby mi tam koupili lék, který mi vyvolal obrov-
ské tachykardie. Později jsem zjistila, že byl fa-
lešný, a že jsem měla veliké štěstí, že jsem to
vůbec přežila.

Nejlepším zážitkem pro mě byla návštěva
centra pro děti ulice, které vede můj přítel Jo-
seph, hlavní hrdina mé knihy Nezlomný. Je to
úžasné místo a Joseph je velmi laskavý člověk
s dobrým srdcem. Prostě Nezlomný. Nezlomilo
ho nic, ani léta strávená na ulici. A ještě jeden
zajímavý zážitek – to byl polibek se žirafou v Ži-
rafím centru v Nairobi.
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Je něco, čeho se při svých cestách do Afriky
nejvíc bojíte?

Jak jsem říkala již v úvodu, jsem chodící pa-
radox. Já se vlastně nejvíce bojím té statis-
ticky nejbezpečnější části cesty – a to letu le-
tadlem. Jakmile se letadlo chystá na přistání
v Nairobi a dosedne na přistávací dráhu, jsem
v pohodě. V Keni bych to poté nenazvala stra-
chem, spíše respektem. Vím, že to není úplně
bezpečná země a podle toho se tam chovám.
Zásadně neriskuji a chovám se obezřetně.
Rozhodně netrpím pocitem, že jsem neohro-
zitelná, že se mi nic nestane. Na druhou
stranu létám tam už léta a vcelku vím, jak
a kde se tam pohybovat. A také se většinou
snažím pohybovat za doprovodu mých keň-
ských přátel. Přece jenom jsem žena a navíc
ještě běloška, tak je to určitě bezpečnější.

Jak se tak zcestovalá žena může bát létání?
Vždyť kromě Afriky jste navštívila i severní
a jižní Ameriku, Asii a dokonce i velmi vzdá-
lený Nový Zéland.

Abych řekla pravdu, také bych ráda znala
odpověď na tuto otázku. V letadle jsem se
nikdy necítila příliš bezpečně, ale když jsem
začala létat, byl to spíš takový drobný strach
a nepříjemné pocity během turbulencí. Po-
stupem času se to začalo zhoršovat a úplně
nejhorší to bylo v době, kdy jsme s manže-
lem viděli na vlastní oči havárii letadla v ne-
pálské Lukle v roce 2008. Tehdy tam zemřelo
kolem 15 lidí, pilot byl jediný, kdo přežil. Vi-
děli jsme, jak tam po letištní ploše tahali
napůl přikrytá mrtvá lidská těla. Letadlo,

které havarovalo, bylo letadlem, na které
jsme v horách čekali a měli jsme jím odlétat.
Ten den nám let zrušili a další den byla
atmosféra na letišti opravdu velmi tíživá.
A od té doby se můj strach z létání už jenom
zhoršoval. Pokud si nevezmu něco na uklid-
nění, mívám během letu i panické záchvaty.
Můj manžel si myslí, že bych měla přestat

létat, že mi ten stres zkrátí život o pár let, je-
nomže tak bych se do Afriky už nikdy nedo-
stala a to si opravdu nedovedu představit.
Snažím se s tím panickým strachem praco-
vat, ale zatím nejsem moc úspěšná a potře-
buji nějakou tu berličku. Samozřejmě vím,
jak je létání statisticky bezpečné, co zname-
nají všechny zvuky v letadle, že turbulence
nejsou nebezpečné, ale ani to mi nepomáhá.
Je to něco hluboce zakořeněného, co se
zřejmě nedá ovlivnit na vědomé úrovni.
Strach z létání je má celoživotní výzva
a i přese všechno mám stále chuť s ním bo-
jovat.

Zůstalo po těch letech v Keni ještě nějaké
místo, kam byste se ráda podívala? Případně
místo, kam byste se ráda znovu vrátila? A kdy
plánujete další cestu do Keni?

Keňa je velká země a je tam mnoho míst,
kam bych se ráda ještě podívala. Většinou
jsem se pohybovala v centrální nebo v zá-
padní Keni, ale na pobřeží jsem byla jenom
dvakrát na otočku. Tam bych to určitě ráda víc
prozkoumala – samozřejmě i v souvislosti
s připravovanou knihou o sexuální turistice,
protože tam za ní ženy nejčastěji míří. Také
bych se chtěla podívat na trh s čarodějnickými
předměty, který se koná v jednom městě na
severovýchodě Keni. A určitě jsou i místa,
kam bych se ráda vrátila – samozřejmě jako
pokaždé do Nairobi, kde mám spoustu přátel
a obchodních kontaktů, do Ngongských hor či
do Národního parku Amboseli, odkud je nád-
herný výhled na Kilimandžáro. �
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Spisovatelka Hana Hindráková

Jsem chodící paradox, říká o sobě spisovatelka Hana Hindráková

www.denios.cz/li-ion-sklady
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Lídři oboru přihlášeni

S potěšením můžeme sdělit, že zájem vystavovatelů o účast na nadcháze-
jícím ročníku veletrhu STŘECHY-SOLAR-ŘEMESLO, je mimořádný. Před-
staví se zde nejvýznamnější firmy z oboru střech a úspor energií. Jedinečná
bude například přehlídka výrobců střešních oken, kterou takto ucelenou
jinde neuvidíte. Významně bude zastoupen i obor zelených střech a těšit
se můžete na širokou nabídku nářadí, strojů a další techniky pro řemeslníky
i kutily v rámci oblíbeného již 5. ročníku Festivalu dřeva a nářadí.

Generálním partnerem veletrhu je Tondach ze skupiny Wienerberger.

Inspirativní doprovodný program

Hlavním tématem veletrhu a jeho doprovodného programu zůstávají
úspory energií a pojetí střechy jako zdroje energie. Udržitelné stavění
a řešení energetické soběstačnosti je základním požadavkem dnešní
doby, který vyvolává tlak na vyšší a efektivnější využívání obnovitelných
zdrojů energie. Veletrh jako centrální platforma dění v této problematice
přinese nejčerstvější informace z oblasti solárních systémů, soukromé
i firemní fotovoltaiky, tepelných čerpadel, akumulace energie nebo elek-
tromobility. Odborníci v poradenských centrech budou připravení zod-
povědět dotazy z oblasti veškeré výstavby a úspor energií včetně nové
legislativy a dotačních programů. 

Připravujeme rozsáhlý doprovodný program konferencí, seminářů,
praktických ukázek a bezplatného poradenství. Součástí programu bude
například jubilejní 25. ročník prestižní konference Izolace s podtitulem
„Poruchy nejen fotovoltaické aneb co střecha nevydrží“. Tradiční páteční
Fórum, které pořádá organizace ČKAIT, se bude zabývat především po-
žární bezpečností a riziky požáru při FTV instalacích. Česká fotovoltaická
asociace zaštítí přednášky na téma certifikace správnosti, kvality a reali-
zace fotovoltaických systémů. 

Dalšími tématy přednášek budou obnovitelné zdroje a energetika pro
průmysl, služby a zemědělství, dále energetika bytových domů a obcí
a v neposlední řadě energetika rodinného domu. 

Chybět nebudou ani tradiční střechařská témata o nových trendech
ve výstavbách a rekonstrukcích střech nebo o zkušenostech z realizací
zelených střech. V rámci Festivalu dřeva a nářadí budou probíhat setkání
s odborníky, testy strojů, nářadí i ukázky specifických střešních technik
jak v předváděcí aréně, tak ve stáncích vystavovatelů. 

Novinky v oblasti prezentace veletrhu

Veletrh jako nepostradatelný zdroj informací pro odborníky i širokou ve-
řejnost každoročně přináší aktuální témata, spolupracuje se špičkovými
odborníky a zve významné osobnosti. Cílem organizačního týmu je ne-
ustále zdokonalovat veškeré služby, jak pro vystavovatele, tak v oblasti

komunikace s veřejností. S tímto cílem korespondují i novinky v oblasti
prezentace veletrhu, které jsme připravili k jeho významnému jubileu. 

Úprava názvu a nové logo veletrhu

Dosavadní soubor tří veletrhů Střechy Praha, Solar Praha a Řemeslo
Praha je nyní prezentován jako jedna akce s názvem STŘECHY-SOLAR-
ŘEMESLO, která zastřešuje všechny původní aktivity a reprezentuje tak
přehledněji vše, o čem veletrh je a bude. S úpravou názvu úzce souvisí
i nové logo veletrhu. 

„Nová identita je pro veletrh významným krokem vpřed. Čistý a mo-
derní design loga zdůrazňuje naše odhodlání ještě více upevnit pozici ve-
letrhu na trhu, držet krok s nejnovějšími trendy v oboru a být centrální
platformou dění okolo střech a úspor energií,“ říká ředitelka veletrhu
Jitka Šefránková.

Nové webové stránky veletrhu 

Kromě úpravy názvu a nového loga se veletrh může pochlubit zcela no-
vými www stránkami, na nichž je patrná komplexní modernizace, zjed-
nodušení struktury stránek, a tím snadnější a rychlejší vyhledání potřeb-
ných informací. Novinkou na webu je přehledné megamenu, které je vý-
znamným pomocníkem při jednotlivých krocích výběru.  

Cílem těchto změn je zjednodušení a zpřehlednění komunikace s vy-
stavovateli a návštěvníky veletrhu, s médii a všemi dalšími partnery a pří-
znivci veletrhu. �

Na viděnou 15.–17. 2. 2024 na jubilejním 25. ročníku veletrhu!

Fotovoltaika jedním z hlavních témat veletrhu 
Střechy-Solar-Řemeslo 2024
Veletrh pro střechy, stavbu a úspory energií prezentovaný nově s názvem STŘECHY-SOLAR-ŘEMESLO (původně
Střechy Praha) proběhne 15.-17. 2. 2024 na výstavišti v Praze Letňanech a oslaví 25 let své úspěšné existence. 

PRAKTICKÉ INFORMACE

KDY: 15.–17. 2. 2024
čt a pá 10–18 h, so 10–17 h
KDE: PVA EXPO PRAHA Letňany,
Beranových 667, Praha 9
POŘADATEL: Střechy Praha s.r.o.

ZLEVNĚNOU VSTUPENKU můžete od ledna 2024 zakoupit
na www.strechy-praha.cz
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Hodnotitelé ocenili především trvalé
a systematické snižování dopadu
aktivit firmy na životní prostředí. Ta

se zapojila také do spolupráce s Technic-
kou univerzitou v Liberci. Příkladná je též
peče o 1250 zaměstnanců a jejich rodiny.
Firma se stala zaměstnavatelem roku 2023
v Libereckém kraji.

Na druhém místě stanula společnost
Fraenkische CZ s.r.o., třetí příčku získal
Kaufland Česká republika v.o.s. 

Vítězem ceny a Ambasadorem kvality
ČR za rok 2023 ve veřejném sektoru se
stal Magistrát města Plzně. Hodnotitele
zaujal především jeho poctivý zájem
o kvalitu a o úsilí vkládané do jejího ne-
ustálého zvyšování, stejně jako do efekti-
vity fungování magistrátu či zvyšování
kvality života občanů na území města
Plzně. 

Cena Ambasador kvality je určená orga-
nizacím bez rozdílu velikosti a sektoru,
které nadstandardně dbají o zajištění kva-

lity svých produktů a služeb, chovají se od-
povědně a aktivně napomáhají šíření
a propagaci kvality. Pro postup mezi fina-
listy je nutné dosáhnout bodového skóre
alespoň z 80 %. 

Manažerem kvality pro rok 2023 se stala
Markéta Tomek. Zastává pozici vedoucí od-
dělení řízení kvality ve společnosti Drylock
Technologies s.r.o. 

Známe také vítěze národního kola
Quality Innovation Award za rok 2023 
V národním kole soutěže Quality Innova-
tion Award zvítězily projekty velkých firem,
mikropodniků a start-upů i ty, které mají
potenciál teprve se v praxi uplatnit. 

Komisi odborníků v čele mezinárodní
soutěže tvoří i zástupci České společnosti
pro jakost. 

Vítězem národního kola v kategorii Velké
podniky se stala společnost ŠMT a.s., jejíž
hlavní činností je výroba a montáž těžkých

horizontálních frézovacích a vyvrtávacích
strojů. Oceněnou inovací je Samopojízdná
kabina s novým pohonem svislého po-
suvu. Další v pořadí se v kategorii Velkých
podniků umístila První brněnská strojírna
Velká Bíteš, a.s., která uspěla s projektem
Inovace technologií přesného lití nových
typů odlitků žárových částí leteckých mo-
torů a turbodmychadel. Vítězem národ-
ního kola soutěže v oblasti Mikropodniků
a start-upů se stala společnost AS 2031
s.r.o. s inovací Biodynamická žárovka Vitae
DEN.

První místo v kategorii Potenciální ino-
vace získala společnost KOLIMAX spol.
s r.o. za inovaci Oboustranná varná deska. 

Vyhlašovatelem cen je Česká společnost
pro jakost, uznávané vzdělávací centrum
a autorita v oblasti systémů manage-
mentu. Jejím posláním je také oceňovat
subjekty – tj. jednotlivce i organizace, které
kvalitu šíří, kvalitou žijí a aktivně se zasazují
o její implementaci. �

Ocenění Ambasador kvality ČR si v roce 2023 
odnáší Drylock Technologies a Magistrát města Plzně 
Vítězem ceny v podnikatelském sektoru a nositelem titulu Ambasador kvality ČR se stala pro rok 2023
společnost Drylock Technologies s.r.o., významný evropský výrobce hygienických výrobků pro děti a dospělé. 
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Mezinárodní veletrh elektrotechniky, energetiky, automatizace, 
komunikace, osvětlení a zabezpečení

NEJNOVĚJŠÍ TRENDY V ELEKTROTECHNICE A ELEKTRONICE

ŘEŠENÍ PRO ENERGETIKU

NOVINKY V AUTOMATIZACI A DIGITALIZACI

VYSTAVOVATELÉ AMPER VŽDY NAPŘED

19. – 21. 3. 2024 
VÝSTAVIŠTĚ BRNO

pořádá

www.amper.cz

2024 SMART & CONNECTED WORLD
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